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PO RAZPRAVI O GOSPODARSKEM POLOŽAJU V DRŽAVI

Poslanska zbornica potrdila zaupnico 
vladi z glasovi levosredinskih strank

Opozicija glasovala proti zaupnici - Rumor zagotovil, da bo vlada uporen 
bila 3.000 milijard lir za uravnovešenje notranjih cen in računov s tujino

RIM, 28 .— Poslanska zbornica je z glasovi strank leve sredine 
potrdila zaupnico Rumorjevi vladi. Do glasovanja o zaupnici je prišlo 
po Rumorjevem poročilu v zbornici o gospodarskem položaju v 
državi, po obširni razpravi in današnjega odgovora predsednika 
vlade. Za zaupnico je glasovalo 326 poslancev, proti 225 poslancev. 
Prihodnji teden bo razorava o gospodarskem položaju v državi in 
o potrditvi zaupnice vladi v senatu.

Rumor je danes obširno odgovoril l dejal, da se sedaj vsi zavedajo, da
na posege predstavnikov posamez 
nih strank. V odgovoru je v bistvu 
ponovil to, kar je včeraj poročal 
poslancem o gospodarskem polo
žaju, obenem oa je dal nekaj po
jasnil na kritike, ki so jih dali 
predstavniki opozicijskih strank v 
pogledu vladne gospodarske poli
tike. Rumor je zlasti odgovoril na 
pripombe, da ie bilo njegovo po
ročilo pomanjkljivo. Poudaril je, da 
je sedanja vlada dobila zaupnico 
14. marca in da se strogo drži 
programskih izjav, ki so b:!a tedaj 
dane v parlamentu. Izjavil je, da 
se vlada strinia z mnogimi argu
menti, ki so jih govorniki obrazlo
žili med razoravo, še posebno pa o 
vprašaniih Juga, kmetiistva, grad
bene dejavnosti, zdravstva in pro
meta.

Kmalu nato je predsednik vlade

je treba vsaj začasno omejiti živ
ljenjsko raven, seveda tisto raven, 
ki se pač lahko omeji, da se bo dr
žava v najkrajšem času vrnila v 
normalni položaj.

Tudi danes je Rumor izjavil, da 
so nove davčne obremenitve, ki bo
do prinesle državi tri tisoč milijard 
lir v prihodnjih 12 mesecih, osnov
ni pogoj, da se ponovno doseže no
tranje in zunanje ravnovesje itali
janskega gospodarstva. Po mnenju 
Rumorja bi morale nove obdavčitve 
prispevati tudi k manjšemu nara
ščanju cen, da bo naraščanje dra
ginje lahko zadržano v mejah osta
lih evropskih držav. Obenem pa bo
do nove obdavčitve v najkrajšem 
času znatno prispevale k zmanjša
nju uvoza, da se najprej zniža in 
nato uravnovesi primanjkljaj pla
čilne bilance s tujino.

Zaradi ostrih kritik, da je gospo
darska politika, ki jo je nakazal 
Rumor samo konjunkturne narave 
in da ne bo prispevala k ozdravit
vi gospodarstva, je Rumor dejal, 
da je treba najprej s tri tisoč mi
lijardami lir uravnovesiti notranje 
cene in račune s tujino. Dejal je, 
da po mnenju vlade, napovedani u- 
krepi niso samo konjunkturne nara
ve in so bili sprejeti tudi za reši
tev vprašanja razvoja kreditov in 
zaposlitve. Med drugim je Rumor 
poudaril, da bo treba v najkrajšem 
času odobriti zdravstveno reformo, 
s katero bodo sprejeti tudi strogi 
ukrepi za omejitev tekočih izdatkov 
za zdravstvo.

Zagotovil je, da bo vlada obno
vila pogovore s sindikati, s kate
rimi namerava obravnavati vsa 
vprašanja in izrazil upanje, da 
bodo sindikati, zavedajoč se svoje 
velike odgovornosti, dali svoj va
žen prispevek v tem trdem boju, 
«ki ga skupno bojujemo za gospo
darski in socialni napredek». Ve
lik del svojega odgovora je Rumor 
posvetil vprašanju nasilja in tero
rizma, obrambe svobode in demo-

RESOLUCilfl IZVRŠNEGA ODBORA SINDIKALNE FEDERACIJE

Sindikati nezadovoljni z vladno 
gospodarsko in socialno politiko
Sklenili so, da bodo 15. julija priredili štiriurne splošne stavke po posameznih deželah

RIM, 28. — Ivršni odbor enotne 
sindikalne federacije CGIL, CISL in 
UIL je sprejel resolucijo, v kateri 
napoveduje, da so sindikati sklenili 
proglasiti štiriurne razčlenjene stav
ke po deželah najkasneje do 15. ju
lija. Ta sklep je enotna federacija 
sprejela zato, da podpre sindikalne 
zahteve, ki jih bodo predstavniki 
federacije ponovno predložili vladi 
na skorajšnjem sestanku. Po skle
pu sindikalne federacije se bodo 
razčlenjenih deželnih štiriurnih stavk 
udeležili delavci in uradniki vseh 
strok. V torek se bo sestalo tajništvo 
federacije z deželnimi tajniki treh 
sindikalnih federacij, da določijo 
razpored stavk in ostalih manifesta
cij.
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DANES
Po poročilu predsednika vlade 

Rumorja o gospodarskem položaju 
države in o ukrepih, ki jih na
merava vlada sprejeti, da ublaži 
gospodarsko krizo, po razpravi o 
njegovem poročilu in po včerajš
njih glasovalnih izjavah je po
slanska zbornica z večino glasov 
strank leve sredine potrdila za
upnico vladi. Predsednik vlade je 
danes v odgovoru na posege 
predstavnikov posameznih strank 
v glavnem ponovil včerajšnja sta
lišča, obenem pa ponovno pouda
ril, da bodo tri tisoč milijard, ki 
jih bodo dobili v prihodnjih 12 
mesecih s povišanjem davkov, na
menili za dosego notranjega in zu
nanjega ravnovesja italijanskega 
gospodarstva. V glasovalnih izja
vah je opozicija potrdila, da vla
da ne daje jamstva, da se bo 
resno lotila reševanja gospodar
skih težav.

Minister za pošte Togni je med 
razpravo v senatu o problemih ra
diotelevizije da! dokaj čudno iz
javo, po kateri naj bi na Kopr
skem ne bilo italijanske nacional
ne skupnosti. To je sprožilo takojš
njo reakcijo Italijanske unije za 
Istro in Reko, katere podpredsed
nik prof. Fusilli je v intervjuju ko
prski televiziji dejal, da bi morala 
italijanska vlada popraviti mini
strovo izjavo.

Na mednarodnem seminarju o 
manjšinah v Ohridu prihaja vedno 
bolj do izraza dejstvo, da v ne
katerih krogih še ni prodrlo spo
znanje, da pomenijo nacionalne 
manjšine dejansko bogatitev ve
činskega naroda in da je zato 
tudi v interesu večine, da se manj
šina ustrezno zaščiti. To se je po
kazalo v izvajanjih italijanskega 
in avstrijskega delegata, še bolj 
pa je to prišlo do izraza včeraj, 
ko je na govorniški oder stopil 
bolgarski predstavnik. Slednji je 
namreč v bistvu zagovarjal tezo, 
da je za manjšino najboljše, da 
se «integrira» z večinskim naro
dom, kar pa pomeni isto kot asi
milacijo. Na povsem nasprotni 
liniji pa je bil predstavnik SR 
Makedonije, ki je pravilno ute
meljil dolžnost večinskega naroda, 
da skrbi za manjšino.

Resolucija, ki so jo danes skoraj 
soglasno sprejeli, saj sta se vzdrža
la samo dva navzoča člana izvršne
ga odbora, izraža nezadovoljstvo 
sindikatov zaradi izjav, ki jih je dal 
predsednik vlade v parlamentu. Iz 
teh izjav je razvidno, pravi reso
lucija, da se vlada ni opredelila 
za gospodarsko politiko, ki bi bila 
sposobna rešiti gospodarska vpraša
nja z okrepitvijo zdravih gospodar
skih dejavnosti, z odpravo parazit
skih rent, ki ovirajo državni razvoj. 
Predlogi, ki jih je dal Rumor, so 
zgolj konjunkturni in ne bodo mogli 
preprečiti recesije, so krivični, ker 
ne upoštevajo socialnih razmer raz
ličnih delovnih kategorij.

Ob koncu resolucija poudarja, da 
bo federacija na srečanju z vla
do odločno potrdila svoje prejšnje 
zahteve in vztrajala, da mora vla
da točno povedati, kaj hoče nare
diti in dokazati, da bo šla po novi 
poti, ki so jo nakazali sindikati.

Zasedanje je trajalo dva dni. 
Glavno poročilo je imel tajnik CG 
IL Lama. V obširni razpravi je ve
lika večina govornikov njegovo po
ročilo potrdila, kar dokazuje tudi 
skoraj soglasna odobritev zaključ
ne resolucije. Bili so tudi nekateri 
sindikalni voditelji UIL in CISL,

ki so predlagali, naj bi bili sindi
kati v tem trenutku «zelo previd
ni», naj ne načenjajo «ostrih sindi
kalnih bojev», da bi ne «škodovali 
sedanji vladi in ji onemogočili, da 
bi sprejela ukrepe, ki jih napo

veduje».
Večina pa je drugače ocenila se

danji položaj, zlasti pa še poročilo 
predsednika vlade v poslanski zbor
nici in poudarila, da je potrebno, da 
se trije sindikati odločijo za boj v 
podporo svojim predstavnikom, ki 
bodo šli kmalu na pogajanja z 
vlado.

Pred glasovajem o resoluciji je po
novno spregovoril glavni tajnik CGIL 
Lama, ki je med drugim dejal, da 
boj za izvojevanje nove gospodarske 
politike in novega razvoja ne bo 
kratek. Sindikati se ne bojujejo sa
mo zato, da bi nekaj dosegli, tem
več zato, da bi korenito spremenili 
sedanji položaj in izvojevali nov na
čin gospodarskega m življenjskega 
razvoja v državi.

BEOGRAD, 28. — Na vabilo pred
sednika socialistične republike Ro
munije Nikolaj Ceausesca bo pred
sednik Tito s soprogo v prvi polo
vici julija odpotoval na uradni pri
jateljski obisk v Romunijo.

ko so zavozili državno gospodarstvo, 
skušajo razširiti odgovornosti na vsa 
politična področja. To je krivično, je 
dejal komunistični predstavnik. Ko
munisti se nočejo vmešavati v notra
nje zadeve KD. Toda menijo, da kr
ščanska demokracija zavrača vse, 
kar je novega. GaUuzzi je poudaril, 
da je vlada izjavila, da je «dobila 
zaupanje tudi komunistične partije in 
delavcev, ki ga doslej še ni dobila 
nobena druga vlada. «Prevzeli smo si 
naše odgovornosti ne zato, da bi re
šili levo sredino, ki je dokazala, da 
ni sixisobna reševati težav, da bi re
šila državo » je izjavil Galluzzi in po
novno predlagal, da je treba «po
polnoma spremeniti politično smer 
in način vladanja.»

Zadnji je govoril predsednik demo- 
kristjanske skupine Piccoli. Pojas
nil je, da bo morala vlada davčne 
ukrepe razdeliti po gospodarski zmo
žnosti posameznika. Ne bodo pa sme
li biti kratkoročni, če se hoče kaj na
rediti Menil je, da je treba napove
dane ukrepe nujno sprejeti, da se 
omogoči gospodarski napredek.

kratičnih ustanov. Najprej je seveda I mi. Iz včerajšnjega govora De Mar- 
poudaril, da se je treba bojevati1 iina Pa izhaja prav obratno». Galluzzi 
proti kateremu koli nasilju, ki pri- je očital demokristjanom, da sedaj, 
baja od katerekoli strani. Nato pa 
je izjavil, da se mu zdi, da ni 
mogoče oporekati, da obstaja tero
rizem, ki ima namen spremeniti u- 
stavni red in zrušiti demokratične 
ustanove. Ni dvoma, je dejal Ru
mor, da je ta terorizem fašistične
ga izvora. Zato je dejal, da bo vla
da storila vse, da se odkrijejo sto
rilci terorističnih dejanj in vsi, ki 
jih podpirajo.

V glasovalnih izjavah so predstav
niki posameznih strank pojasnili 
svoje stališče do vlade. Potem ko 
je poslanec Volksparteia izjavil, da 
bo glasoval za zaupnico, obenem pa 
opozoril vlado, naj spoštuje «paket» 
za Južno Tirolsko, je predstavnik 
neodvisne levice povedal, da bodo 
glasovali proti in dejal, da pred
sednikov gpziv, naj se vsi žrtvuje
jo, ni bil dopolnjen z obvezo o 
ozdravitvi gospodarstva. Za njim je 
predstavnik republikancev sporočil, 
da bodo glasovali za vlado, libe
ralci pa, da bodo glasovali proti.

Načelnik socialdemokratske sku
pine Carigiia je sicer napovedal, 
da bodo potrdili zaupnico, hkrati 
pa dejal, da obstajajo vse možno
sti, da bo mednarodna gospodarska 
kriza čimprej rešena, kar pa je 
težko reči za Italijo, ki preživlja 
tudi politično krizo. Dejal je_, da 
davčni ukrepi ne bodo mogli izvle
či države iz sedanjih težav in da 
obstaja celo v vrstah vladnih strank 
vprašanje zaupanja drug v dru
gega.

Za socialiste je dal glasovalno iz
javo načelnik skupine Mariotti, ki 
je najprej zavrnil obtožbe, da se 
hočejo socialisti postaviti nad osta
limi vladnimi strankami, priznal je 
krščanski demokraciji, da še ve
dno predstavlja osnovno politično 
sredstvo demokratičnega ravnoves
ja v državi, obenem pa dodal, da 
je «neoporečno, da je krščanska 
demokracija danes v veliki krizi, 
zaradi katere so socialisti zaskrblje
ni, ker lahko omeji njeno delavno 
sposobnost v sedanji vladi». Kriza 
v krščanski demokraciji, je nada
ljeval Mariotti, ne izhaja samo iz 
notranjega razkola, temveč pred
vsem zaradi novega industrijskega 
razvoja, ki ustvarja nove socialne 
skupine in postavlja zahteve po no
vem načinu vladanja in upravlja
nja oblasti. «Zato se mora krščan
ska demokracija privaditi, da ne 
more biti več tista stranka, ki bo 
večno hegemonistično upravljala dr
žavo, temveč se mora zavedati, da 
mora deliti oblast z zavezniškimi 
strankami,» je poudaril Mariotti.

V imenu komunistične skupine je 
govoril poslanec Galluzzi. Izjavil je, 
da so bile Rumorjeve izjave v bistvu 
površne, saj so šle mimo vseh os
novnih vzrokov politične krize, ki 
pretresajo državo. Galluzzi je pou
daril, «da se gospodarska vpraša
nja lahko začenja obravnavati in re 
sevati pod pogojem, da se odpravi 
politični spor med vladnimi stranka-

Nixon polaga venec pred grob neznanemu junaku v Alcksandrovskem vrtu za kremeljskimi stenami. ( Poročilo 
1 o Nixonovem obisku v SZ objavljamo na 3. strani

■.milim.■iMii.ii.i.iiiimH.u.tiiiim. m.         ...mm mm,,     m.

POLEMIČNO VZDUŠJE NA KONFERENCI OZN 0 MANJŠINAH V OHRIDU

Nesprejemljive teze bolgarskega predstavnika 
o zašilti «državljanov nebolgarskega porekla»
S sklicevanjem na italijanskega in avstrijskega govornika je zastopnik Bolgarije 
v bistvu zagovarjal asimilacijo manjšin - Ponoven poseg profesorja Sperdutija 
Predstavnik SR Makedonije o dolžnosti večinskega naroda, da skrbi za manjšino

(Od našega posebnega dopisnika)
OHRID, 28. — Bolgar, Avstrijec 

in Italijan so na včerajšnjem in 
na današnjem zasedanju v bistvu 
zagovarjali zelo podobna stališča, 
da je treba pri obravnavi manjšin 
izhajati iz osebe, da gre za pravi
ce oseb, državljanov, ne pa manj
šinskih skupnosti. Pri tem je tudi 
prišlo do očitno neslučajnega so
vpadanja v tonu in medsebojnih 
komplimentov, ki odražajo podobne 
poglede in poskuse, da se z lepimi 
besedami ter s citiranjem zakonskih 
in drugih določil prekrije resnično 
bistvo, ki je povsem drugačno.

Bolgarski zastopnik, svetnik zu
nanjega ministrstva, Juli Bahnev 
je glede manjšinske zaščite razvil 
teorijo enakih možnosti in jamstev 
posameznikom, da lahko ohranijo 
svoje tradicije. Teorija enakih mož
nosti pa pomeni v praksi izvajanje 
ustave iz leta 1971, ki ne govori o 
manjšinah, temveč o «državljanih 
nebolgarskega porekla». V tej zvezi 
je šel bolgarski predstavnik tako 
daleč, da je kot demokratični zgled

MED RAZPRAVO V SENATU O TELEVIZIJSKIH REPETITORJIH

MINISTER IA POŠTE TOČNI UMIKAL OBSTOJ 
ITALIJANSKE SKUPNOSTI NA KOPRSKEM

Odgovor podpredsednika Italijanske unije prof. Fusillija: Čemu torej obstajajo 
italijanske šole, časopisi in druge ustanove? - Minister Togni je tudi mnenja, da 

je slovenska manjšina v naši deželi privilegirana glede radijskih oddaj
RIM, 28. — Če naj verjamemo 

kvalificiranemu predstavniku itali
janske vlade, v Koprščini ni itali
janske nacionalne skupnosti. Tako 
je vsaj trdil italijanski minister za 
pošte in komunikacije Togni, de
mokristjan in pripadnik Fanfanije- 
ve struje, ki že nekaj desetletij 
sedi na ministrskih stolških in bi 
moral torej biti dober poznavalec 
vsemogočnih političnih vprašanj.

Togni ni zanikal obstoja italijanske 
manjšine v kakem zasebnem pogo
voru, kot bi kdo od naših bralcev 
utegnil misliti, ampak kar javno, v 
uradni izjavi pred italijanskim se
natom. Minister je govoril o zna
nem ukrepu, s katerim je ukazal 
odpravo repetitorjev, po zaslugi ka
terih so milij lii Italijanov lahko 
gledali švicarsko ali jugoslovansko 
koprsko televizijo. Togni je v tej 
zvezi trdil, da so te oddaje iz 
tujine imele očitno namen, da iz
podkopavajo državni monopol nad 
radiotelevizijskimi oddajami. Dokaz 
za to trditev je videl v dejstvu, 
da šo bile omenjene oddaje iz
ključno v italijanskem jeziku. «To

bi lahko bilo razumljivo — je do
besedno dejal minister — za oddaje 
iz kantona Ticino, kjer obstaja ita
lijanskega skupnost, ni pa opravičlji
vo za oddaje radia Koper». Iz tega 
jasno izhaja, da torej v Kopru, z 
razliko od švicarskega kantona, ni 
italijanske skupnosti. To je vsaj 
mnenje ministra Tognija.

Razumljivo je, da je Tognijeva 
izjava presenetila pripadnike itali
janske manjšine v Jugoslaviji. Ko
prska televizija je nemudoma inter- 
vjuvala podpredsednika Italijanske 
unije za Istro in Reko prof. Lea 
Fusillija in ga vprašala, kaj meni 
o tej izjavi.

Fusilli: «Če italijanska skupnost 
ne obstaja, se sprašujem, čemu slu
žijo italijanske šole, komu koristijo 
Italijanska unija, skupnosti in vse 
druge ustanove? Moram reči, da me 
je izjava gospoda ministra resnično 
začudila in zagrenila, saj s to iz
javo zanika obstoj nacionalne skup
nosti, in zanika tudi funkcijo mostu, 
ki jo Italijani opravljamo in smo

med Italijo in Jugoslavijo.»
Časnikar koprske televizije je na

to pripomnil, da televizija ni edino 
informacijsko sredstvo, s katerim 
razpolaga italijanska nacionalna 
skupnost v Jugoslaviji, ampak sa
mo najbolj novo sredstvo. Obstaja
jo namreč tudi časopisi in radijske 
postaje.

Fusilli: «Dejansko obstaja založ
niška hiša EDIT z Reke, ki skrbi 
za tiskanje šolskih učbenikov in za 
objavljanje nekaterih časopisov, ob
staja italijanska drama, obstaja 
Center za zgodovinske raziskave, 
in obstajata tudi radio Koper in 
' ’ zijski študij. Glede tega mo
ram reči. da smo se mi Italijani, 
pa tudi jaz osebno kot poslanec, 
zavzemali pri Socialistični republi
ki Sloveniji, da bi v Kopna odprli 
televizijski študij. Menim tudi, za 
zaključek, da bi morala italijanska 
vlada popraviti izjavo ministra v 
tem smislu.»

Pripomniti moramo, da se je mi
nister Togni izkazal za pravega iz

jo opravljali v tem obdobju za iz- vedenca za manjšinska vprašanja 
boljšanje dobrososedskih odnosov I Ne samo, da ve, da v sosedni re- 1

publiki ni italijanske manjšine, pač 
pa ve tudi to, da tukajšnja slo- 
venska manjšina uživa preveč pri
vilegijev. Tako se je vsaj minister 
izrazil med debato v senatu o po
daljšanju konvencije med državo in 
RAI-TV. Ob tej priliki so namreč 
komunistični senatorji sprožili nred- 
log, naj bi v naši deželi uvedli te
levizijski program v slovenščini. 
Predlog je bil zavrnjen z glasovi 
strank leve sredine, liberalcev in 
neofašistov, zanj pa so glasovali 
samo komunisti in neodvisna levica. 
Minister Togni pa je imel za po
trebno, da prinomni. da uživajo 
Slovenci v Furlaniji - Julijski kra
jini že prebogat spored slovenskega 
radia in da prejema zaradi tega iz 
Trsta protestna pisma!

Kardelj v Varšavi
VARŠAVA, 28. - Na vabilo CK 

poljske združene delavske partije 
je včeraj prispel na Poljsko član 
predsedstva CK ZKJ in predsed 
stva SFRJ Edvard Kardelj.

i navedel zakon o obveznem pouku 
bolgarščine, ki naj omogoči «držav
ljanom nebolgarskega porekla», da 
se «čim lažje integrirajo z bolgar
sko večino. To je istočasno tudi 
odlično sredstvo in jamstvo za njih 
hiter gospodarski, socialni in kul
turni razvoj, kot tudi razvoj kraja, 
v katerem žive.»

Bolgarski zastopnik, ki je govoril 
ruski, je svoja izjavajanja pričel s 
sklicevanjem na italijanskega pred 
stavnika Sperdutija in nato s pozi
vom na Avstrijca, češ da obstaja 
jo take razlike, da je težko dolo
čiti, za kakšne manjšine gre in da 
je zelo težko določiti pojem manj
šine. «To ni semantika, temveč od
raz različnih zgodovinskih odnosov, 
zaradi česar prihaja tudi do različ
nih praktičnih in teoretičnih reši
tev.»

Bolgar je bil mnenja, da je u- 
strezna formula, ki jo je že podal 
ob otvoritvi ravnatelj oddelka za 
človečanske pravice Marc Schrei- 
ber, ki je govoril o nediskrimina
ciji za posameznika. Nadaljeval pa 
je, da je treba to načelo bolje po
jasniti in da gre za pravico posa
meznika, da ima iste možnosti, kot 
jih imajo drugi, in za pravico po
sameznika, da ohrani svoje kultur 
ne, jezikovne in druge tradicije.

Nato je bolgarski predstavnik gle
de konkretnih prilik citiral nekate
re člene ustave iz 1971. leta, v ka 
teri o manjšini sicer ni govora, so 
pa vneseni vsi členi ustanovne li
stine OZN in določbe individual
nih pravicah človeka. Tako je na
vedel člen 35, ki prepoveduje ka
kršnekoli privilegije za kogarkoli, 
poudaril je važnost vsakdanje prak
se, ko se trudijo, da bi razvili vsa 
področja v državi in za kar so v 
zadnjem proračunu predvideli več
ji izdatek za hitrejši razvoj pod
ročij, na katerih žive «državljani 
nebolgarskega porekla».

Bolgarska ustava poleg tega pred
videva določena jamstva, da lah
ko «državljani nebolgarskega pore
kla» ohranijo svoje značilnosti in 
razvijajo svoje kulturne zmogljivo
sti na način, da se «harmonično 
zlivajo v socialistično kulturo, ki 
obstaja v državi».

Posebno poglavje je bolgarski 
predstavnik posvetil pouku bolgar
ščine v šolah. Dejal je, da je se
daj pouk bolgarščine v vseh šolah 
strogo obvezen, ker je bil prej za
postavljen. Do tega je prišlo po de
mokratični metodi na osnovi zahtev 
prebivalstva. Poučevanje bolgaršči
ne je namreč tudi za pripadnike 
«državljanov nebolgarskega izvora» 
zelo važno, ker se na tak način 
lahko «čim hitreje integrirarjo» in 
si tako zagotove hitrejši gospodar
ski in kulturni napredek ter isto
časno napredek področja, na kate
rem žive.

Prof. Sperduti je v svojem po 
novnem posegu podrobneje obrav
naval težave, s katerimi se sreču
jejo znanstveniki, ki se ukvarjajo 
z definicijo manjšin. Nadaljeval je,

citiral samega sebe ter izjavo o 
pravici uporabe materinega jezika 
samo za tiste, ki ne znajo jezika 
večine. Odločno se je izrekel proti 
geografski opredelitvi manjšinskih 
skupnosti, ker je po njegovem pri 
obravnavi manjšin treba postaviti 
v ospredje «politične pravice, ki 
pripadajo posameznikom».

O položaju v Makedoniji in o za
ščiti, ki obstaja v socialistični re
publiki Makedoniji je govoril pro
fesor univerze v Skopju Danco Zo- 
grafski, ki je podrobno analiziral 
položaj turške in albanske manjši
ne v Makedoniji ter Romov kot 
etnične skupnosti. Nato je govoril 
o ustavnih določilih, ki so napisa
na tako v zvezni kot v republiški 
ustavi in v katerih je rečeno, da 
mora matični narod skrbeti za u- 
sodo svoje manjšine, ki živi v 
tujini.

Dr. Danco Zografski je zaključil: 
«Vse to dokazuje in potrjuje zain
teresiranost SR Makedonije in SFR 
Jugoslavije v celoti za pripadnike 
naših narodov, ki žive v drugih 1

državah, da se jim zagotovijo os
novne človeške pravice v duhu 
ustanovne listine OZN o osnovnih 
državljanskih in političnih pravi
cah. Zaradi tega je zaskrblje
nost za položaj Makedoncev v 
inozemstvu zakonita in spada v 
okviru sprejetih mednarodnih prin
cipov in norm. ki jih morajo 
spoštovati države članice OZN. 
Skrb za svojo manjšino je trajna in 
ni odvisna od gibanj na področju med
narodnih odnosov in odnosov z de
želami, v katerih žive Makedonci.

Mislim da se večina strinja, da 
ni treba, da večinski narod kopira 
druge prilike in recepte pri obrav
navi neke nacionalne ali etnične manj
šine, ko se odloča za svoj odnos do 
te manjšine. Prav obratno, najti 
mora lastno pot in lastno metodo 
m ori tem upoštevati konkretne spe
cifičnosti in obstoječe stanje.

Večinski narod mora skrbeti za 
manjšino zaradi lastnega interesa za 
družbeni razvoj in zaradi obvez med
narodnega značaja.»

BOGO SAMSA
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HUDA KRIZA SLOVENSKEGA GLEDALIŠČA

Deželni odbornik Dal Mas 
sprejel delegacijo SSG

Dežela bo ponovno opozorila vladne organe na potrebo po 
pravični rešitvi problema . Predstavniki gledališča obiskal: 
tudi repentabrskega, nabrežinskega in zgoniškega župana

Upravni svet in člani Stalnega 
slovenskega gledališča nadaljujejo 
akcijo, da bi seznanili čim širši krog 
javnosti in predvsem predstavnike 
oblasti z nevzdržnim stanjem, ki je 
nastalo zaradi nespoštovanja obvez 
s strani pristojnega ministrstva 
v Rimu. V okviru te akcije je de
legacija SSG, v kateri so bili pred
sednik upravnega sveta prof- Josip 
Tavčar, ravnatelj gledališča dr. Fi- 
libert Benedetič in člana igralskega 
kolektiva Zlata Rodoškova in Silvij 
Kobal, obiskala včeraj deželnega 
odbornika za šolstvo in kulturo Dal 
Masa. V uradnem deželnem poro
čilu o srečanju je rečeno, da so 
predstavniki SSG obvestili odborni
ka Dal Masa o hudem položaju, v 
katerem se je gledališče znašlo in 
ki resno prejudicira njegovo na
daljnje delovanje, predvsem ker 
ministrski organi še niso dali ju- 
ridične definicije ustanove. Deželni 
odbornik Dal Mas — dodaja poroči
lo — je poudaril, da je dežela še 
pred kratkim posegla na vsedr
žavni ravni, da bi pospešila spre
jem ustreznih ukrepov„ ------------------ j—-------.-----... —.— ----- - za pravično

do se je treba izreči proti kakrš- rešitev vprašanja, ter zagotovil, da 
nikoli diskriminaciji in pri tem je bo ponovno opozoril pristojne vladne

org:ane na potrebo po čimprejšnji 
rešitvi problema v skladu s skupno 
izraženimi željami.

Predstavniki Stalnega slovenske
ga gledališča so včeraj nadaljevali 
tudi obiske pri slovenskih županih. 
Delegacija upravnega sveta in čla
nov SSG je najprej obiskala repen- 
tabrsko občino, kjer se je razgovar- 
jala z županom Miho Guštinom, na
to nabrežinsko občino, kjer jo je 
sprejel župan dr. Dragomir Legi- 
ša, končno pa še zgoniško občino, 
kjer je s hudimi težavami SSG sez
nanila župana Josipa Guština in 
odbornika Miliča. Kot že pred
včerajšnjim župani Doberdoba, So
vodenj, Steverjana in Doline, so 
tudi župani Repentabra, Nabrežine 
in Zgonika zagotovili podporo in 
solidarnost Stalnemu slovenskemu 
gledališču ter obljubili, da bodo po
stavili na dnevni red razprav v 
občinskih svetih to kočljivo vpra
šanje, ki je bistvene važnosti za 
slovensko nacionalno skupnost. Vsi 
trije župani so tudi zagotovili, da 
se bodo v znamenje solidarnosti u- 
deležili torkove protestne manifesta
cije v Kulturnem domu.
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ZNANSTVENI POSVET PRI MIRAMARU VČERAJ SO PO ŠOLAH OBJAVILI IZIDE

Izhod iz sedanje energetske krize Nad dvesto dijakov in dijakinj 
je v gradnji central na jedrski pogon je uspešno opravilo malo maturo

V torek s pismeno nalogo začetek velike matureIzvedenci trdijo, da sodobne centrale ne predstavljajo nobene nevarnosti

V prostorih Mednarodnega centra 
ta teoretsko fiziko pri Miramaru so 
se včeraj dopoldne sestali predstav
niki italijanskih znanstvenih in in
dustrijskih krogov, da bi obrav
navali vlogo jedrskih central v 
sedanji energetski krizi. Sestanek je 
organiziralo vodstvo tržaškega ve
lesejma, in sicer v okviru 2. štu
dijskega dneva o jedrski energiji 
(prvi študijski dan o tej tematiki 
je bil na lanskem jubilejnem 
sejmu).

Pred začetkom posvetovanja je 
ravnatelj centra prof. Budini o- 
risal delovanje in programe ustano
ve, ki je nastala pred devetimi leti 
na pobudo Mednarodne agencije za 
atomsko energijo z Dunaja. Sledil 
je pozdravni nagovor podpredsedni
ka velesejma prof. Faragune, na
kar je predsednik Vsedržavnega 
odbora za jedrsko energijo prof 
Clementel podal poročilo o seda
njem energetskem položaju v Italiji 
Govornik je dejal, da je položaj 
resen, saj med drugim izpostavlja 
Italijo precejšnjim političnim in go
spodarskim nevarnostim. Pridobi
vanje jedrske energije v Italiji 
je praktično še v povojih — je de 
jal govornik — in je sedaj nastopil 
skrajni čas, da se od načrtovanja 
preide k uresničevanju že naštu
diranih jedrskih central.

Predsednik Italijanskega jedrske
ga foruma prof. Riccio je kratko 
prikazal načrte, ki jih CNEN. ENEL 
in velike industrijske družbe pri
pravljajo na tem področju, nakar je 
predstavnik odbora CNEN prof. Po' 
vani prebral poročilo o ekoloških 
problemih, ki spremljajo pridobi
vanje električne energije v jedrskih 
centralah. Govornik se je zadržal 
ob nekaterih specifičnih vpraša
njih, kot sta zlasti vprašanje izko
riščanja vode in vprašanje od
padkov jedrskih central. Vsa ta 
vprašanja vznemirjajo javno mne
nje — je naglasil govornik — ven

dar je tehnika danes že tako daleč, 
da bi obratovanje električne cen
trale na jedrski pogon ne smelo 
vzbujati nobene bojazni.

S podrobnimi poročili o gradnji, 
upravljanju in vzdrževanju jedr
skih central so nato nastopili ing. 
Sani, prof. Belelli, ing. Pavese, 
ing. Radaelli in prof. Saivioli. Vsi 
so se izrekli za postopen prehod 
od tradicionalnih načinov pridobi
vanja električne energije (premog, 
nafta, dinamična energija rek) k 
centralam na jedrski pogon in izra
zili pričakovanje, da bo sedanja 
energetska kriza v Italiji olajšala 
sporazumevanje med tehniki, ekolo
gi, zdravniki in javnim mnenjem 
glede nujnosti čim prejšnje uresni
čitve novih central na jedrsko 
gorivo.

prekrškov, zaplenili nekaj orožja in 
420 nabojev, našli 28 ukradenih avto
mobilov in za 21 milijonov lir ukra
denega blaga. Naložili so tudi 537 
glob zaradi kršenja cestnega zako
nika in odvzeli 18 vozniških dovoljenj.

• Danes ob 18. uri bo deželni tajnik 
KPI ing. Antonino Cuffaro govoril 
na pomolu Pescheria o trenutnem po
litičnem in gospodarskem stanju v 
državi.

VAŽNO OBVESTILO 
ZA PROFESORJE 
NA SLOVENSKIH ŠOLAH

Deželni višji šolski skrbnik je 
sporočil tajništvu Sindikata sloven
ske šole, da je prosvetno ministr
stvo po členu 4 zakona z dne 22. 
decembra 1973 štev. 32 izdalo po
sebno uredbo, po kateri bodo pre
šli v stalni stalež na slovenskih šo
lah habilitirani profesorji. Uredbo 
so poslali računskemu dvoru za 
predpisano registracijo.

• V okviru množične operacije kara. 
binjerjev v naši deželi za prepreče
vanje tatvin so aretirali 89 oseb, pri
javili sodišču 93 oseb zaradi raznih
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Včeraj so na nižjih srednjih šolah 
na Tržaškem objavili izide malih 
matur. Uspešno je dokončalo nižjo 
srednjo šolo 204 dijakov in dija
kinj. šolska vrata nižjih srednjih 
šol so se torej letos dokončno za
prla, dijaki zadnjih razredov višjih 
srednjih šol pa bodo morali opraviti 
še zrelostni izpit, ki se bo na vseh 
šolah pričel v torek s pismeno 
nalogo iz slovenščine.

SREDNJA ŠOLA 
«SV. CIRIL IN METOD»
PRI SV. IVANU
(Tudi za šolo na Katinari)

Izdelali so: Karlo Bucavelli, Ser
gij Bucavelli, David Krmec, Boris 
Lozej. Aleksander Paoli, Radivoj 
Racman, Marino Suban, Aleksander 
Žagar, Iris Biekar, Marija Kristi
na Bogateč, Milena Križmančič, Do- 
rijana Fidel, Sonja Lozej, Rosana 
Mazzaroli, Ondina Merkandel, Ro
sanda Volk, Marko Arduini, Štefan 
Bachi, Aleksander Čok, Goran Fur-

Zaradi težkega položaja SSG

V torek v Kult. domu
protestno
zborovanje

Zaradi izredno težkega položa
ja našega gledališča, ki mu mi
nistrstvo za turizem In prire
ditve noče priznati ustreznega 
juridičnega statusa, 

vabijo člani in uprava Stalnega 
slovenskega gledališča 

vso slovensko javnost na 
PROTESTNO ZBOROVANJE

v torek, Z. julija 1974, ob 19.30 
v Kulturnem domu v Trstu.

PRETEKLI ČETRTEK V RAKOVEM ŠKOCJANU

SREČANJE MED DEŽELNIMI 
IN SLOVENSKIMI EKOLOGI

Odposlanstvo iz Furlanije • Julijske krajine je vodil odbornik Mizzau

Skupina strokovnjakov in tehnič
nih svetovalcev iz Furlanije - Julij
ske krajine, ki jih je vodil dežel
ni odbornik za naravne in kulturne 
dobrine A. Mizzau, se je v če
trtek sestala s skupino izvedencev 
s področij prostorskega načrtovanja, 
kmetijstva in naravnega varstva 
iz SR Slovenije. Deželni in sloven
ski strokovnjaki so se srečali v Ra
kovem Škocjanu, kjer so si ogledali 
naravni park, vrsto značilnih kra- 
ških pojavov in podzemsko reko.

Ob tej priliki so si deželni in 
slovenski izvedenci izmenjali izkuš
nje in mnenja o najvažnejših pro
blemih, ki zadevajo varstvo pri
rode in naravnega okolja ter usta- 
navljanje in vodenje naravnih par
kov oziroma rezervatov. Dogovorili 
so se o nadaljnjem sodelovanju in 
o vrsti novih sestankov, ki si bodo 
sledili v sodelovanju vseh štirih 
dežel — Furlanije - Julijske kraji
ne, SR SloviAiijč',' SR-ffrvMske in 
južne Avstrije — ki imajo v dolgo
ročnem načrtu skupna prizadevanja 
za zaščito prirodnih pojavov in 
naravnega okolja.

• Danes se bo ob 15. uri začel v
krožku «Pečar» v Kolonji praznik U- 
nità. Praznik se bo nadaljeval ju-
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PRISPEVEK K BLIŽNJI MANJŠINSKI KONFERENCI V TRSTI)

Žalostna usoda pionirjev 
prvih slovenskih šol v 1 rstu
Ob skorajšnji tridesetletnici ustanovitve prvih slovenskih šol pr. na$

a moreč je napravil svojo
dolžnost,

moreč lahko gre!*
(Shakespeare)

ovenske srednje šole v Trstu 
ajajo in se razvijajo že sko- 
trideset let. Ob tem jubileju 
upravičeno lahko vprašamo. 

Sna je bila usoda starejših šol- 
,v - pionirjev prvih slovenskih 
v Trstu v davnem 1945. letu. 
sem tem dolgem obdobju ni- 
pristojni krogi našli ne časa 
/olje, da bi uredili njihov služ- 
i položaj ter jih tako gmotno 
moralno podprli v njihovem 
tbenem delovanju. Za vse dru
se je našla prej ali slej kaka 
tev v mejah togega italijan- 
3a zakona (včasih celo mimo 
ja), zakona, ki sploh ne upo- 
a položaja slovenskega šol- 
, le zanje ne.
ako so odhajali iz šole po šti- 
setletnem službovanju, nekate- 
/ sedemdesetem letu starosti, 
zasluženi pokoj» z maksimal- 

številom let, a z minimalno 
ojnino in kot navadni suplen- 
Omenimo naj vsaj nekatere, 
f dr. Rudolf Perhavc je služ- 
al v Trstu že pod Avstrijo kot 
lent; po letu 1945 je bil bol
lata ravnatelj državne trgovske 
dami je v Trstu, nato profesor 
končno suplent. V poko) i«

,j odšel kot suplent in je kma- 
-iato umrl. Ali pa primer prof. 
•a Zavrtanika. Bil je to na e- 
strani izredno izobražen in du- 
it profesor, na drugi strani pa 
ebnež svoje vrste, kakršne pač 
krat najdemo med šolniki. Dol- 
časa so ga poviševali in po* 

•vali; nižji oblastnik slovenske- 
rodu je prav po sitarsko rav- 
z njim, ga sramotil in kričal 

ij pred celim profesorskim zbo- 
i. Nazadnje ga je — po zako- 

— likvidiral. Tako se je nam- 
sam hvalil. Ko je prof. Zavr- 

ik umrl, so mu nesli vence na 
ib in se slovesno poslovili od 
venskega šolnika. Podoben ko- 
: so vzeli še nekateri, tako 
>f. Ivan Sosič in prof. dr. An- 
ij Budal. Zadnje čase je po- 
ana usoda doletela prof. Ivana 
/lija in prof. Stanka Kodriča: 
šla sta v pokoj z minimalno po- 
jnlno.
In kdo ne pozna prof. Toneta

Penka — uglednega prirodopisca, 
priljubljenega predavatelja in pu
blicista? Po rodu Tržačan — v Ju
goslaviji že stalen profesor — med 
vojno pregnan v Srbijo — po voj
ni takoj nastopil službo na slo
venski srednji šoli v Trstu bil 
najprej ravnatelj, nato profesor 
ekon. staleža, nato suplent — in 
danes je še vedno v položaju 
začetnikal Poleg prof. Penka je na 
tržaških šolah še več starejših šol
nikov s podobno kariero in v po
dobnem položaju: vsi so še vedno 
začetniki in tudi njih čaka verjet
no ista usoda, tako da bo krog 
končno zaključen — in mirna 
Bosna!

Skupina slovanzkih šolnikov

tri, ko bosta v popoldanskih urah 
govorila Silvano Tarondo in Miloš 
Budin, in se bo zaključil v ponedeljek.

Pokrajinski odbor RD 
proti rimskemu vodstvu

V preteklih tednih, kot poroča 
tiskovni urad pokrajinskega tajni
štva KD, se je v stranki razvila 
v pokrajinskem merilu široka di
skusija, med katero je prišlo do 
notranje konfrontacije idej in po
glabljanja o načinih in perspekti
vah nadaljnjega delovanja ter re
ševanja krajevne tematike.

Diskusije, ki se je razvila po 
uvodnem poročilu pokrajinskega taj
nika Rlrialdlja ’še je udeležilo sko
raj 30 predstavnikov stranke. Večina 
je poudarila nujnost primernih po- 
litičnih pnhnd KD, da se v javnem 
mnenju potrdijo tradicionalne zna
čilnosti stranke, kot močne demo
kratične, ljudske in antifašistične 
sile, ki zna sprejeti in tolmačiti 
nova vrenja ter zahteve italijanske 
družbe in torej podpirati s sodelo
vanjem demokratičnih sil leve sre
dine, linijo sprememb in napredka. 
Potrebno je torej popraviti dose
danje metode vodenja stranke. Ta
ko je pripomnil po diskusiji tudi 
pokrajinski tainik Rinaldi, ki je še 
dejal, da izidi referenduma in se
danji politični položaj dokazujejo, 
da v Italiji široki sektorji javnega 
mnenja in volivcev, ne samo med 
delavstvom, ampak tudi v srednjih 
sloiih, v mali in srednji industriji, 
pričakujejo reforme, socialni in de
mokratični napredek ter se ne stra
šijo izbir v tej smeri. Propadli pa 
so načrti tistih, ki so nameravali 
izkoristiti referendum za to, da bi 
odprli pot desnemu centrizmu, pro
ti parlamentu.

KD za raziskovalno 
središče v Sesljanu

Pred dnevi se je sestalo pokrajin
sko vodstvo KD. ki je pod predsed
stvom pokrajinskega tajnika Rinaldi- 
ja obravnavalo več pomembnih vpra
šanj. Med drugim je KD poudarila 
nujnost, da se v Sesljanu osredotoči 
raziskovalno središče, v sklepu ka
terega naj bi deloval center za teh
nološke raziskave. Predlog za ta cen
ter je dala Tržaška univerza in ga je 
podprlo ministrstvo za znanstvene ra

ziskave. Pri Sesljanu naj bi tudi 
zgradili nekaj odsekov mednarodne 
univerze OZN, za katero je finanč
no ministrstvo že predvidelo postav
ko v proračunu za letošnje leto. Za 
to univerzo je deželna uprava zago
tovila potrebno finančno kritje. Vod
stvo KD je tudi razpravljalo o videm
ski univerzi in o zadnjem deželnem 
ukrepu v korist tržaškega pristanišča.

• Danes popoldne bo v ljudskem do
mu «Togliatti» v Naselju S. Sergio 
mladinski festival, ki ga prireja ZK 
MI. Po razpravi o «Problemih mla
dine» bo zvečer ples.

• V Uradnem vestniku štev. 156 
z dne 17. junija 1974 je objavljen 
odlok, s katerim je ministrstvo za 
pošte in telekomunikacije razpisalo 
javni natečaj za zasedbo 50 mest 
pismonoš. Ustrezne prošnje morajo 
prispeti na ministrstvo do 17. julija 
letos. Zahteva se spričevalo o oprava 
Ijeni osnovni šoli in starost do 23 let 
na dan 17 julija 1974

lanič, Dimitrij Gruden, Štefan Pe
gan, Marina Čufar, Nadja Debe
njak, Eva Fornazarič, Mirijam Kor
šič, Ivana Redfern, Nika Sartori, 
Franko Gej, Gualtiero Kodarin, Al
fio Donati, Adrijana Čok, Rozita 
Glavina, Julijana Pecchiar, Suzana 
Turco.

SREDNJA ŠOLA 
«IVAN CANKAR»
PRI SV. JAKOBU

Izdelali so: Marina Calzi, Pavel 
Cerkvenič, Pavel Cociancich, Erika 
Cossutta, Tanja Jakomin, Katja 
Kalc, Rudolf Pobega, Rado Race, 
Jurij Scabar, Almira Škrlj, Lauro 
Trevisan, Klavdija Ulivetti, Renzo 
Valli, Vili Vecchiet, Franc žužek. 
En dijak (privatisi) ni izdelal.

SREDNJA ŠOLA 
«FRAN ERJAVEC»
V ROJANU

Izdelali so: Franko Cossutta, Bo
ris Kosovel, Josip Terčon, Andrej 
Udovič, Leo Žetko, Marina Brecelj, 
Vivijana Brecelj, Ana Kosor, Suza
na Lovrečič, Aleksandra Pertot, Mi
ra Susič, Danijela Tafuro, Katari
na Živec, Irena Župančič.

SREDNJA ŠOLA 
«SIMON GREGORČIČ» 
DOLINA

Izdelali so: David Stepančič, Iz
tok Smotlak, Livio Martini, Vivia
na Giuliani, Maurizio Corbatti, Ma
rino Zobin, Katja Berdon, Carmen 
Hrvatič, Arianna Corossez, Vladimir 
Vouk, Tiziana Zeriul, Ottilia Strajn, 
Magda Strain, Edda Pregare, Alek
sandra Pettirosso, Sonja Komar, Sla
voj Tul, Elena Šavron, Lučana Ša- 
vron, Serena Cosina, Neda Hrvatič, 
Annamaria Pancrazi, Pavel Secoli, 
Fabijan Kraljič, Radomir Bertocchi, 
Marija Pettirosso, Laura Vegliach, 
Davorina Purger, Tanja Smotlak, 
Silvano Scroccaro, Katja Oio, Pa
vel Lovrecich, Claudia Canciani. 
En dijak je bil odklonjen.

SREDNJA ŠOLA 
«IGO GRUDEN»
NABREŽINA

Izdelali so: Mario Adamič, Boris 
Devetak, Edoardo Doljak, Valter 
Gruden, Giorgio Lessig, Edvin Mo- 
kole, Giuseppe Ekretič, Maurizio 
Pahor, Livio Peric, Marino Pernar- 
cich, Gianni Rebula, Ivo Terzoni, 
Cvetka Adamič, Barbara Antonič,

27. t.m. je na literarni fakul
teti tržaške univerze z odliko 
promovirala s tezo iz psihologije 

dr. MAJDA GUŠTIN 
por. COLJA

Novi doktorici iskreno česti
tajo starši, sorodniki in pri-' 
jatelji. čestitkam se pridružuje 
Primorski dnevnik.

• Zaradi sprostitve prometa je žu
pan odredil namestitev na križišču Ul.
Trento z Ul. Ceppa znaka STOP. v 
Ul. Gaiatti pa, v višini križišča z 
Korzom Cavourjem, obvezno zavijanje 
v desno.
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S SEJE SVETA SLOVENSKE SKUPNOSTI

Stalnemu slovenskemu gledališču 
omogočiti kulturno poslanstvo!
Občni zbor Slovenske skupnosti odložen na jesen

Sonja Antoni, Cinzia Auber, Vero
nica Marta Brecelj, Mariagrazia 
Gruden, Elena Leghissa, Giuliana 
Leghissa, Marina Lovriha, Franca 
Petelin. Loredana Semoli, Irena 
Tavčar, Patrizia Terčič, Elena Ter- 
cion, Vanda Terzoni, Nadea Tama
ra Verč, Nadia Zeriali.

SREDNJA ŠOLA 
«FRAN LEVSTIK»
PROSEK

Izdelali so: Velko Husel, Mauri
zio Lorenzi. Zvonko Milic, Cirillo 
Ostrouska, Walter Pipan, Giordano 
Rebula, Zdravko Skupek. Xenia Can- 
te, Ines Furlan, Marta Gruden, Pa
trizia Samar, Honka Sedmak, Lo
rella Semez, Magda Škrk, Liviana 
Zaccaria, Marko Ban, Claudio Cer- 
noli, Mauro Ciuk, Alessandro Na
bergoj, Davide Perini, Nevio Reg
gente, Adriano Rupel, Rado Sed- 
mach, Vasilij Stocca, Sergio Ukmar, 
Dunja Albi. Erica Emili, Tatiana 
Pettirosso, Magda Stocca, Nives Uk
mar.

Oddeljeni razred v Križu:
Miran Cossutta, Peter Ivancich, 

Mauro Sedmach, Roberto Sedmak, 
Udegarda Cossutta, Vladimira Gu
štin. Marta Verginella, Susanna Ze
riali.

SREDNJA ŠOLA 
«SREČKO KOSOVEL» 
OPČINE

Izdelali so: Branko Briscech, Al
fredo Cibiz, Gianfranco čok, Igor 
Crismani, Eugen Danev, David Le- 
nisa, Egon Malalan, Boris Rauber, 
Pavel Rauber, Marko Rismondo, 
Franko Skerlavaj, Paride Žužek, 
Barbara Calzi, Tiziana Crissani, Ni
ves Guštin, Nataša Kralj, Sonja La
zar, Suzana Musina, Viviana Purič, 
Eva Zaghi, Andrej Andolšek, Dario 
Briščik, Marko Carli, Mario Ciani, 
Pavel Ferluga, Davorin Gregori, 
Boris Husel, David Malalan, Pavel 
Pecchiar. Marko Piccini, Giorgio 
Škabar, Rado Stoch, Marina Foschi- 
ni, Magda Goiza, Adriana Jercog, 
Maja Lapornik, Anita Milič, Barba
ra Skerlavaj, Irena Tavčar, Silva 
Križmančič roj. Lukač.

KONZORCIJ PRIDELOVALCEV VIN TRŽAŠKE OBČINE 

PRIREJA V KRIŽU

8. RAZSTAVO
IN POKUŠNJO DOMAČIH VIN

v okviru že tradicionalnega «praznika vina in rib»

Kljub neugodnemu vremenu in de
žju, ki je rahlo rosil, so včeraj v 
Križu odprli 8. praznik rib in vina, 
ki ga prireja Konzorcij pridelovalcev 
vina v tržaški občini. Vinsko razsta 
vo, na kateri sodeluje s svojim vin
skim pridelkom 20 domačih vinograd
nikov, je odprl predsednik konzor
cija Miro Sedmak. Med gosti, ki so

se udeležili otvoritve, so bili gene
ralni konzul SFRJ Boris Trampuž, 
poslanec Albin Skerk, odbornik dr. 
Dolhar kot zastopnik tržaške občine, 
odbornik I.ucijan Volk kot zastopnik 
pokrajine, podpredsednik Kmečke zve
ze Alojz Debeliš, predsednik Kmetijs
ke zadruge Alojz Markovič itd. Praz
nik bo trajal danes in jutri.

V torek. 25. junija, je bila na 
sedežu organizacije seja sveta Slo
venske skupnosti. Po uvodnih be
sedah dr. Zorka Kareja se je raz
vila razprava o političnem polo
žaju v Italiji, o vedno pogostejših 
izbruhih nasilja, ki težijo k zru- 
šenju demokratičnega reda v Ita
liji, kar utegne posebno prizadeti 
slovensko narodno skupnost, o go
spodarski krizi, ki jo občutijo pred
vsem revnejši sloji in se posebno 
negativno odraža prav tako pri u- 
stanovah slovenske narodne manj
šine. Govor je bil nato o težkem 
položaju Stalnega slovenskega gle
dališča in o korakih, ki jih je v 
zvezi s tem naredila Slovenska 
skupnost preko svojega deželnega 
svetovalca dr. Štoke pri predsed
niku deželnega odbora odv. Co- 
melliju. Slovenska skupnost ima za 
zelo važno, da se slovenskemu stal
nemu gledališču omogoči, da lahko 
v polni meri razvija svojo visoko 
kulturno poslanstvo. Svet je nato 
razpravljal o notranjih organiza
cijskih vprašanjih in o pripravah 
na občni zbor, ki ga bo Slovenska 
skupnost prenesla na jesen zaradi 
intenzivnih priprav njenih članov 
na bližnjo mednarodno konferenco o 
manjšinah, ki bo od 10. do 14. 
julija v Trstu. Veliko pozornost je 
svet posvetil prav pripravam na 
omenjeno konferenco in pozval svo
je člane, da se je aktivno ude
ležijo.

Svet je nato sprejel naslednjo 
resolucijo:

Svet Slovenske skupnosti, zbran 
na redni seji dne 25. junija 1974, 
po nadrobni preučitvi splošnega po
litičnega položaja in priprav za 
občni zbor Slovenske skupnosti, ki 
je bil odložen zaradi manjšinske 
konference na jesen, ugotavlja, da 
je slovenska narodna skupnost za
skrbljena nad gospodarskim raz
vojem države, kakor tudi nad po
litičnimi posledicami, ki bi iz tega 
kritičnega obdobja lahko nastale, 
posebno še ker gospodarska kriza 
navadno zadene gospodarsko naj
šibkejše sloje: delavce in kmete; 
zato svet Slovenske skupnosti ob
vezuje vse predstavnike, izvoljene 
na listi Slovenske skupnosti, da si 
prizadevajo po svojih močeh, da 
se nastali gospodarski položaj čim- 
prej reši v korist celotne držav
ne skupnosti in boljšega sožitja

med narodi. Prav zato, ker so vse 
naše sile potrebne za utrditev de
mokracije v Italiji in za splošen 
materialni napredek družbe v kate
ri živimo, poziva Slovenska skup
nost vse svoje člane, posebno pa 
tiste somišljenike, ki so angažirani 
v organih Slovenske skupnosti, da 
enotno izpričajo svoje prepričanje 
in svojo slovensko zavest tudi s 
tem, da pripomorejo k čimprejš
njemu delovnemu uspehu Slovenske 
skupnosti.

• Zaradi del na železniških tirih na 
Nabrežju Grumula in Ul. C. Marzio 
je župan prepovedal vsakršen promet 
na tej prometni osi in sicer na od
seku od Ul. O. Augusto do Ul. E- 
conomo.

Delovanje deželnih organov
Deželni odbornik za naravna in 

kulturna bogastva A. Mizzau se je 
včeraj udeležil posvetovanja o vzdr
ževanju starih nepremičnin, ki ga 
je na tržaški zbprnici organizirala 
družba Trieste - Consult. Mizzau je 
orisal posege deželne'juprave za o- 
vrednotenje starih-In • zlasti zgo
dovinskih stavb, ki pridejo v poštev 
za stanovanjsko rabo zlasti v tem 
času, ko so splošna gospodarska 
kriza in omejitve v kreditnem po
slovanju občutno zavrle gradnjo 
novih stanovanjskih blokov.

V prostorih «palamostra» v Vid
mu bo 19. in 20. septembra študij
sko srečanje, na katerem bodo za
stopniki deželne uprave predstavili 
strokovnjakom, javnim upraviteljem 
in občinstvu prve elaborate dežel
nega tehničnega zemljevida. Ob 
tej priložnosti bodo pripravili tu
di razstavo kartografije naše de
žele od leta 1809 do današnjih 
dni in razstavo ustreznih tehničnih 
pripomočkov. Prvi elaborati dežel
nega tehničnega zemljevida se na
našajo na videmsko pokrajino. Se
stavljavci so najprej fotografirali 
iz letala posamezna področja ter 
nato sestavili nodrobne zemljevide 
v merilu 1:5000.

Na zadnji seji je deželni odbor 
sprejel dva zakonska osnutka v 
korist male in srednje industrije 
iz Furlanije - Julijske krajine. 
Prvi osnutek spreminja deželni za
kon štev. 3 iz lanskega leta in do
loča nova sredstva za pomoč in
dustrijskim konzorcijem, ki sode
lujejo na raznih sejemskih prire
ditvah v Italiji in tujini. Drugi 
osnutek pa določa nova finančna 
sredstva za delno kritje obresti na 
posojila, ki jih industrijska pod
jetja najemajo pri denarnih zavo
dih v naši deželi.

Ženska se je polila
z bencinom In se zažgala

Včeraj popoldne so prepeljali v 
mrtvašnico glavne bolnišnice truplo 
Ane Emili vd. Pizzulin iz Drage 
štev. 9. Triinšestdesetletna vdova 
se je polila z bencinom in zažgala 
v garaži blizu doma. Preiskavo vo
dijo karabinjerji miljske postaje.

Fantje in dekleta
«počenjajo grde stvari»...

Mestni redarji so včeraj popol
dne obvestili agente letečega od
delka tržaške kvesture, da jim je 
neki očividec dejal, da je videl v 
četrtek na klopci v Ljudskem vrtu 
v bližini vhoda v Ul. Marconi šest 
mladeničev, štiri fante in dve zelo 
mladi dekleti, stari kakih 13 ali 14 
let. Povedal je, da so se fantje in 
dekleti poljubljali in da je opazil, 
da je eden izmed fantov vbrizgnil 
drugemu injekcijo.

Agenti letečega oddelka so se ta
koj podali v ljudski vrt, kjer so 
za klopco našli prazne konfekcije 
treh pomirjevalnih sredstev. Ko so 
pregledovali okolico, se jim je pri
bližalo nekaj dečkov, ki so jim za
upno povedali, da tam večkrat fant
je in dekleta «počenjajo grde stva
ri». Dejali so, da se dekleta često 
slačijo in tako ostanejo v samem 
spodnjem perilu.

Klopca, kjer se je to dogajalo, 
je na precej skritem mestu, točne
je na višjem delu Ljudskega vrta 
in zato je možno, da se je tam vse 
to dogajalo ne da bi kdo opazil.

Mila obsodba 
fašista Scarpe

Tržaško sodišče je obsodilo fašista 
G. Scarpo, ki je v zaporu pod obtož
bo poskusnega umora komunističnega 
mladinca v Lucci, na zelo milo ka
zen: sicer so ga obsodili le zaradi 
žalitve javnega funkcionarja in klet
vin (6 mesecev zapora in 20.000 lir 
denarne kazni), oprostili pa so ga ma
zanja zidov deželne stavbe (napisal 
je «Živeli ustaši»), ker ga vodstvo de
žele ni... tožilo.

ZA VELIKI ŠMAREN 
ŠE EN IZLET NA DUNAJ
Na željo številnih bralcev na

šega dnevnika bomo za veliki 
šmaren organizirali še en izlet 
na Dunaj oziroma na mednarod
no vrtnarsko razstavo, ki sov
pada z največjo razstavo cvetja 
v pokritem prostoru. Izlet bo od 
14. do 16. avgusta z enakim pro
gramom, kot je bil že objavljen 
za prejšnja izleta. Tega izleta 
se lahko udeležijo vsi bralci 
našega dnevnika, tudi tisti, ki 
so že bili na našem izletn v 
Španiji.

Vpisovanje sprejema uprava 
našega dnevnika v Ul. Montec- 
chi 6, najkasneje do ponedeljka, 
1. julija. Cena izleta je 39.000 lir.

UREDNIŠTVO

Ansambel «TAIMS» priredi ju
tri, 30. junija 1974. ob 17. uri 
v Finžgar jevcm domu na Opčinah

VESEL SLOVENSKI 
POPOLDAN

Nastopajo: mladi solisti
ansambel «Galebi» 
dekliška 
pevska skupina 
ansambel «TAIMS» 

Deloval bo bife z okusnimi če
vapčiči, kotoletami. klobasami na 
žaru in pristno domačo kapljico! 

Ob lepem vremenu bo del 
sporeda na prostem

Ne zamudite!

Kino

Včeraj » danes
Danes, SOBOTA, 29. junija 

PETER in PAVEL 
Sonce vzide ob 5.18 in zatone ob 
20.58 — Dolžina dneva 15.40 — Lu
na vzide ob 16.29 in zatone ob 1.28. 

Jutri, NEDELJA, 30. junija 
EMILIJA

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
23,2 stopinje, najnižja 19, ob 19. uri 
19 stopinj, zračni pritisk 1007,5 mb, 
ustaljen, veter 5 lan jugovzhodni, 
vlaga 95-odst., dežja je padlo 2,2 mfk« s»w^entl 
nebo pooblačeno, morje rahlo razgi-T Barvni . m. 
bano, temperatura morja 20,4 stopinje'

Miramarski park — Predstave «Lu
či in zvoki: Danes zvečer dve
predstavi «Il sogno imperiale di 
Miramare» ob 21.30 in ob 22.45.

Ariston — I.N.C. 15.30-21.30 «Triplo 
eco». Igrata Oliver Reed in Glen- 
da Jackson. Barvni film-

Nazionale 16.00 «Alla ricerca del P'a' 
cere». V glavni vlogi igra Bar
bara Boucnet. Barvni film. Pre- 
povedano mladini pod 18. letom.

Excelsior 16.00 «Cugini carnali». R'c' 
cardo Cucciola in Susan Player. 
Barvni film. Prepovedano mladini 
pod 18. letom.

Grattacielo 14.00 «Qui Montecarlo... 
Attenti a quei due». Tony Curtis 
Roger Moore. Barvni film.

Fenice 15.30 «L'uomo che amò Gatta 
danzante». Buri. Reynolds, Sarah
Miles, Lee J. Cobb. Barvni film.

Eden 15.30-22.15 «Il portiere di notte» 
Barvni film. Igrajo Dirk Bogarde. 
Charlotte Rampling. Philippe Le
roy in Gabriele Ferzetti. PrepO" 
vedano mladini pod 18. letom.

Rìtz 16.00 «Cartouche». Igrata Clau
dia Cardinale in Jean Paul Bei
mondo. Barvni film. Za vsakogar-

Aurora 15.30 «Il dormiglione» V glaV' 
ni vlogi Woody Alien. Barvni film-

Capilo! 15.00 «Due matti al servizio
di stato». Barvni film.

Cristallo 15.00 «Ne onore ne gloria». 
Nastopata A. Delon in C. Cardina
le. Barvni film.

Impero 15.30 «La governante». T. Per- 
ro in A. Belli. Barvni film. Prepo
vedano mladini pod 18. ietom.

Filodrammatico 15.30 «Le maliziose». 
Barvni film. Prepovedano mladini 
pod 18. letom.

Moderno 15.00 «Un uccello dalle piu
me di cristallo». Barvni film. Igra
ta T. Musante in S. Kendal. Pre
povedano mladini pod 14. letom

Ideale 15.00 «Ordine da Berlino: vive
re o morire». Igrajo Mikhail Uba- 
nov, Vasilij Shukshin in Larissa Go- 
lubkina. Barvni film.

Vittorio Veneto 15.15 «Ming ragazzi»- 
Barvni film, za vsakogar.

Abbazia 15.00 «La polizia incrimina, 
la legge assolve». V glavni vlog* 
Franco Nero. Barvni film. Prepo
vedano mladini pod 14. letom.

Astra 14.00—2140 «I 10 commanda- 
lenti». Q, Heston in Y. Brinnef.

ROJSTVA IN SMRTI 
Dne 28. junija se je v Trstu ro

dilo 10 otrok, umrlo pa je 10 oseb.
UMRLI SO: 78-letna Maddalena Pe

lacchi vd. Astore, 50-letna Antonia 
Sodomaco por. Grassi, 81-letni Ernes
to Havlicek, 85-letni Antonio Ribarič, 
71-letni Bortolo Lignani, 85-letni Gae
tano Catalano. 78-letna Anna Czyr- 
niasky vd. Palmi. 77-letni Giovanni 
Guzzi, 86-letna Prima Lippera vd. 
Balbi in 54-letna Esperia Crosili por. 
Frandoli.

DNEVNA SLUŽBA I.EKARN 
tod 13. do 16. ure) 

All’Angelo d'oro, Trg Goldoni 8; Ci
polla, Ul. Belpoggio 4; Ai due Lucci, 
UL Ginnastica 44.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Doti. Gmeiner, Ul. Giulia 14; Man 
zoni. Largo Sennino 4; INAM, Al 
Cedro. Trg Oberdan 2.

LEKARNE V OKOLICI 
Boljunec (tel. 228-124), Bazovica (tel. 
226-165): Opčine (tel. 211-001); Pro
sek (tel. 225-141); Božje polje — 
Zgonik (tel. 225-596); Nabrežina (tel. 
200-121); Sesljan (tel. 209-197): žav- 
Ije (tel. 213-137); Milje (tel. 271-124).

Radio 14:0« «!£ grande fuga». Igra-
ta. Steve McQueen in Charles Bron- 

^ sSCiBanjpi film.
Poletni Mlin «Ex Soci» 21.00 Barvna 

risanka «Biancaneve e i sette nam»* 
Kino Iris Prosek danes ob 16.00 « 

ter Pan», jutri ob 16.00 «L arma 
rossa contro il terzo reich».

Razna obvestil?
SPOT obvešča udeležence natečajev 

razpisanih ob priliki praznovanja 70- 
letnice društva, da lahko dvigne!0 
svoja dela v uradu ZSŠD1. UL GepU® 
9. najkasneje do 5. julija.

ZVEZA PARTIZANOV na 0P<'1' 
nah vabi na 8. partizanski tabo . 
ki bo v nedeljo, 7 julija, z bogatim 
sporedom, dan prej, v sob°to 
čer, pa na partizanski tabor 
ogenj s polento in golažem 

Danes, 29. junija, ob 17. uri b° ^ 
Baragovem domu v Ricmanjih 
ključna prireditev domače mladins 
glasbene šole

OSMICA
Mario in Ladi Kocjan, Dolina 147, 

sta odprla osmico, kjer točita belo 
in črno vino.

OBIŠČITE NOVO TRGOVINO

POGRINJALA - ODEJE 
PREPROGE - ZAVESE

Ul. C. Battisti, 14 - tel. 62917 
TRST

NASPROTI VELEBLAGOVNICE 
STANDA

V času tržaškega velesejma do 
30. Junija nudimo posebne popuste

ŠPORTNO DRUŠTVO POLET
VABI

NA ZAKLJUČEK ŠPORTNE SEZONE IN NA

DRUŽABNI VEČER
S PLESOM

KI BO DANES, 29. JUNIJA
NA DVORIŠČU PROSVETNEGA DOMA NA OPČINAH

SPORED :
ob 8.00 delovni piknik 
ob 9.00 minibasket 
ob 10.00 košarka — dečki 
ob 11.00 košarka — «stari» proti «mladim» 
ob 18.00 društveno tekmovanje v kotalkanju (posamezniki) 
ob 20.30 ples za stare in mlade ob zvokih Talmsov, vmes 

nastop kotalkarskih parov v društvenem tekmo
vanju.

Delovali bodo dobro založeni Idoskl.
Vljudno vabljeni!

BIRME 1974
Presenetljivo velika izbira UR l0 
ZIATNINE - ZLATO 18/750*» 
— Velika izbira ur SEIKO " 
Posebni popusti.
Urarna tn zlalartia

IA URENTI
Trst - Trieste, Largo Sartorio 4

Mali oglasi
TRGOVINA mode za mlade išče mla

de prodajalke, lepe zunanjosti
znanjem slovenščine. Dobra P ® . 
in provizija. Predstaviti se Plta 
Korzo Italija 2. ...

TVRDKA CRASSO, pisarniški s» 
ji, razstavlja na tržaškem ve*g\y. 
mu elektronske računalnike K*4 
LETT - PACKARD.

saigaš
BANCA Dl CREDITO Dl TRlEsT‘ 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA 
msr . UL F FILZt 10 'I. 30-101. 30'J^
URADNI TEČAJ BANKOVCEV 

650.-
'51K' 
21S'?
253.- 
25,3- 
43,- 
43,-

Ameriški dolar 
Funt šterling 
Švicarski frank 
Francoski frank 
Nemška marka 
Avstrijaki šiling 
Dinari debeli 

drobni

menjalnica
vseh tujih valut

Prispevki
Namesto cvetja na grob 

Bergodac darujejo kolegi zeta ^ 
Sluge 23.000 lir za Glasbeno m«‘ 
Trst. jg

Vojka in Ivan Ukmar <Iaruje^i, • 
tisoč lir za Kulturni dom Pr0 
Kontovel.
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T OKVIRU 26. TRŽAŠKEGA VELESEJMA

Strokovne srečanje o prehrani 
v prvih letih človekovega življenja

Tudi preobilna hrana škoduje otrokom - Danes rasprava o 
nadzorstvu nad industrijsko proizvodnjo otroških preparatov

V dvorani za konference na tr
žaškem velesejmu je bilo včeraj 
dopoldne napovedano posvetovanje 
o problemih otroške prehrane, za 
katerega so dali pobudo uprava ve
lesejma, dežela Furlanija - Julijska 
krajina, medicinska fakulteta trža
ške univerze in Italijanska družba 
za človeško prehrano. V dvbrani se 
je zbralo večje število pediatrov in 
industrijcev iz Italije in iz neka
terih drugih zahodnoevropskih dežel.

Italijanski, švicarski, španski, 
francoski in angleški izvedenci so 
se spoprijeli z zahtevno temo osnov
ne potrebe po prehrani v prvih le
tih človeškega življenja, to je v 
času, ki je po soglasnem mnenju 
vseh prisotnih s tega vidika naj
važnejši na poti od zibelke do gro
ba. Posvetovanje o človeški pre
hrani v otroških letih je prva to
vrstna prireditev v našem mestu in 
spada v niz specializiranih srečanj 
in strokovnih posvetovanj, ki sprem
ljajo letošnji 26. velesejem.

V začetku zasedanja so s po
zdravnimi nagovori nastopili pred
stavnik sejemske uprave dr. ?e- 
trucco, predsednik družbe Società 
Pediatrica Italiana prof. Gentili, 
prof. Nordio in deželni odbornik za 
zdravstvo prof. Nardini.

Prvo poročilo o problemih pre 
hrane v prvih letih življenja je 
podal prof. Scrini iz Milana. Go
vornik se je zadržal zlasti ob pro
blemih presnavljanja raznih hra- 
niv, za zaključek pa je orisal nek
danji in današnji položaj na tem 
področju v Italiji. Poudaril je, da 
je prehrana otrok v naši državi 
precej različna od dežele do dežele, 
za vse kraje na jugu pa je značilno.

fe

da uživajo otroci še vedno premalo 
beljakovin. Sledilo je poročilo švi
carskega strokovnjaka prof. Ha- 
doma, ki je tudi obravnaval belja
kovine m njihov doprinos k pre
hrani v detinstvu, zanimivo poro
čilo o umetnem mleku pa je podal 
prof. Ballabriga iz Barcelone.

Francoski izvedenec Lestradet je 
orisal dojenčkove potrebe po ma
ščobah, Švicar prof. Wiesman pa je 
postregel z vrsto zanimivih po
datkov o vplivu pomanjkljive pre
hrane na počasnejšo rast telesnega 
tkiva in možganov pri otrocih v 
prvih letih življenja. Sledili sta 
poročili angleških strokovnjakov 
prof. Wolfa in prof. Lloydove. Wolf

je opozoril na zadnja dognanja 
zdravstvenih raziskovalcev, po kate
rih je včasih najti že pri otrocih 
prva znamenja srčnih obolenj in 
poapnenja žil. Lloydova pa je tudi 
s pomočjo diapozitivov prikazala po
sledice preobilnega hranjenja mla
dih ljudi.

Popoldne so se v istih prostorih 
sestali predstavniki industrijskih 
obratov, ki proizvajajo preparate 
za otroško prehrano. Razpravljali 
so o standardnih pravilih, po ka
terih se odvija proizvodnja teh iz
delkov. Srečanje se bo nadaljevalo 
na današnjem posvetovanju Evrop
skega odbora za nadzorstvo nad 
proizvodnjo otroške prehrane.
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Z ORGANIZIRANIM DELOM SO ZAČELI 1947. LETA

Filatelisti v Novi Gorici 
so pregledali svoje delo

Zanimanje za to zvrst dejavnosti je čedalje večje

SEJA OBČINSKEGA SVETA V GORICI

Župan obljubil posredovanje pri državi 
da slovensko gledališče premosti krizo

Na težavni položaj je občino opozoril svetovalec Damjan Pau
lin ■ Ostra polemika v zvezi s shodom «Psichiatria democratica»

«Stalno slovensko gledališče iz 
Trsta, ki je že nekaj let bilo ak
tivno tudi v Goniči, kjer skupno z

km, se bo letos prvič odvijala tu 
di po goriških poteh, in sicer po 
Ločniku in na Kalvariji. Tu bodo

Filatelistično društvo v Novi Gorici 
je začelo z organiziranim delom že 
leta 1947. Tedaj so se zbrali pred
vsem solkanski filatelisti pod vod
stvom dr. Marušiča in ustanovili svo. 
je društvo. Prva leta in tudi nas
lednja. je bilo filatelistično društvo 
med najbolj agilnimi na Primorskem 
in je priredilo več uspelih razstav. 
Vodstvo filatelističnega društva je 
po smrti prvega predsednika prev-
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Del pisemskega ovitka s posebnim žigom

zel profesor Stanko Zadnek, ki je 
kljub številnim težkočam uspešno 
vodil društvo do danes. V svojem 
poročilu je na občnem zboru podal 
potek društvene dejavnosti v zadnjih 
dveh letih, čeprav šteje društvo da
nes samo 50 organiziranih filatelistov, 
je zanimanje za to zvrst dejavnosti 
čedalje večje. Namen društva, da 
vključi v svoje vrste predvsem mla
de zbiralce znamk se ni posrečil, ker 
jim ne more nuditi vsaj po eno serijo 
znamk, ki sproti izidejo. Filatelistič
no društvo prejema namreč preko 
PTT podjetja, samo omejene količi
ne znamk, ki komaj zadostujejo za 
dejavnost članov. Člani so zato z os
trimi besedami obsodili dosedanjo ne
razumljivo politiko biroja za znam
ke pri JPTT, ki s svojo slabo emi
sijsko politiko onemogoča predvsem 
razmah filatelistične dejavnosti.

Filatelistično društvo je priredilo 
v tem času tudi uspelo mednarod
no srečanje v Novi Gorici, kar naj 
bo odslej vsako leto v oktobru. Kjub 
težkočam pa želijo člani postopno 
vključiti v zbirateljsko delo tudi mla
dino. V ta namen so kupili tudi 50 
panojev za razstave znamk. S temi 
panoji nameravajo prirejati poljud
ne razstave svojih članov po kra
jih. kjer nimajo organizirane filate
listične dejavnosti. Toda društvo skrbi 
tudi za počastitev pomembnih do
godkov, predvsem zgodovinskih. Pred 
leti je izdalo poseben ovitek, ob pri
liki 25-letnice goriške fronte, lani, ko 
smo obhajali 260-Ietnico tolminskih 
puntov, pa je izdalo društvo izredno 
uspeli pisemski ovitek, ki je izšel v 
več tisoč izvodih in bil kmalu raz
prodan. Na zboru so izvolili za 
predsednika Ludvika Gabrijelčiča, v 
odbor pa tudi večinoma dosedanje
sodelavce. B. F.

Zaradi tega je goriški župan odre
dil, da ni v teh krajih od 22.30 do 
2.30 dovoljen promet. Ob 22.30 bo
do namreč zaprli cesto pri Ločniku, 
ki pelje na Kalvarijo ter cesto, ki 
vodi v Grojno.

Prispevajte za

DIJAŠKO MATICO

V primerjavi 
števila goveje

občinsko ustanovo EMAC in dru- vozili avtomobili približno ob 23.15. 
gimi slovenskimi organizacijami 
prireja vsako leto redne gledališke 
sezone, je zašlo v hude finančne 
težkoče». je včeraj na seji gori- 
škega občinskega sveta dejal sve
tovalec SDZ dr. Damjan Paulin.
«Ker je potrebno odpraviti vse za
preke, ki ustvarjajo te težave 
predlagam, da občinska uprava po
sreduje pri državi in pri deželi», 
je Paulin zaključil svoje ustno 
vprašanje.

Župan De Simone je v odgovoru 
dejal, da občinska uprava prek 
svoje ustanove EMAC podpira vse 
kulturne dejavnosti v mestu. Ob
ljubil je posredovanje pri državnih 
oblasteh, da bi v skladu z načelno 
politiko o podpiranju vsakršne kul
turne dejavnosti moglo tudi sloven
sko gledališče ponovno nastopiti v 
Gorici.

Na začetku seje se je razvnela 
živahna razprava o vsedržavnem 
shodu «Psichiatria democratica», ki 

ga prejšnji teden priredili v 
Gorici odprti kulturni krožki. Du
hove je razburil liberalec Forna- 
sir, ki je dejal, da so na skupščini 
žvižgali govorniku, ki je predstav
ljal liberalno stranko, ter je po 
niegovem mnenju župan ravnal pra
vilno, da se tega shoda ni ude
ležil. Svetovalec Fomasir je nato 
dejal, da je občina ravnala naro- 

ko je dajala svoje prostore na 
voljo za tovrstne «nedemokratične» 
prireditve.

Ostro mu je odgovoril svetova
lec KPI Battello, ki je deial, da 
so si demokratične sile v petdesetih 
letih s težavo odprle dostop v ki
nodvorane in na trge. ter si za
gotovile pravico do govora in je 
vprašal župana, če namerava upo
števati sugestijo z liberalne strani.

Odbornik Tomassich (PSD je re
kel, da so krožki zaprosili za stre
ho in za ležišče za oeromno šte
vilo mladih, ki so prišli na shod, 

da so jim tudi z vednostjo žu
pana dali na razpolago zavod 
«Cenassi».

Župan, ki je zaključil razpravo 
tem vprašanju je dejal, da bo 

občinska uprava, ki razpolaga z 
dvorano «Cenassi», dajala te pro
store na razpolago, če bo to po
trebno.

Svetovalec Paulin je vprašal žu
pana. če nameravajo očistiti ^ka
nale pri Pevmi, da ne bi zastaiala 
deževnica. Opozoril je občino tudi 
na zemeljski usad nri električni 
kabini ob cesti na Oslavje.

Na vprašanje nekega demokri- 
stjanskega svetovalca je odbornik 
Tomassich dejal, da bodo prouče
vali okuženje zraka tudi v obratu 
SAFOG in v njegovi okolici, po
dobno kot to počenjajo v zvezi s 
podgorsko tekstilno tovarno. Obe- 

je izrazil željo, da bi indu-

Ravnateljstvo slovenskega Di
jaškega doma «Simon Gregorčič» 
v Gorici sporoča, da se bodo 
prve dni avgusta pričeli

TEČAJI ZA POPRAVNE IZPITE

Za vse informacije se je tre
ba obrniti na upravo doma, Sve- 
togorska cesta (Ulica Montesan- 
to) 84, tel. 83-495. Urad je od
prt vsak dan od 10. do 12. ure. 
Vpisovanje sprejemajo do so
bote, 20. julija.

Prosvetno društvo «Sovodnje» ob sodelovanju Slovenske prosvet
ne zveze priredi

LJUDSKI TABOR
SPORED:

Danes, 23. junija, ob 20. uri tekmovanje v briškoli.
Jutri, 30. junija, DAN SLOVENSKE KULTURE (na sporedu bo 
ob 17. uri sprevod po vaških ulicah). Na kulturni prireditvi bodo 
nastopili godba na pihala v narodnih nošah in gorenjska folklorna 
skupina iz Gorij pri Bledu, pevska zbora «France Bevk» iz Prva- 
čine in «Oton Župančič» iz štandreža ter sovodenjska folk, skupina.
V petek, 5. julija, ples
V soboto, 6. julija, ob 20.30 tekmovanje v briškoli.
V nedeljo, 7. julija, MLADINSKI DAN.

Vse dni praznovanja bosta igrala ansambla «The Lovers» in 
narodni ansambel iz Gorij pri Bledu.

Vabljeni!

Šolske vesti
Ravnateljstvo nižje srednje šole «I- 

van Trinko» javlja, da se bo v pone
deljek, 1. julija, pričelo vpisovanje 
v vse razrede te šole. Učenci, ki so 
dokončali peti razred osnovne šole 
naj prinesejo s seboj šolsko spričeva- 

_______________________________ lo, potrdilo o cepljenju in krstni list.
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PO PODATKIH DEŽELNE USTANOVE ZA TURIZEM (ERSA)

Kljub zniževanju števila živinorejcev 
se spet po vecuje ste vilo go vejih glav

! lelom 
živine

1968
ta 33,

so na Tržaškem 
Goriškem pa

zabeležili padec 
28 od sto

sirijske obrate čimprej preselili v 
industrijsko cono.

Rally Vzhodnih Alp

Avtomobili bodo vozili 
tudi po goriških cestah

Danes se v Vidmu prične dese
ta izdaja avtomobilskega rallyja 
Vzhodnih Alp, ki velja za italijan
sko prvenstvo in za naslov zmago
valca srednjeevropskega pokala. 
Tekmovalna proga, ki je dolga 700

Deželna ustanova za razvoj kme
tijstva (ERSA) je te dni izdala dve 
zanimivi publikaciji, ki se nana
šata na stanje živinoreje v naši 
deželi. Iz podatkov, ki jih je dežel
na ustanova zbrala in obdelala s 
pomočjo informacij pokrajinskih 
veterinarjev, je mogoče razbrati, 
da je število goveda v naši deželi 
od leta 1968 dalje (statistika se na
naša na zadnjih šest let) padalo 
vse do leta 1970, ko smo imeli naj
manjše število živali. Leta 1971 se 
je stanje nekoliko popravilo in se 
sedaj neprestano izboljšuje.

Toda pogiejno številke, ki se na
našajo za celo deželo, v oklepaju 
pa samo na ravninski del. Leta 1968 
smo imeli v deželi 45.739 rejcev 
goveje živine (v ravninskem delu 
30.291), ki so redili 235.210 govedi 
(184.215). Naslednja leta se je šte
vilo živinorejcev neprestano niža
lo in znaša sedaj 36.270 (v ravnin
skem delu pa 24.794). število go
vedi je doseglo najnižjo stopnjo 
1970. leta z 204.000 glavami v celi 
deželi (158.000 glavami v ravnin
skem delu). Do lanskega leta se 
je stanje popravilo zlasti v rav
ninskem delu, kjer so našteli 172 
tisoč glav.

Poprej smo omenili padec števi
la kmetij, ki se ukvarjajo z živi
norejo. Ta padec znaše za razdob
je 1968 - 1972 kar 20,7 odstotka. 
Ta stonnja pa za strokovnjake ne 
predstavlja nobene posebnosti, ker 
se istočasno dviga število glav v 
hlevih. Na padec kmetij, ki se 
ukvarjajo z živinorejo, predvsem 
vpliva opuščanje živinoreje na 
manjših kmetijah, kjer je predstav
ljala reja goveda postranski za
služek, ki je ponavadi zaokroževal 
delavsko mezdo.

Če primerjamo podatke v naši 
deželi s podatki v drugih italijan
skih deželah, stanje pri nas ni naj
bolj zaskrbljujoče.

Zbrane podatke o stanju živino
reje so strokovnjaki obdelali z vseh 
strani ter prikazujejo zelo jasno 
sliko, iz katere je razvidna struk
tura kmetij, ki se ukvarjajo z ži
vinorejo, kako je z rejo junic, krav.

rejo goveda za zakol in mlekaric.
Celotno področje naše dežele so 

razdelili na osem con. V prvi coni 
so Karnija, Kanalska dolina in do
lina Bele, v drugi Karnijske Pre- 
dalpe. v tretji Predalpe Julijcev 
(Benečija), v četrti Pordenon, v 
peti Videm, v šesti srednja in 
spodnja Furlanija, v sedmi Gori
ca in v osmi Trst.

Največji padec živinoreje so za
beležili na območju tržaške po
krajine, 33,5 odstotka, Kanalske 
doline in goriške pokrajine (okoli 
28 odstotkov).

Po podatkih ERSA za leto 1973 
je bilo v občini Doberdob 63 kme
tij, ki so redile 242 goved, v ob
čini Gorica 218 kmetij z 951 go
vedi, v števerjanu 64 z 237 gove
di, v Sovodnjah pa 75 z 272 gla
vami goveje živine. V vseh teh 
krajih so gojili le po eno kravi
co do največ 15 v enem hlevu, iz
jema sta dva lastnika v občini So
vodnje. Id sta imela 45 glav. Če 
se ne motimo, gre za zadružni hlev 
ob Stradalti. Po sodbi domačinov 
so te številke previsoke, razen če

niso v njih zapopadeni tudi podat
ki, ki se nanašajo na uvoz živine 
iz vzhodnih držav.

Medtem ko so v pokrajini Gori
ca našteli nekaj nad 12.000 goved 
(od tega 5.979 krav) pa je števi
lo na Tržaškem izredno nizko; v 
lanskem letu so jih gojili samo 
1700 govedi (1100 krav), od tega 
488 v Nabrežini, 113 v Repnu, 20 
v Miljskih hribih 298 v Dolini, 312 
v Zgoniku in 482 na območju ob
čine Trst.

Danes se v Novi Gorici po
ročita

HEDVIKA OZEBEK 
iz šebrelj' 

in
dr. MARIO GERGOLET 

iz Doberdoba
Najlepšo srečo v skupnem živ

ljenju jima želi prosvetno 
društvo «Jezero» iz Doberdoba.

Včeraj sta se v Ronkah po
ročila

LUCIA ZANOLLA 
iz Ronk 

in
dr. KAREL ČERNIČ 

iz Doberdoba
Obilo sreče v skupnem živ

ljenju jima želi prosvetno dru
štvo «Jezero» iz Doberdoba.

PRI OBČINSKI UPRAVI V GORICI

Elektronski informacijski sistem 
bo poenostavil občinsko poslovanje

Na področju naše dežele je v 
teku in deloma že v delovanju po
seben elektronski sistem s kakimi 
100 priključki iz vse dežele, ki ima 
svoje središče v Trstu. Na ta si
stem se priključuje tudi občinska 
uprava v Gorici. Nanj se bo pri
ključil tudi Tržič.

Gre za zelo komplicirano delo. V 
Gorici, ki je sedež pokrajine, bodo 
uredili terminale z ustreznimi pisal
nimi stroji za sprejem raznih po
trdil in tiskovin za oddajo potrebnih 
sprememb in bolj kompliciranih ela
boratov, ki bodo omogočili upravi 
večjo operativno avtonomijo.

Gre za zelo zapleteno delo uva
janja postopne mehanizacije uprav
nega dela v letih 1975 in 1976 s 
končnim ciljem popolne preosnove 
občinskega poslovanja v letu 1977. 
Na ta način bodo poenostavili se
danje poslovanje in odpravili v 
njem nepotrebna ponavljanja.

Z novim mehanografskim postop
kom po elektronskem sistemu bo 
mogoče na primer mnogo hitreje 
zbrati vse podatke o šolstvu in 
avtomatično preskrbeti in pripra
viti potrebne dokumente.

Spričo velikega napredka moder
ne tehnike tudi v občinskem in v 
poslovanju drugih uradov, mora iti 
v korak tudi moderna občinska u- 
prava.

Občinski urad za pogodbe in skle
pe je že začel reforme za tako 
poslovanje, ki bo pospešilo in po
enostavilo njegovo delo. Občinsko 
računovodstvo so že opremili z 
manjšim elektronskim računalnikom 
za njegov izrecno računski del. Nje
gova tiskarna je bila primerno iz

popolnjena z elektronskim fotograf
skim reproduktorjem in offset ti
skarskim strojem in danes lahko 
opravi mnogo več dela v mnogo 
boljših pogojih, hitreje in z manj
šimi stroški.

Vendar ostane, je poudaril občin
ski odbornik za finance Ciuffarin, 
osnova vsega poslovanja še vedno 
človek. Občinski uslužbenci osvaja
jo mehanski napredek ter ga prila
gajajo krajevnim potrebam ob konč
nem cilju, poenostaviti in po mož
nosti odpraviti birokracijo v občin
skem poslovanju z modernimi pri
pomočki, izboljšati in poceniti u- 
pravno poslovanje.

Pri Jamljah odkrili 
novo podzemeljsko jamo

Člani speleološkega kluba «Flon- 
dar» so na kraški gmajni pri Jam
ljah odkrili novo podzemeljsko ja
mo, kateri so dali ime «Andrea». 
Jamo, ki se odpira na 62 metrov 
nadmorske višine, so do sedaj že 
štirikrat obiskali in ugotovili, da 
se v spodnjo «dvorano» lahko pri
de po treh votlinah. Na dnu jame 
so odkrili, poleg dvorane, ki je dol
ga 19 m, široka 14 m in visoka 
7 m, tudi tri mala jezera. V pr
vem spustu v jamo so člani izme
rili globino prvega jezera, ki zna
ša 1,2 metra, medtem ko sta dru
ga dva nekoliko globlja. Zanimivo 
pa je, da se v teh jezerih izteka 
voda iz Doberdobskega jezera, ki 
je oddaljen od jame približno 2 km.

Zanimivost nove jame pa pred
stavljata dve živalici, ki so ju čla

ni speleološkega kluba našli v dru
gem jezeru. V njegovih vodah so 
namreč zasledili malo, skoraj pro
zorno ribico, dolgo nekaj centime
trov, ki je namesto oči imela dve 
temni piki. V blatu pa so našli 
drugo živalico, ki je podobna raku, 
ki živi v naših potokih. Do sedaj 
niso še ugotovili za katere vrste 
živali gre. Verjetno bodo to izve
deli, ko si bodo v prihodnjih spu
stih v jamo natančneje ogledali 
značilnosti obeh živalic.

Drevi v 
tekma v

Podpori
briškoli

Sekcija ANPI iz Podgore je tu- 
letos priredila «pod topoli» tra

dicionalni praznik Unità, ki bo tra
jal dva tedna, in sicer do prihod
nje nedelje. Danes zvečer, s pričet
kom ob 19. uri, bo na sporedu tek
movanje v briškoli z zanimivimi 
nagradami za dobitnike. Sledila bo 
prosta zabava ob zvokih zabavne
ga orkestra.

Številni izleti 
naturalističnega 
društva «A. Cornei»

Naturalistično društvo «A. Co
rnei» bo v poletnih mesecih prire
dilo vrsto zanimivih poučnih izle
tov v naše kraje. Izleti so namenje
ni ne samo članom društva, mar
več vsem, ki želijo sodelovati na 
teh ekskurzijah. Predvsem so te 
namenjene šolski mladini, da bi 
tako vzljubila naravo in dobila teht
ne podatke o našem živalskem in 
rastlinskem svetu. Ker se nam ta
ka pobuda zdi zelo dobra, objavlja
mo tu snodai program izletov.

Mesec junij: v nedeljo, 30. izlet 
v Piran. Mesec julij: v nedeljo, 7. 
ekskurzija na prelaz Pramollo; v 
nedeljo, 14. poučni izlet v Pulj; v 
nedeljo, 21. paleontološki izlet v 
Sedigo (Belluno) ; od sobote, 27. 
do torka, 31. taborjenje v Savudri
ji. Mesec avgust: od sobote, 10. 
do nedelje, 18. taborjenje pri Pre- 
dilu; od četrtka, 22. do nedelje, 25. 
taborjenje v Poreču. Mesec septem
ber: v nedeljo, 1. izlet v Verono 
in ogled prirodoslovnega muzeja; v 
nedeljo, 8. izlet na Triglav; od so
bote, 14. do nedelje, 22. taborje
nje in raziskovanje na goriškem 
Krasu; v nedeljo, 29. obisk podze
meljskih jam v Villanovi del Friuli.

Na Oslavju manjka 
občinska smdarska služba

Na Oslavju se ljudje sprašujejo, 
kdaj bo občina pričela z odvaža
njem smeti iz vasi. Nekateri 
domačini so namreč poslali na žu
panstvo prošnje za odvažanje sme
ti, doslej pa občinskih delavcev ni 
bilo na Oslavje. Za sedaj prihaja
jo občinski uslužbenci z vozili za 
odvažanje smeti samo do zadnjih 
hiš Pevme. Kdaj se bo občina po
zanimala tudi za Oslavje?

DANES OB 19.15 V «OBZORNIKU»

Člani dramske družino 
iz Štandreža v oddaji 
ljubljanske televizije

Dramski odsek prosvetnega dru
štva «Oton Župančič» iz štandreža 
je v zadnjih dveh mesecih naštu
diral Borovo dramo «Raztrganci», 
katero so večkrat uprizorila razna 
gledališča. Pred kratkim so dramo 
predvajali tudi po ljubljanski televi
ziji. Nastop dramske družine s tem 
gledališkim delom je predviden za 
prvo polovico prihodnjega meseca, 
in sicer bo premiera v Prosvetni 
dvorani v Gorici.

V četrtek zvečer je mlade gleda
liščnike obiskal sodelavec ljubljan
ske televizije, ki je tudi posnel ne
kaj prizorov, ki jih bodo predvajali 
na ljubljanski telaviziji s pričetkom 
ob 19.15 (po italijanskem času) v 
rubriki «Obzornik».

Kino
fiorirà

VERDI 15.00—22.00 «Permette signo
ra che ami vostra figlia?» U. To- 
gnazzi in B. Lafonte. Barvni film.

CORSO 15.30—22.00 «Un battito d’ali 
dopo la strage». 1. Montang in L. 
Massari. Barvni film.

MODERNISSIMO Zaprto.
VITTORIA 15.30—22.00 «Paolo il fred

do». F. Franchi in C. Ingrassia. 
Barvni film.

CENTRALE 15.00-21.30 «Dodi, il 
maggiolino tutto gas». R. Marek. 
Barvni film.

Tržič
AZZURRO 16.00—22.00 «Addio cico

gna, addio». Barvni film.
EXCELSIOR 14.00-22.00 «Pistaaa... 

arriva il gatto delle nevi». Barvni 
film.

PRINCIPE 16.00-22.00 «Il figlio del
la sepolta viva». Barvni film.

Nova Gorica
SOČA «Nezgrešljivi Dango», ameriš

ki barvni film ob 18.30 in 20.30.
SVOBODA «Marsejski klan», francos

ki barvni film ob 18.30 in 20.30.
DESKLE «Zobni zdravnik v poste

lji», danski barvni film ob 20.00.
PRVAČINA Prosto.
RENČE «Garingo», ameriški barvni 

film ob 20.00.

Včeraj-danes
Iz goriškega matičnega urada
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
ROJSTVA, Fabio Bogar, Erika 

Dessabo, Nicoletta Tinonin, Monica 
Ouargnal, David Michelut, Serena 
Comelli.

SMRTI: 72-letna gospodinja Ma
ria Tavasani vd. Sfiligoi, 80-letna 
gospodinja Elena Zuliani vd. Co
mici.

OKLICI: uradnica Giuseppina Bi- 
gnami in industrijski izvedenec Gio
vanni Pilolli, uradnica Loreta Bre
gant in častnik vojske Giuseppe 
Ciccone, učiteljica Liliana Bombar
di in častnik vojske Giovanni Ma
succi, delavka Luciana Nemez in 
hidravličar Luciano Marini, profe
sorica Angela Ritella in profesor 
Adriano Scremin, uradnica Clara 
Steffè in elektrikar Bruno Cargne- 
lutti, učiteljica Marta Semeghini in 
uradnik Giorgio Orioli, delavka Giu
seppina Altarui in podčastnik voj
ske Adriano Martini, delavka Do
natella Trognacara in univ. študent 
Maurizio Leban, delavka Nives Hle
de in delavec Mario Bregant.

POROKE; uradnica Irene Gobbo 
in delavec Marino Comelli, uradni
ca Maddalena Trampuš in uradnik 
Vojko Mlakar, uradnica Loredana 
Marcantonio in uradnik Roberto 
Kerniat, gospodinja Darja Podver- 
sic in elektrikar Giani Susič.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je de

žurna lekarna Provvidenti, Travnik, 
tel. 2972.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je de

žurna lekarna Al Redentore. Ulica 
F. Rosselli, tel. 72340.

GZnSCflHH
Alojz Bužinel iz Krmina je prispe

val 2.100 lir za Primorski dnevnik.

Občinski uradi v Gorici so se modernizirali 
naprav, ki opravljajo delo liitro in natančno, 

potreben človek

; celo vrsto elektronskih
vendar je ludi zanje

ZAHVALA

Ob izgubi dragega

Dana Pelicona
se iskreno zahvaljujemo g. župniku, 
darovalcem cvetja in vsem, ki so z 
nami sočustvovali.

Žena Ida, 
sorodstvo

hčerka Ana in drugo

Sovodnje, 29. junija 1974
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PO USPEHU NA REFERENDUMU

Vsedržavno srečanje 
demokratičnih katoličanov

Prepričljiva in nedvoumna zma
ga naprednih sil pri nedavnem re
ferendumu v Italiji je vsekakor po
memben dogodek v procesu obli
kovanja državne ureditve in v raz
voju državnotvorne zavesti držav
ljanov. Predvsem pa je zmaga 12. 
maja, zmaga samostojnosti, zmaga 
svobode, zmaga novih perspektiv. 
Kdor tega ni razumel že pred ljud
skim glasovanjem in kdor pri ta
kih svojih pozicijah ostaja tudi 
po tem datumu, se neizprosno po
stavlja izven zgodovine in proti 
sedanjemu družbenemu razvoju. 
Italijanski državljan, ki so ga nje
govi vodilni politiki in njihovi sve
tovalci poslali mi volišča, da bi 
proti svojim interesom potrdil nji
hovo politično moč, se je mimo 
ideoloških razlikovanj znal posta
viti po robu taki zgodovinski ma- 
nipulaciji. Šest milijonov glasov 
razlike ne dopušča nikakih dvomov 
in nikakega izigravanja. Možna je 
en sama pot: do kraja razmisliti 
ta odgovor italijanskih volivcev 
izven meživelih shem in izven do
sedanjih koalicij in poizkušati no
ve poli.

Druga razveseljiva ugotovitev po 
izidu ljudskega glasovanja pa je 
v zvezi s tradicionalno religiozno 
usmerjenostjo italijanskega naro
da. Vse politične stranke so v svo
ji predvolilni propagandi pokazale, 
da upoštevajo važnost religiozne 
komponente pri posameznih opre
delitvah. Prav zato je zanimivo da 
se je večina katoliških volivcev 
otresla političnega varuštva Kr
ščanske demokracije in verskega 
varuštva vatikanskih krogov v ti
stem trenutku, ko se je odločila 
za samostojno razmišljanje in za 
svobodo vesti. S tem pa je tudi 
padlo veliko mitov, ki so jih dolo
čeni krogi v vsem povojnem času 
umetno postavljali pred javnost in 
bolj točno pred italijanske kato
ličane. Tako je na primer 12. maja 
propadel mit enotnega političnega 
predstavništva katoličanov, ki naj 
bi se vsi zbrali pod okriljem Kr
ščanske demokracije. Prav tako je 
propadel mit načelnega antikomu
nizma, ki je skušal s pomočjo 
strahu in groženj doseči tisto e- 
notnost, ki bi je samo s političnim 
programom ne dosegli. Propadel 
je tudi mit kontinuitete, v smislu, 
kar je, je dobro, četudi ni popolno, 
če pa bomo spreminjali, bo lahko 
veliko slabše. In ko se je kar čez 
noč sesulo toliko praznih mitov 
in so se italijanski državljani po
kazali bolj zreli in preudarni kot 
njihovi voditelji, se je seveda ta
koj pokazala nujnost iskati nove 
odgovore ki jih sodobnejša dru
žba zahteva.

Teh nekaj bežnih uvodnih misli 
je bilo potrebno, da bolj jasno 
razumemo^ zakaj je prišlo prejšnji 
teden v Rimu do vsedržavnega sre
čanja tistih katoličanov, ki so se 
pri referendumu opredelili, se or
ganizirali in delali propagando za 
«ne». Prav tako pa bo tudi bolj 
razumljivo, zakaj rimski sestanek 
ni dal tistih rezultatov, ki so si 
jih mnogi pričakovali.

Časopisi so se na primer razpi
sali o možnosti ustanovitve nove 
katoliške levo usmerjene stranke, 
ki naj tekmuje s Krščansko demo
kracijo. Pri tem pa niso upoštevali, 
da bi bilo tako dejanje prav v 
odločnem nasprotju z predlogi de
mokratičnih katoličanov. S tem bi 
zapadli v nov integralizem in v 
novo osamitev kristjanov kot dr
žavljanov. na drugačni podlagi in 
z drugačnim predznakom, seve
da. Medtem pa je na sestanku v 
Rimu prišla do izraza nujnost svo
bodne politične opredelitve ne gle
de na osebno versko prepričanje.

Potem ko je bila soglasno po
trjena nujnost, da se kristjani ne 
smejo zapirati v svoje skupnosti, 
pač pa se morajo odpreti dina
mičnemu družbenemu razvoju, se 
je razprava nujno razčlenila in 
prišlo je v glqvnem do dveh različ
nih predlogov za socialno politično 
delo. Prof. Alberigo je na primer 
postavil nujnost, da se italijanski 
katoličani bolje organiziralo zno^ 
trai cerkvenih skupnosti in da tako 
ustvarijo tisto versko enotnost, ki 
jim bo potrebna pri skupnem delu 
(z vsemi ostalimi družbeno-puh- 
tienimi skupinami) za boljšo dru
žbeno ureditev v naprednem 
smislu.

Kot drugi predlog pa sta prof 
Scoppola in časnikar Pratesi po
stavila možnost za politično in so
cialno delo katoličanov v gibanju, 
ki so ga ustvarili pri referendumu 
za politične konfrontacije za ver
ske izkušnje in za občasne boje 
za družbene pravice in socialne 
svoboščine.

Na sestanku je bilo prisotnih o-

Horoskop

krog 400 predstavnikov iz skoraj 
vseh italijanskih pokrajin in iz 
najrazličnejših družbenih slojev. 
Diskusija, ki se je razvila ob obeh 
predlogih, je bila nujno živahna, 
razčlenjena in celo polemična. Zu
nanji opazovalci, časnikarji, pred
stavniki strank, sindikalisti in dru
gi so morda imeli v določenem tre
nutku vtis močnih nasprotij in 
programske nejasnosti. Toda po
misliti je treba, da skupina de
mokratičnih katoličanov začenja 
novo poglavje v razvoju italijan
skega katolicizma Do zdaj so 
močno občutili na eni strani nera
zumevanje laičnih skupin in strank 
in na drugi nepopustljivo roko 
hierarhične strukture. Razumljwo 
je zato. da morajo zdaj demokra
tični katoličani tudi organsko utrdi
ti svojo izbiro pri referendumu, iz
biro, ki sloni na svobodi vesti in 
na civilnih svoboščinah. Ob koncu 
rimskega srečanja so zato zboro
valci pravilno sklenili prenesti di
skusijo na bazo in naj se tam raz
čisti vprašanje o oblikah dela, o 
načinu sodelovanja med sabo in v 
odnosu z drugimi.

Skupina slovenskih in italijanskih 
demokratičnih katoličanov, ki so 
se nedavno sestali pri Sv. Jakobu 
na razgovor o izidih ljudskega gla
sovanja in o načrtih za prihodnje 
sodelovanje in so ustanovili stalen 
koordinacijski odbor za povezavo, 
so zdaj sklenili, da bo krajevni se
stanek o tezah, ki so prišle do izra
za v Rimu, v začetku jeseni.

Ob koncu lahko ugotovimo, da 
je bilo vsedržavno srečanje v 
Rimu izredno zanimivo in pozitiv
no. Bolj kot na izrazih navdušenja 
zaradi uspeha pri ljudskem glaso
vanju, uspeh, ki ga demokratičnim 
katoličanom priznavajo tudi vse 
politične stranke, je razgovor te
meljil predvsem na programu za 
prihodnost in že s tem so udele
ženci pokazali resnost svojih skle
pov in svojih izbir. Kdor je upal, 
da se bo ta skupnost zaradi no
tranje neenotnosti in zaradi po
manjkanja avtoritarne strukture po 
referendumu razbila, je zdaj doži
vel neprijetno presenečenje in bo 
moral za naprej vsekakor računa
ti s kvalitetno drugačno prisotno
stjo v vrstah katoličanov. K te
mu resnemu in angažiranemu delu 
je v veliki meri pripomogel tudi 
uvodni referat, ki ga je pripravil 
časnikar Raniero La Valle in ki je 
zelo jasno označil sedanji itali
janski politični trenutek in važno 
vlogo, ki jo lahko imajo katoličani 
pri demokratizaciji družbenih od
nosov. Ob koncu diskusije je La 
Valle tudi predlagal sklepno reso
lucijo, ki je bila soglasno spreje
ta in se zavzema za takojšnje delo 
na terenu, za čimbolj jasen dialog 
znotraj Cerkve, za preklic kazni 
vatikanskih oblasti neposlušnim du
hovnikom, za nenehno sodelovanje 
pri boju za civilne svoboščine in 
za antifašizem.

IGOR TUTA

PODOBE IN UTRINKI IZ VREMSKE DOLINE I ~

Fašisti in nacisti so pred 30 leti hs.
požgali slovensko vas Dolenje Vreme
Ljudje iz Vremske doline ter z območja okoli Divače in Lokve so se pred nosom nacifa- 
šistov udeleževali partizanskih mitingov - Pod stalnim nadzorstvom fašističnih ogleduhov

Moški in dekleta so morali be
žati, matere smo morale ostati z 
otroki doma, da smo varovale do
move. To se je ponavljalo vsako
krat, ko so Nemci vdrli v vas. 
Takrat sem opazila, da gresta 
Nemca proti naši hiši. Prav ti
sta dva sta opazila mojega mo
ža, ko je bežal proti gozdu, in 
nekajkrat ustrelila za njim, toda 
nista ga zadela. Pobegnil jima je 
v varno zavetišče gozda. Tedaj ni
sem več zdržala pokonci Kar se
sedla sem se na stolico in kot na 
smrt obsojena pričakovala grozne 
obiskovalce. Takrat je sin Tonček 
pogledal skozi vrata in mi pove
dal, da sta Nemca že pred hišo. 
Kmalu sta vdrla v hlev, potem pa 
še v kuhinjo in me vprašala, kje 
imam moža. Nato sta pretaknila 
vse prostore in ker nista našla 
ničesar, sta odšla.

Ko sta se Nemca oddaljila, sem 
vzdihnila: «Hvala bogu, za danes 
se ni zgodilo nič hudega, bil je le 
strah ! »

Pozneje pa so se podobni obi
ski še večkrat ponavljali, toda ni 
bil vedno samo strah, pač pa so 
velikokrat odpeljali naše ljudi v 
smrt in požigali naše domove.» 8)

V VREMSKI DOLINI 
SO ORGANIZIRALI 
MNOŽIČEN MITING
S kolikšnim navdušenjem so se 

ljudje iz Vremske doline in s

kraškega območja okoli Divače in 
Lokve vključevali v delo za NOB, 
najbolje dokazuje množični mi
ting, ki so ga organizirali doma
čini in Istrski odred v Škofijah 
med 25. in 29. decembrom 1943 
Kljub bližini nemške postojanke in 
ceste je prišlo na prireditev okoli 
500 ljudi iz vseh okoliških vasi. 
Udeležili so se ga tudi pevci iz 
Lokve, ki jih je organiziral komi
sar Jože Žnideršič, ki je tudi go
voril na zborovanju.

Množično osvobodilno gibanje 
pa je moralo nujno računati i 
vsemi ljudmi — zanesljivimi in 
nenaklonjenimi, spretnimi in okor
nimi, iskrenimi in potuhnjenimi 
— in se boriti z napakami, s 
slabostmi in pomanjkljivostmi. 
Pogostokrat se je marsikje za
taknilo, da so bili vodilni tova
riši v terenskih organizacijah po 
vaseh pa tudi v vojaških eno
tah v svoji neizkušenosti in ce
lo naivnosti prepričani, da so v 
njihovi vasi ali okolici vsi ljudje 
zanesljivi in predani osvobodilne
mu boju ter da med njimi ni in 
ne more biti izdajalcev. Tako 
preprosto miselnost, ki so jo med 
vojno imenovali «nebudnost», so 
znali fašistični in gestapovski a- 
genti spretno izkoriščati. Z razni
mi pritiski, obljubami, grožnjami 
in plačili so pridobivali in vriva
li v organizacije NOB svoje in
formatorje, sodelavce in vohune, 
da so jih o vsem obveščali, potem

pa so nekega dne prišli s sezna
mi in aretirali ali celo na mestu 
postrelili tiste, za katere so ve
deli, da so jim najbolj nevarni.

V vaseh v Vremski dolini, ki so 
bile tik pod progo, pa so naši 
tovariši konec 1943 in v začetku 
1944 delali premalo konspirativno.

Nemški in fašistični opazovalci 
so podnevi s proge z daljnogledi 
opazovali, v katere hiše so pri
hajale partizanske patrole. Pono
či pa so nemški stražarji slišali, 
kako člani narodne zaščite s 
klici «stoj!» ustavljajo ljudi v va
si ali v njeni bližini. Zato so 
lahko z lastnim opazovanjem ugo
tovili. da ljudje v vremskih vaseh 
enotno in organizirani delajo za 
NOB. Ko so še minerji Istrskega 
odreda ob nepovsem posrečenem 
miniranju proge in mostu 6.2.1944 
nad vasjo Dolenje Vreme oz. Spile 
pozabili pobrati vžigalno žico in 
vrvico, ki je vodila proti vasi, je 
bilo Nemcem in fašistom dovolj. 
V torek, 8. februarja so najprej 
brez vsakršnega drugega povoda 
z minometi in strojnicami na
padli vas Dolenje Vreme, potem 
pa jo obkolili, vdrli vanjo in jo 
brezobzirno kruto izropali ter po
žgali. 9)

S kolikšnim navdušenjem, ču
stveno privrženostjo in ginjenostjo 
so preprosti ljudje iz vremskih 
vasi sprejemali idejo in organiza
cijo osvobodilnega boja, hkrati 
pa z gnusom obsojali izdajalska
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KMALU MU BODO V ILIRSKI BISTRICI ODKRILI SPOMENIK

Pred 100 leti se je rodil znani 
slovenski čebelar A. Žnideršič
Z izumom novega panja je odločno pripomogel k razmahu čebelarstva v Sloveniji in Jugoslaviji

Mion žmmzPrav kmalu bodo v Ilirski Bistri
ci ob 100-letnici rojstva odkrili spo
menik znanemu slovenskemu če
belarskemu strokovnjaku Antonu 
Žnideršiču. i., ,,

Anton Žnideršič se je rodil 13. 
marca 1874 v Trnovem - Bistrici 
(Ilirski Bistrici). Odraščal je v 
rojstni hiši ter obiskoval osnovno 
šolo v domačem kraju. Šolanje 
je nadaljeval na nemški gimna
ziji v Kočevju, zaradi očetove 
smrti pa je po končanem četrtem 
razredu moral šolanje opustiti ter 
prevzeti dokaj zadolženo domače 
posestvo.

GOZDNATI MLJET 
OTOK MIRU IN TIŠINE

,

mm

Benediktinski samostan iz XVII. stoletja, ki so ga spremenili v hotel

Med najlepše jadranske otoke 
zagotovo sodi tudi Mljet. Znan 
je predvsem zaradi svojih obšir
nih, gostih gozdov. Kar zadeva 
to, se z njim nobeden od ostalih 
jadranskih otokov ne more me
riti. A tudi drugih značilnih me
diteranskih lepot mu ne manjka. 
Posebnost na njem predstavlja je
zero z otokom, kjer so v XII. sto
letju benediktinci sezidali samo
stan. Jezero je pravzaprav del
ček morja, ki se je skozi ska- 
lovito obalo v tisočletjih prebilo 
na kopno otoka, tu izpolnilo na
ravno udorino in se spremenilo 
v jezersko površino, kot da nima 

morjem.

Samostan je danes spremenjen 
v hotel. Kdor si želi počitka, ti
šine, dobrega ziaku in zares kri
stalno čistega morja, mu ne bo 
žal, če ga bo obiskal in se v 
njem namestil za teden ali dva, 
morda tudi več. Sicer je to edi
ni hotel na otoku, prenočišča pa 
je še dobiti pri privatnikih in tu
di hrano, če kdo želi. Hiše pri
vatnikov so v glavnem opremlje
ne, kot kak boljši hotel «B» ka
tegorije. Na Mljetu se turizem 
šele razvija. Pa bržkone ne bo 
dolgo, ko bo močno razvit. Le da 
bo tedaj tudi konec miru in ti- 
šina, ki so ju ljudje danes naj
bolj potrebni. A kaj hočemo, pra
vijo, da je pač takšen razvoj.nič skupnega z
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želi odlične rezultate. Vse kaže, 
da si boste morali izbrati nove 
prijatelje.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Zanimiva srečanja v teku jutra, 
poslovno vzdušje nekoliko nape
to. Ne dvomite o čustvih osebe, 
ki vam je pri srcu.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Dobro bo treba proučiti nekatere 
zelo zanimive ponudbe. Prese
nečenje v krogu družine.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) 
Morali boste naglo ukrepati, ker 
v nasprotnem primeru vas bodo 
sodelavci prehiteli Prijeten obisk.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Kar se 
vam zdi sedaj koristno, se utegne 
kasneje spremeniti v nekaj škod
ljivega. Sreča v ljubezenskih od
nosih.

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Za
radi svojih organizacijskih spo
sobnosti. boste močno dvignili 
svoj ugled. Ogibajte se sporov 
v družini.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Čaka 
vas prijetno presenečenje v zvezi 
s poslovnim uspehom. V ljubezen
skih zadevah bodite bolj odločni.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) 
Dan se bo zelo ugodno zaključil 
na umetniškem in finančnem pod
ročju. Ne izgubljajte časa s sa
njarjenjem.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Bodite 
previdni, posebno če imate opra
viti s komaj poznanimi osebami.
Razčistiti boste morali majhen ne

sporazum.
LEV (od 23.7. do 22.8.) Nasto

pil je ugoden trenutek, da se 
znova posvetite poslu, ki ste ga 
že opustili. Prijeten večer s pri
jatelji.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) 
Kdor se ukvarja z intelektualnim 
delom, bo imel odličr- zamisli. V 
čustvenih odnosih veliko zado
ščenja.

TEHTNICA (od 23.9. )do 23.10.) 
Nekemu kolegu, ki je v težavah, 
boste dali dober nasvet. Ohranite 
si prijateljstvo neke zanimive 
osebe.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Na reklamnem področju boste

Mladi, 17-letni Žnideršič se je z 
veliko vnemo lotil dela, da bi 
se čimprej izkopal iz dolgov. K 
temu so v precejšnji meri pri
spevale njegove čebele, za katere 
se je Anton že v dijaških letih 
močno zanimal ter takoj po vrnitvi 
domov začel čebelariti.

Zaradi ugodnih pašnih razmer 
so mu čebele lepo uspevale in 
mladi čebelar je svoje čebelarstvo 
podjetno razširjal. Ob prebiranju 
strokovne literature in številnih 
tujih čebelarskih časopisov, na 
katere je bil naročen (domačega 
strokovnega tiska tedaj Slovenci 
še nismo imeli, nastal pa je pred
vsem zaradi prizadevanj Žnider
šiča), si je močno in naglo raz
širil svoje čebelarsko znanje.

Mladi čebelar je kmalu spoznal, 
da so navadni ljudski panji si
cer primerni za močno razmno
ževanje čebel in za izvoz čebel, 
kar pa je takrat že bilo v za
stoju, nikakor pa niso ustrezali 
za čebelarjenje na med, na kate
rega je nujno kazalo preiti čim
prej. Na Slovenskem so tedaj ne
kateri še uporabljali tudi nekoliko 
večje in s premičnim satjem o- 
premljene ljudske panje, toda s 
premajhnimi satniki, saj so okvir
čki merili 24x18 cm. Mladi Žnider
šič je takoj uvidel, da so taki 
okvirčki premalo učinkovito sred
stvo za pridobivanje medu. Za 
uspešno čebelarjenje na med so 
primerni in tudi potrebni satniki 
velike ali tako imenovane racio
nalne mere (26x41 cm), kakršne 
so prav tedaj z veliko vnemo ši
rili nemški čebelar F. Gerstung 
in njegovi številni pristaši.

Ob vsem tem ni nič čudnega, 
če je bil obsežni čebeljnjak mla
dega Žnideršiča kaj kmalu na
polnjen s 160 originalnimi Gerstun- 
govimi satniki. Poleg omenjenih 
panjev z majhnimi satniki, so se 
v Sloveniji pojavljali pri posame
znikih tudi drugačni panji s pre
mičnim satjem in sicer sestav
ljeni po ameriškem vzorcu z nekaj 
večjimi satniki: paulinovci in dro- 
ryevci. Žnideršič se je na bližnji 
Reki pri tovarnarju Baraču sezna
nil še z njegovimi panji, tako ime
novanimi baračevkami. Sploh je 
Žnideršič proučil vse vrste tedaj 
obstoječih panjev. Najprej se je 
odločil za originalne gerstungov- 
ce, v prvi vrsti zaradi velike 
mere satnikov (26x45), čeprav mu 
panj sam ni ugajal, ker ni bil 
primeren za prevažanje.

Žnideršič je zato iskal ustrezno 
rešitev, primernega panja pa na 
tržišču ni bilo. Na prelomu sto
letja se je intenzivno ukvarjal z 
mislijo, da bi kar sam sestavil 
panj, ki bi kolikor toliko ustre
zal razvoju čebeljih družin v slo
venskih podnebnih razmerah ter 
pri ustaljenem načinu čebelar
jenja v čebelnjakih in opravlja
nju čebel od zadnjih strani panja. 
Pred očmi je imel panj, listovni 
panj, kakršnega je poznal iz opi
sa panja nemškega čebelarja in 
učitelja Albertija. Bil pa je bolj 
naklonjen Gertungovim panjem 
predvsem zaradi večjih mer sat
nikov.

Svoj novi panj je več let vse
stransko natančno preizkušal ter 
je imel do 1904 v glavnem vse do 
kraja dognano, tudi način čebe
larjenja.

Žnideršič si je zelo prizadeval «

inns pnm:
Naslovna stran znane Žnideršiče- 
ve knjige «Naš panj», ki je izšla 

leta 1925 v Ljubljani

propagando slovenskih čebel v 
nemškem čebelarskem svetu. Po
leg številnih več ali manj propa
gandnih sestavkov in oglaševanju 
v tujih čebelarskih časopisih je 
napisal in v Postojni dal natisniti 
brošuro v nemščini o kranjski 
čebeli kot najboljši medarici, ki 
je nekaj let pozneje po vsej ver-

(Nadaljevanje na 8. strani)

početja domobransko-četniških kr
vnikov lastnega ljudstva, dokazu
je pretresljiv in tenkočuten, z 
ostrim darom opazovalca nadar
jeni opis požiga rojstne vasi Dole 
njih Vrem, s katerimi je Ana 
Prunk, preprosta delavska žena, 
mati treh mladoletnih otrok, leta 
1944 orisala zverinsko krutost 
nemške in fašistične drhali 8. fe
bruarja 1944. Zato ji prepustimo 
besedo:

KAKO SO NEMCI 
POŽGALI NAŠO VAS

«Našo prijazno, prelepo vas Do
lenje Vreme, ki ji domačini pravi
mo tudi «Spile» in leži sredi Vrem
ske doline, je kruti okupator po
žgal tako kot nešteta druga slo
venska naselja. Popotnik, ki bo 
prišel v vas s katerekoli strani, 
bo najprej opazil ožgane stavbe, 
globoke rane na nekoč ponosnih 
stenah hiš in gospodarskih poslo
pij: tam, kjer je bil nekoč lep in 
zaprt skedenj, okrašen s kamno
seško mojstrovino na portalu, zija 
sedaj ožgana praznina. Nepokrite 
stene novih poslopij molijo trd
no in jezno v nebo kot žugajoče 
pesti velikanov ter pozivajo na 
maščevanje nad zločinskim sovra
gom, ki se je bal celo naših do
mov. Zidovi starih zgradb pa so 
tako izkrivljeni in žalostno zgu
bani, da kamen ne more več ka
mna držati. Med dežjem in ve
trom se kamen za kamnom, ste
na za steno podira v globino, vsa 
vas se spreminja v eno samo raz
valino, le stare utrjene in močne 
svisli skušajo še kljubovati ter o- 
stati pokonci, kakor bi hotele z 
zadnjimi močmi maščevanje nad 
nacističnega sovraga pozvati za 
krivico, ki so jo morale prestati.

Naša vas je le dober streljaj od
daljena od železniške proge, za
to so nas Nemci in fašisti lahko 
vsak dan opazovali in nas, če so 
že želeli, vsak dan ob hišah in na 
poljih vsakega posebej občudovali. 
In če si je Nemec ali fašist na
taknil daljnogled na nos, je lah
ko preštel tudi kokoši, mačke in 
pse, ki so se po dvorišču in va
ških vrtovih podili.

Toda, če bi bili ti prekleti so
vragi le branili progo in motrili 
naše vasi jim ne bi“ mogli očita
ti zločinov. Nemci in fašisti pa 
bi se zoper svojo naravo pregre
šili, če se ne bi z nami «smrtnih 
iger»' lotili. Te so bile v 'začetku 
spričo tistega, kar se je pozneje 
zgodilo, še kar znosne. Le vča
sih so v lastno zabavo vrgli kakš
no mino iz težkega minometa, iz
strelili kakšen strel iz puške ali 
rafal iz strojnice in brzostrelke, 
toda tudi to je povzročilo žrtve, 
predvsem pa je bilo namenjeno 
zastraševanju nas vseh. Nekoč so 
ubili mladega Jožeta Križmana iz 
Famelj, očeta treh otrok, ko se je 
vračal s polja proti domu. Da, fa
šistom so bile «smrtne igre» z ne
dolžnimi in mirnimi ljudmi najbolj 
omiljena oblika zabave. Mi pa smo 
se ob vsakem strelu, eksploziji mi
ne ali granate hudo prestrašeni 
skrivali po kleteh in jamah. Otro
ci so bežali v materino naročje, da 
bi v njem našli zavetje in obram
bo pred nacističnimi podivjan- 
ci.» 10)

MAKS ZADNIK
(Nadaljevanje sledi)

vir.
VIRI

8) Ana Prunk, isti
9) Poročilo štaba Istrskega odreda 

8. 2. 1944, IZDG v Lj. F. 296.
10) Ana Prunk, isti vir kot pod 7.
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63. I
C. GALE V. HERCEG

HIP NATO, KO JE USMRTIL- 
IZPAJALCA, 'JE TUDI SAM PA-
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ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL

Maša
Nabožna oddaja
Poljudna znanost: MARCONI
Komični filmi
Nore glave in Glasba in mišice 
DNEVNIK
Danes v parlamentu 
DNEVNIK
Program za najmlajše
Otok kobilic — zadnje nadaljevanje
Dogodivščine Flika in Floka
Risani film
Program za mladino
Poljudna znanost
INDIJSKA UMETNOST — Tretje nadaljevanje
Teden v parlamentu
Nabožna oddaja
Kronike dela in gospodarstva
DNEVNIK
IL CAMERAMAN
Igrajo Buster Keaton, Marceline Day, Harold Goodwin, Sidney 
Brassy, Harry Gribbon. Režija: Edward Sedgwick.
Film so posneli leta 1928 in so ga le pred nekaj leti začeli 
predvajati v italijanskih kinodvoranah. Gre za brezzvočni film, 
ki je dokaj tuj sedanji mentaliteti, kljub temu pa je film 
privabil precej občinstva, tako da so sami lastniki kinodvo
ran bili presenečeni. Kljub temu da je od takrat minilo 40 in 
več let, dokazuje Keatonovo dalekovidnost. Njemu so zadnje 
čase posvetili vrsto člankov in esejev, v katerih so orisali 
njegov lik. Poleg tega so mu posvetili dvojno televizijsko se
rijo, ki je pripomogla, da je Keaton prodrl tudi v širše ob
činstvo.
V filmu igra Buster Keaton vlogo revnega pouličnega fotogra
fa, ki se odloči, da bi si zagotovil ljubezen nekega dekleta, 
posvetiti se karieri filmskega snemalca. O filmskih kamerah 
sicer ne ve ničesar, ima pa io srečo, da se takoj znajde med 
borbo, ki je izbruhnila v kitajski četrti. Kljub neštetim ne
varnostim snema vse kar mu pride pred objektiv, ko pa pride 
v studio se zave, da v kameri ni bilo enega samega centime
tra filma, zaradi česar ga delodajalec nažene.
Sodobni umetniki v Vatikanu 
O zbirkah sodobne nabožne umetnosti
Oddajo sta posnela Silvano Gianelli in Glauco Pellegrini v so
delovanju s Fiorio Favillo. V teku oddaje bodo predstavili 
zbirko nabožne umetnosti, ki se nahaja v 56 dvoranah vati
kanskega muzeja. Gre za dela Rouaulta, Kleeja, Legerja, Pi
cassa, Kandinskega, Braquea, Kokosche, Siqueriosa, Chagalla, 
Morandija, De Chirica, Dalija, Marinija, Rosala, Manzuja, 
Caglia, Moorea, Graca, Severinija in Fazzinija.
Oddaja obravnava odnose med umetnostjo, vero in kulturo ter 
med cerkvijo in sodobnim svetom. O tem bodo razpravljali 
umetniki in intelektualci, tako iz Italije kot iz tujine 
DNEVNIK 
Vremenska slika

DRUGI KANAL
ŠPORT
Koncert dua Du Prè - Barenboim
DNEVNIK
GRAN GALA
Glasbeni variete ob 20-letnici evrovizije 
Oddaje se udeležujejo Mireille Mathieu, Gilbert Becaud, sestri 
Kessler, španski kitarist Manolo Auluccar, Carla Fracci in Pao
lo Bortoluzzi, ki sta vidna predstavnika italijanskega baleta. 
Poleg tega bo Philippe Genty predstavil svoje zabavne lutke. 
Televizija se je zadnja leta približala vsem evropskim ljud
stvom, pri čemer je zlasti prispevala evrovizija, ki je omogo
čila izmenjavo športnih, kulturnih in drugih oddaj. Kot priče
vanje opravljene naloge bodo v teku oddaje pokazali retro
spektivo 20-letne dejavnosti evrovizije, med katero si bodo sle
dile na malem ekranu slike, ki so v teh letih privabile pozor
nost vseh evropskih gledalcev 
Cannon — TV film 
LA PARTITA
V filmu nastopajo William Conrad, Tim O'Connor, Curt Con- 
wey, Radames Pera in drugi. Režija Jerry Jameson

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
Rokomet
JUGOSLAVIJA — ROMUNIJA 
Obzornik
LEGENDA O DIVJEM LOVCU 
Serijski film
Kaj počnemo ob nedeljah?
Risanka
DNEVNIK
Tedenski notranjepolitični komentar 
ŠTIRJE ASI
Zabavno - glasbena oddaja
V zadnji, šesti oddaji Petanove serije «štirje asi» bo prevzel 
vlogo sotitelja «pik zibner», igralec Mestnega gledališča ljub
ljanskega — Danilo Bezlaj. Gostja oddaje bo slovenska vr
hunska pianistka Dubravka Tomšič - Srebotnjakova, prepevali 
bosta sestri Šenka in Bisera Velentalič, pa še Oto Pestner, 
Ditka Haberl in Dubrovački trubadurji. Poleg vseh štirih a- 
sov — Poliča, Hočevarja, Valiča in Cavazze, bo nastopila še 
Majda Kohkova. Plesal bo balet SNG Ljubljana, koreograf je 
Janez Mejač, program pa bo s šaljivimi risbami povezoval ka
rikaturist Božo Kos. Režiser je Mirč Krageli
COLOMBO 
Serijski film 
DNEVNIK

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
Ljubezen na podstrešju 
DNEVNIK
NEMOGOČI PODVIGI
Prvi del novega serijskega filma
V ZADNJEM TRENUTKU 
Serijski film
Simfonični orkester RTV Ljubljana

TRST A
8.15, 13.15, 14.15, 20.15, 22.45 

Poročila; 8.05 Slovenski motivi;
8.30 Revija popevk; 9.00 Maša;
9.45 Bazzinijeve skladbe; 10.15 
Orkestri lahke glasbe; 11.00 Otro
ška igra; 13.30 Glasba po željah;
15.45 Avtoradio; 17.00 Za mlade 
poslušalce; 18.30 Koncertisti naše 
dežele; 18.45 Glasbeni collage; 
19.10 Pod farnim zvonom; 19.40 
Revija zborovskega petja; 20.00 
Šport; 20.30 Teden v Italiji; 20.45 
Radijska igra; 21.30 Popevke;
22.30 Relax ob glasbi.

TRST
12.15, 14.30 in 19.30 Deželne kro

nike; 12.10 Plošče; 16.20 O po
klicih; 16.40 Kvartet.

KOPER
7.30, 8.30, 12.30, 14.30, 17.30,

21.30, 23.30 Poročila; 7.15 Glasba 
za dobro jutro; 9.30 20.000 lir za 
vaš program: 10.45 Glasba in na
sveti; 11.15 Od melodije do melo
dije; 12.00 Glasba po željah; 14.00 
Ni samo glasba; 15.00 V svetu 
plošč; 17.40 Zabavna glasba; 18.45 
Primorska in njeni ljudje; 19.00 
Vročih 100 kilovatov; 19.30 Primor
ski dnevnik; 20.00 Za konec ted
na; 20.30 Prenos RL; 21.00 Ve
černa glasba; 21.35 Konec tedna 
v glasbi.

NACIONALNI PROGRAM
8.00, 13.00, 15.00, 19.00, 23.00 Po

ročila; 6.30 Jutranja glasba; 8.30 
Popevke; 10.15 Vi in jaz; 12.10 
Lahka glasba; 12.45 Svetovno no
gometno prvenstvo; 13.20 Preizku
šajo se diletanti; 14.07 Pojeta 
F. Sinatra in B. Streisand; 15.40 
Variete; 17.00 Popoldanski spo

red; 17.50 Koncert; 19.20 Plesna 
glasba; 20.00 Opera «La favori
ta» - G. Donizetti.

II PROGRAM
8.30, 10.30, 13.30, 18.30. 19.30,

22.30 Poročila; 7.15 Svetovno no
gometno prvenstvo; 7.40 Popevke; 
9.35 Strnjena komedija; 10.35 Gla
sbeni variete; 11.50 Zbori; 12.30 
Iz zgodovine ital. popevke; 13.35 
Poje O. Vanoni; 15.40 Oddaja o 
gledališču; 16.30 Pojeta tenorista 
F. Tagliavini in N. Gedda; 18.05 
Folk glasba; 20.00 Supersonic;
21.19 Glasbeno - govorni spored.

III. PROGRAM
8.25 Jutranji koncert; 10.00 Kon

cert za začetek; 11.40 Ruska ko
morna glasba; 13.00 Bizetova gla
sba; 15.15 Ildebrando Pizzetti;
17.25 Jazz; 18.20 Lahka glasba;
19.15 Večerni koncert; 20.25 Du
najski festival 1974.

SLOVENIJA
7.00, 8.00. 11.00, 14.00, 16.00,

20.00 Poročila; 7.50 Na današnji 
dan; 9.10 Glasbena matineja; 
10.05 Pionirski tednik; 10.35 Iz 
mladinskega glasbenega albuma;
12.20 Z nami doma in na poti;
13.30 Kmetijski nasveti; 13.40 Čez 
travnike in polja; 14.30 Priporoča
jo vam...; 15.10 S pesmijo in 
besedo po Jugoslaviji; 16.30 Gla
sbeni intermezzo; 16.40 Pajeta 
melodij; 17.00 «Vrtiljak»; 17.40 
Majhni ansambli; 19.15 Rad imam 
glasbo; 19.45 S knjižnega trga;
20.00 Lahko noč, otroci!; 20.15 Z 
ansamblom Mihe Dovžana; 21.00 
Bled pozdravlja Donau-Knie; 23.20 
Oddaja za izseljence: 00.05 S pe
smijo in plesom v novi teden.
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Titovi nemški dnevi
rebivalstvo je jugo 

f J slovanskega maršala po- 
zdravilo s presenetljivo 
prisrčnostjo«. Tako stoji 

zapisano v časopisu. Presenetljivo. 
Ljudje so se zbirali ob cesti in na 
rotovškem trgu, piše, ploskali in 
mahali in vzklikali, pozabljali, da je 
bil promet za pol ure ustavljen in 
da je bilo zadušljivo vroče, in bili 
prisrčno navdušeni in veseli, piše. 
Presenetljivo. In kdo je presenečen, 
se potem človek vpraša. Pa pogleda 
naslov časopisa in vidi, da je to 
Springerjev reakcionarni dnevnik 
»Die Welt«. Mož, ki je to pisal, je 
moral biti presenečen; po službeni 
dolžnosti, obvezno, kakor mora biti 
vedno, kadar se kaj zgodi, kar ne 
sodi v Springerjev koncept. Zdi se, 
da je bilo tokrat presenečenje te
meljito.

Navsezadnje so nekateri pravo
časno in izdatno poskrbeli, da je ne
poučeni moral dobiti vtis, kakor da 
je prvi uradni jugoslovanski obisk 
na naj višji ravni nekakšna visoka 
milost, kakor da ne gre zgolj za lo
gično manifestacijo ugodnega raz
voja meddržavnih odnosov, odkar je 
začel Bonn prakticirati zunanjo po
litiko, ki je bila povsem različna od 
prejšnje. Tudi sporazum o dolgo
ročnem kreditu v višini 700 milijo
nov mark, ki so ga parafirali teden 
dni pred Titovim prihodom, so Ju
goslaviji in tudi sedanji bonski vla
di neprijazni krogi skušali izkoristi
ti za kampanjo, ki bi naj povzročila 
nerazpoloženje v javnosti. Toda očit
no so imeli močnejši vpliv tisti in
formacijski viri in tiste publicistič
ne sile, ki so postavljali stvar dru
gače, ki so se zavedali, koliko tra
gičnih reminiscenc je bilo treba z 
naše strani premagati, preden je bil 
ta obisk možen, v čem je zgodovin
ski pomen »brionske formule« o 
dolgoročnem sodelovanju Jugosla
vije in Zvezne republike Nemčije 
kot načina za reševanje odprtih 
vprašanj iz preteklosti, in katere so 
prioritete zahodnonemške politike v 
njenih prizadevanjih po tesnejših 
stikih z neuvrščenim svetom. Tako 
so bili pač nekateri presenečeni, ko 
je jugoslovanski predsednik povsod, 
kjer mu je bilo mogoče priti v stik 
s prebivalstvom — te možnosti so

bile sicer zaradi nemško natančnih 
varnostnih ukrepov omejene —, na
letel na velike simpatije. V resnici 
pa v tem ni bilo nič presenetljivega.

__ snovni ton za besed- 
njak, ki je veljal med 

| I obiskom, je dal kancler 
\~/ Helmut Schmidt že de

set dni prej, ko je v ne
kem intervjuju dejal: »Od srečanja 
s predsednikom Titom si mnogo 
obetam, saj je to človek, ki je med 
živečimi evropskimi državniki goto
vo najbolj izkušen in najuspešnejši. 
Več kot četrt stoletja mu velja moj 
osebni rešpekt, kajti ob številnih 
gotovo ne lahkih situacijah jugoslo
vanske zgodovine je znal kontinu
irano in uspešno obdržati posebno 
pot svoje države«.

Sloves najbolj izkušenega in naj
uspešnejšega evropskega državnika 
je vsekakor določal celotno ozračje 
političnih pogovorov in siceršnjih 
programskih točk Titovega obiska. 
Legendami vodja jugoslovanskih 
partizanov je s svojo izredno oseb
nostjo deloval na vse sedanje nem
ške generacije. Na mlajše drugače 
kot na starejše, toda pri vseh je 
zbujal spoštovanje.

vseh Titovih nemških 
dneh, v Bonnu, Diissel- 
dorfu in Hamburgu, so 
v pogovorih, zdravicah in 
po časopisih obnavljali 

spomine na Titove prejšnje »nem
ške dni« in jih izdatno komentirali. 
Celo poslavljajoči se predsednik re
publike Gustav Heinemann je v 
svoji zdravici na slavnostnem ban
ketu v rokoko j skem dvorcu Brtihl 
med Kolnom in Bonnom spomnil

gostovo »gastarboiterstvo« pred dva
inšestdesetimi leti, na tisto leto 1912, 
ko je dvajsetletni Josip Broz iskal 
dela med Miinchnom in Mannhei- 
mom in se udeleževal delavskih zbo
rovanj. V »rdečem Mannheimu« so 
premetali vse zaprašene matične 
akte iz tistih dni, da bi našli sled 
Titovega bivanja v tem mestu, in 
morali ugotoviti, da so prijavnice 
zgorele med bombnimi napadi med 
drugo svetovno vojno. Našli so se 
stari delavski voditelji, ki so se še 
rahlo spominjali bistrega fanta iz 
južnih avstrijskih provinc, ki je v 
mehkem dunajskem narečju postav
ljal na sestankih trda vprašanja. 
Nazadnje se je Tito sam proglasil za 
prvega zdomca, ko je duhovito im
proviziral svoj pozdravni govor pri 
predsedniku nordrhein-westfalske 
deželne vlade Meinzu Kiihnu, v veli
ko radost in moralno oporo našim 
sedanjim zdomcem.

Ta vidik, ta blagodejni vtis, ki ga 
je predsednikov obisk v Zahodni 
Nemčiji napravil na stotisoče naših 
delavcev je neprecenljive vrednosti 
za njihovo zamozavest. Jugoslovani, 
ki v neposredni bližini palače Scha- 
umburg gradijo podzemno železnico 
in novo vladno palačo, so sredi trde
ga dela doživljali praznik. Vzkliki Ti
tu so se razlegali vsakokrat, ko se je 
približevala kolona avtomobilov, in 
reporterjem so naši delavci ponos
no pripovedovali, kako povsem dru
gače gledajo nanje delodajalci in ka
ko enakopravne se nenadoma poču
tijo. Tudi sicer so si upali odpreti 
usta: zakaj, so se razburjali, dobi
vajo nemški delavci tudi do 30 od
stotkov več plače za isto delo? In: 
ali bo zdaj, ko se je maršal prav tu 
v Bonnu zavzel zanje, kaj bolje?

Tudi drugi Titovi »nemški dnevi« 
so se ponovno rodili v teh dneh. 
Pravkar je minila trideseta obletni
ca napada na Drvar, so pisali v ča
sopisih in pripovedovali po televizi
ji, obletnica Hitlerjevega naklepa, 
z enim zamahom likvidirati vodstvo 
jugoslovanske osvobodilne vojske. 
Neki dnevnik je objavil celo faksi
mile razglasa, s katerim so razpisali 
stotisoč zlatih mark nagrade »vsa
kemu, ki pripelje Tita živega ali 
mrtvega«. Nekaj ljudi se je gotovo 
zamislilo ob tem.

ar je veljalo ob za
četku bonskih srečanj, je 
veljalo tudi na koncu: 
medsebojnih odnosov ne 
obremenjujejo več resni 

problemi, ostajajo samo odprta 
vprašanja, ki jih je treba postopo
ma reševati. Ta »odprta vprašanja« 
predstavljajo seveda širok reperto
ar, neizčrpen za dolga leta nadalj
njega sodelovanja.

Tu so v prvi vrsti naši delavci, ki 
so začasno zaposleni v Zahodni 
Nemčiji. Kako dolga bo ta začas
nost? Z ozirom na to, da so zdomci 
postali dominantna razsežnost med
državnega razmerja, je to vprašanje, 
ki mu bo treba tudi v bodoče po
svečati prvenstveno pozornost. Z 
obeh strani je bilo slišati enake 
misli: da je treba ustvariti delovna 
mesta tam, kjer je delovna moč, da 
je treba investirati tam, kjer so de
lavčeve poti od doma do stroja 
kratke. Na dlani je, kako bi bilo 
treba reševati ta problem. Toda 
očitno se zahodnonemški kapital še 
vedno preveč obotavlja in tudi kan
cler Schmidt je lahko samo objubil, 
da bo ta kapital spodbujal, naj in

vestira v Jugoslaviji, kaj več njego
ve možnosti vsaj formalno ne do
puščajo. Ali bo pravkar minuli obisk 
kaj prispeval k večji živahnosti na 
tem področju? Upati je, »ozračje« 
je ugodno, kakor je slišati z vseh 
strani, in tudi gospodarska nuja vse 
bolj narekuje dislociranje industrij
skih kapacitet, socialni in psihološki 
problemi z delavci, ki so prišli od 
delač, povzročajo, preračunano na 
daljše obdobje, več težav kot iska
nje investicijskih sredstev.

Potem je tu nezadostno razvita 
kooperacija med državama, ki je do
datni razlog za naš primanjkljaj v 
sodelovalni bilanci. Na najvišjih rav
neh so ta vprašanja samo omenjali, 
toda bonski gospodarski minister 
Hans Friderichs in naš državni se
kretar za zunanjo trgovino Emil Lud- 
viger sta govorila obširno in kon
kretno — o možnostih skupnega iz
koriščanja rudnih bogastev, o sode
lovanju v razvoju kmetijstva, o 
prometnih zvezah, o specializranem 
turizmu. Gotovo še obstajajo nespo
razumi in nerazjasnjena vprašanja 
glede načinov intenzivnega gospo
darskega sodelovanja, toda volja za 
razširitev dejavnosti na tem območ
ju obstaja, to se je pokazalo tudi 
ob tem obisku, in dogovorjeno je 
bilo tudi, naj za to poklicani in spe
cializirani ljudje v nadaljnjih stikih 
razčistijo, kar je razčistiti treba.

voj st ven pečat Ti- 
V tovim pogovorom s 
A Schmidtom in ostalimi 

k-' zahodnonemškimi politi
ki je vsekakor dajala 

okolnost, da se je v bližnjem Brus
lju ameriški predsednik Richard

Nixon dogovarjal z zahodnimi part
nerji o programu svojega obiska v 
Moskvi. Schmidt je za cel dan za
pustil Bonn in takoj po vrnitvi 
predsednika Tita obvestil o pogovo
rih, ki jih je imel z Američanom. 
Vsaj v posredni zvezi z velikim med
narodnim dogajanjem so bila po
gosta zatrjevanja z zahodnonemške 
strani, da je ves uspeh nadaljnjega 
procesa popuščanja in urejanja po
glavitnih problemov sedanjosti od
visen od tega, kako naglo se bo te
žišče mednarodnega dogovarjanja 
preneslo z dvostranskega na več
stransko, to se pravi z medblokov- 
skega tira na področje interesov 
vseh udeleženih držav. To se je lepo 
skladalo s poudarjanjem našega 
predsednika, da je namen neuvršče
ne politike premagovanje blokov
skih meja in ovir mednarodnega so
delovanja. Edino na ta način bo mo
goče najti tudi ustrezne rešitve za 
postopno odstranjevanje jezu med 
razvitimi in nerazvitimi deželami. 
Spoprijemanje s tem problemom je 
bistvena naloga današnjega časa in 
glede tega so si tudi v Bonnu po
vsem na jasnem: prav zdaj poteka 
živahna razprava o stopnji »žrtve«, 
ki je potrebna, da dobijo nerazviti 
zadostnih razvojnih impulzov. Nem- 
3i so povsem soglašali s Titovim 
mnenjem, da je ta »žrtev« življenj
skega pomena za vse razvite države.

eseda je tekla o skup
nih interesih, ki jih imata 
državi z evropskega jugo
vzhoda in severozahoda, 
o številnih človeških ve

zeh, ki so se spletle med ljudmi, o 
tradicionalnih stikih, ki so se zače
njali globoko v zgodovini — pred I

sednik Heinemann je omenjal prvo 
slovensko knjigo, ki je bila tiskana 
v Tiibingenu, pa Dositeja Obrado- 
viča, pa Vuka Karadžida in njegove 
zveze z Goethejem —, govorili so 
o prijateljskih odnosih, ki jih naši 
narodi hočejo razvijati, ne glede na 
to, kar se je dogajalo v preteklosti, 
saj začenjamo obdobje novih odno
sov, »nove zgodovine«.

Toda bilo bi nepravično in nepo
polno, če bi kronist ne zapisal, da je 
bilo med jugoslovanskim obiskom 
predvsem mnogo besed o žogobr- 
carstvu in njegovem pomenu za zbli
ževanje med narodi.

Kako se je moglo pripetiti to na
ključje, da sta se prav v sredo in 
prav v Diisseldorfu morali srečati 
reprezentanci gosta in gostitelja, zna 
izračunati najbrž samo posebno do
bro naoljen računalnik. Vsekakor 
pa je ta tekma dajala barvo nem- 
ško-jugoslovanskemu srečanju. Tu
di tam, kjer so malo vedeli o Goet
heju in nič o Karadžiču se pogovor 
ni mogel zatakniti ali ustaviti — bili 
so Džajič i Miiller, Oblak i Becken- 
bauer, ki so posrkbeli, da je pogo
vor živahno tekel. Kolikokrat so Ti
ta vprašali, kakšna je njegova pro
gnoza! Kolikokrat je moral odgovo
riti, da prerokuje neodločen izid — 
kaj pa mu je kot gostu drugega pre
ostalo; kvečjemu je kakšnemu re
porterju šaljivo zabrusil, da nas »na
biti ne morejo, saj smo gostje«. Ko 
je v sredo popoldne Zahodna Nemči
ja malone izumrla, trepetajoč pred 
televizijskimi sprejemniki, je tudi v 
uradnem programu nastal zastoj: 
zaključni pogovori s Schmidtom ki 
se je vrnil iz Bruslja so se začeli 
šele po našem diisseldorfskem de- 
baklu. »Z rezultati obiska smo za
dovoljni nikakor pa ne tudi z no
gometnim rezultatom«, je komenti
ral Tito. »Predlagam, da zapišemo v 
skupno sporočilo, da vsi skupaj ob
žalujemo rezultat nogometne tekme 
ZRN—Jugoslavija«, je nato hitro 
posredoval kancler Schmidt. Ta 
predlog seveda ni bil sprejet. Bil pa 
je več kot samo šaljiva domislica. 
Bil je tudi drobcen opis prijaznega 
ozračja, ki je vladalo v Bonnu med 
Titovimi nemškimi dnevi

Slavko Fras

Prvi zdomec med rojaki
»Srečni smo bili, ko smo zvedeli, da pridete na obisk v ZR Nemčijo,« je v imenu številnih 
zdomcev, ki so v Bonnu obiskali predsednika Tita, pozdravil prvega Jugoslovana Ivan Ujevič

OD NAŠEGA BONSKEGA DOPISNIKA
BONN, 27. jun. Prvi človek Jugoslavije je bil pred dobrimi šestdesetimi leti tudi 
že prvi »gastarbeiter« v Nemčiji. Jože Broz je leta 1912 prišel peš iz svoje takrat
ne države in »domovine« cesarsko-kraljeve monarhije Avstroogrske na kraljevino 
Bavarsko. Tako se spominja danes, ko pred svojimi rojaki — ki so mu po letih 
vsi nekako vnuki — obuja spomine.

Nekdanji potujoči kovinar, 
državljan sosednje monarhi
je, je zdaj v gosteh pri prvem 
človeku nove Nemčije, zvez
ne republike. Kot najvišjega 
gosta so ga počastili tudi z 
najuglednejšo rezidenco: to je 
gradič Gymnich, ki je še da
nes last daljnega potomca 
znamenitega dunajskega ce
sarskega kanclerja Met- 
temicha.

Nekateri so potovali od 
treh zjutraj iz Hannovra, pi
onirji z modrimi titovkami 
in rdečimi rutkami so se 
podali na pot z avtobusom 
prejšnji veter in šele po pol
noči prišli v Bonn, da bi 
naslednje jutro doživeli sre
čanje s Titom. Ne samo sre

čanje, kajti Tito si je vzel 
tokrat največ časa ravno za 
svoje rojake, da bi se z nji
mi kar se da temeljito po- 
menil.

Temeljit pogovor
»Srečni smo bili, ko smo 

slišali, da pridete na obisk 
v ZR Nemčijo,« posreduje v 
imenu vseh svojih rojakov 
Titu vesela čustva Dalmati
nec Ivan Ujevič, gradbenik iz 
Stuttgarta. Morda trikratno 
tipičen »gastarbeiter«. Razme
roma največ naših zdomcev 
najde delo v gradbeni dejav 
nosti v ZRN, Imotski je 
»klasični« kraj našega zdom
stva, Stuttgart pa je »naj

večje jugoslovansko .mesto« 
v ZRN...

Inteligentni potomec veli
kega literata Tina Ujeviča 
se zaveda, da bo položaj Ju
goslovanov tudi in precej od
visen od tega, kako se bosta 
obe vladi uspeli sporazume
vati o medsebojnem sodelo
vanju, pa se Titu tudi zato 
zahvali za trud, ko se zavze- 
ma za to, da bi zahodno
nemški kapital proizvodnjo 
naselil tam, kjer delavci ča
kajo na svoja delovna mesta.

Avtomehanik Ivan Kovače
vič dela v Miinchnu in raz
laga predsedniku težave s 
strokovni» izobraževanjem, 
s priznavanjem kvalifikacij. 
»Tu se česa naučimo — po

tem pa ne moremo tega pri 
nas dokazati, ker nam ne 
priznajo spričeval,« pravi ko
vinar z Bavarske. Seveda pa 
za Titom posluša njegov ve
leposlanik Budiinir Lončar, 
ki si te stvari zapomni, in ki 
mu predsednik še posebej 
»položi na srce«, da . je tre
ba pohiteti z reševanjem teh 
vprašanj ...

Ahmer Maraj je Albanec, 
doma iz bližine Peči na Ko
sovem.

»Tam se dobro razvija go
spodarstvo. Letos bo morda 
rekordna žetev. Kosovo je 
bogato: nikelj, svinec ...

»Prihajate večkrat domov?«
»Vsako leto.«
»Koliko otrok imate?«
»Dvoje.«
»To ni mnogo ...«
Njegov rojak Ibrahim 

Odžaj iz Prizrena pravi Titu:
»Dobro je, ampak zadovolj

stvo je šele takrat, ko smo 
v svoji domovini.«

Tito ga je namreč pobaral,

kako je kaj zadovoljen. Pa 
se Tito spet spusti v svoje 
spomine: »Tudi jaz sem bil 
nekoč tu. Dobil sem poziv 
za vojsko. Omahoval sem, ali 
naj grem v avstrijsko vojsko 
ali naprej v Ameriko. Pa sem 
ostal ...«

Sedemnajstletna Nevenka 
Marič je doma iz Sombora 
v Vojvodini, dela pa blizu 
MUnchna. Pravzaprav se uči 
za kemijskega tehnika. Titu 
želi še dolgo življenje.

»Mislite na nas, mislite na 
svojo deželo, usposabljajte 
se,« ji očetovsko odgovarja 
na njeno domotožje.

Meho Marajevič je po po
klicu voznik, doma iz Raiča 
blizu Šibenika. V Bavarskem 
Straubingu na Donavi pa z 
drugimi ustanavlja jugoslo
vansko društvo in je kar nav
dušen nad tem, kako jim 
gredo na roko tamkajšnje 
mestne oblasti in miinchen- 
ski konzulat (Tito: »to je tudi 
dolžnost konzulata ...«).

strinja, da je učiteljev še pre-
Predrag Stojkovič, visoko

kvalificirani tesar iz Vranja 
pa ni ravno pravi »gastar
beiter«, marveč eden tistih, 
ki jim pri nas pravimo »de- 
taširani«, se pravi, da delajo 
pri naših podjetjih v ZRN. 
Tri leta je že pri gradbenem 
podjetju »Ratko Mitrovič«, 
zasluži pa med 1800 do 1400 
mark mesečno in podjetje 
mu dvakrat letno plača pot 
v domovino. Stojkovič poro
ča Titu, da imajo v obratih 
tega podjetja vse samouprav
ne organe, pa tudi organi
zacijo ZK.

Stjepan Ceredar se predsed
niku spontano zahvaljuje za 
njegovo zunanjo politiko, ki 
jo spremlja s drugimi vred. 
Kot ključavničar dela tudi v 
domačem podjetju Čelik iz 
Križevcev, ki ima svoje lju
di v Limburgu in tako doma 
pripravlja nova delovna me
sta.

»To je dobro, da naša pod
jetja delajo zunaj,« zadovolj
no pripomni Tito.

»To je treba urediti«
štuttgartski učitelj Ismet 

Tatarevič prinaša Titu stoti
ne in tisoče pozdravov svojih 
rojakov. Poročilo: 700 učen
cev iz Stuttgarta in okolice 
poučujejo naši učitelji, okoli 
2000 pa jih je v domovinskem 
pouku v vsej deželi Baden- 
-Wuerttemberg. Tudi Tito se

malo zunaj. Ko pa mu uči
telj pojasni, da ta južnonem- 
ška zvezna dežela nima še ta
ko urejenega financiranja tu
jih učiteljev kot druge, se 
Tito pozanima pri svojem ve
leposlaniku, ki pa mu takoj 
pojasni, da za to dobro ve 
in da je že lani o tem govo
ril s predsednikom deželnega 
parlamenta Camillom Wur. 
zem, ki mu je obljubil, da 
bodo stvar nekako rešili.

Pri njem je že Črnogorec 
Branislav Džekič iz Ivangra- 
da, ki z drugimi organizira 
klub v Hannovru.

»Koliko članov imate?« ho
te vedeti Tito, »Kako to spre
jemajo ljudje, delavci, ro
jaki?«

»Osemsto,« pravi ,klubaš', 
veleposlanik Lončar pa pred
sedniku potrdi, da je to za
res vzoren naš klub.

Ko Tito posluša Franca Ka
lišnika iz Stutgarta, je še po
sebej zadovoljen. SKUD »Tri
glav« ima kakšnih tristo ak
tivnih članov, okoli 500 pa 
podpornih. Poleg Stuttgarta 
ima tri podružnice. Eno so 
pravkar ustanovili v Reutlin- 
genu.

»Gojimo ljubezen do do
movine.«

Tito: »Vi Slovenci znate or
ganizirati, vem. Lepo pozdra
vite vse vaše.«

Med našimi slovenskimi ro
jaki smo srečali mannheim-

skega univerzalnega organiza
torja Petra Zibarta, ki slovi 
na daleč s svojim nogomet
nim klubom »Jadran«. Tu je 
še Rudolf Zorjan, gradbeni 
inženir iz Ormoža, ki gradi v 
Duesseldorfu. Franc Koren iz 
Žalca je prava duša, kot ro
jen za socialnega delavca. To 
namreč tudi je. V Bonnu ga 
vsi poznajo. »Naš Franc« 
obiskuje nesrečnike v bol
nicah, skrbi za zapuščene 
otročičke, dokler ne dobijo 
drugih staršev, pomaga na
šim rojakom priti do otro
škega dodatka — vse dela, 
kar mu dan prinese. In ved
no te pospremi z optimistič
nim nasmehom.

Darilo društva 
»Bratstvo«

Jožica Škofič iz Maribora 
in Borut Zeks iz Murske So
bote pomagata držati prapor 
pionirskega odreda »Mladost« 
iz Stuttgarta. Tu je še sa- 
va Brkljac, jugo-gostilničar, 
eden med mnogimi uspešni
mi. V Bochumu v Porurju 
ima svojo »buergerstube« z 
balkansko kuhinjo. Jovanka 
Broz se zanima za njegovo 
gostinstvo.

Na vrsto pri Titu tudi ni 
prišel Ljubo Topalovič, tisti 
pravi rudar, ki se v poren- 
skem rudniku v Kamp-Lint- 
fortu vsak dan spusti nekaj 
sto metrov globoko za osem

ur. Predsedniku je prinesel 
barvno monografijo »Neiderr- 
hein« s posvetilom, ki ga je 
z nekaj slovničnimi napaka
mi lepopisno napisal nekdo 
od Nemcev. Seveda: Tito bo 
imel spomin na naš rudnik. 
»Ljubljenemu tovarišu Titu za 
spomin na obisk v ZR Nem
čiji jugoslovanski delavci, za
posleni v rudniku Bergbau 
A. 6. Niederrhein, rudarska 
direkcija Fridrich-Heinrich 
Kamp-Lintfort. Člani jugoslo
vanskega društva »Bratstvo«. 
V imenu članov kluba: Mi
lenko Misetič, Branko Malče- 
vič in Lupko Topalovič, do
ma kot vsi njegovi »kolegi« iz 
Travnika v Bosni, je predal 
svojemu Tito to spominsko 
knjigo. Tri leta je že tu, z 
družino, s šestimi otroki, tri
je od teh so že v nemški šo
li, dva pa obiskujeta dopol
nilni pouk, pravi Jugoslovan, 
ski proletarec.

Pa kaj: pri najboljši volji 
ne morejo priti vsi na vrsto. 
Tita čaka že poseben vlak. 
Mora se odpeljati v Duessel- 
dorf na nove državniške nalo
ge. Tam bo takoj povedal 
predsedniku deželne vlade, 
najbolj delavske med vsemi 
nemškimi zveznimi deželami, 
kaj so mu povedali rojaki. 
Toda gostitelj ga prehiti: Ti
tovim rojakom pokloni toliko 
priznanj, da mora posebej 
poudariti, da misli iskreno.

ANTON RUPNIK

Fes inni) je Nica prava šahovska 
Meka, ne samo zaradi olimpiade, ki ji 
daje seveda glavno obeležje in ki je 
privabila še in še ljubiteljev te igre z 
vseh poldnevnikov, ampak tudi zaradi 
dveh sestrskih kongresov, starejšega 
FIDE — mednarodne šahovske zveze 
in mlajšega — mednarodne zveze za 
dopisni šah. Medtem ko so se dopi- 
sóvalci že razšlF na vse strani sveta 
in si zaželeli na svidenje prihodnje le
to septembra v Gradcu, FIDE šele 
končuje svoje delo.

V Nici smo se hitro znašli kot do
ma. Mesto je namreč v nečem zelo 
podobno Ljubljani — razkopano je 
po dolgem in počez, ker potekajo naj
različnejše gradbene akcije, tako da 
nismo imeli nobenega domotožja. Tu
di v dvorano smo prišli hitro, brez 
vsakršnega iskanja. Tako od vstopa v 
mesto so nas vodile na največje čmo- 
belo bojišče sveta puščice, tako da ne 
moreš zaiti. In že smo na prizorišču. 
Velika šahovska dvorana je nastala iz 
velike razstavne dvorane. Igralni po
goji za šahiste pa več kot odlični, če
tudi vozijo mimo vlaki, rešilci, gasil
ci in policija ter ropotajo in tulijo. 
To tudi edino moti veličastno tišino, 
kajti šah je igra molčečih.

V dnu dvorane maketa sveta, sredi 
dvorane velika trdnjava, povsod majh
ni televizijski sprejemniki znamke 
Sonny, prek katerih je mogoče sprem
ljati najzanimivejše partije p« tudi 
tekoče nogometne rezultate s svetov
nega prvenstva. Igralci so v zelo pro
stornih boksih, ločeni od maloštevil
nih gledalcev z ogrado, vendar tako, 
da je mogoče partije spremljati prav 
od blizu. Gneča je edinole pri Rusih, 
ki imajo kot bivši in bodoči prvaki 
(poleg tega, da imajo glavnega sodni
ka, sodnika glavne skupine in pre
vzemnika postav, kar vse seveda ni 
odločilno) to prednost, da igrajo stal
no na enem in istem mestu. Malce 
proti pravilom je to, ker bi to pra
vico morali imeti pravzaprav Madžari 
(izžrebali so zadnjo številko), a tega 
nihče ne zameri.

Šahovska olimpiada

Igra molčečih v trušču Nice
davanj, tu je šahovski maraton, kjer 
se igralci izmenjujejo, brž ko izgubijo 
in seveda nastopanje šahovskega av
tomata. Med tistimi, ki so igrali si
multanke, smo srečali tudi svetovno 
prvakinjo Nono Gaprindašvili in ce
lo nadarjenega francoskega fantiča de
vetih let, ki se je odlično bojeval z 
vrstniki. Kakor vedno, smo Jugoslo
vani spet najštevilnejša tuja kolonija 
v Nici. že samo to nam mora skoraj 
zagotovo prinesti medaljo.

Nihče ni imun pred težavami

Zato pa so druge težave, povezane 
s prebivanjem in prehranjevanjem. 
Velimirovič nam je tako pripovedo
val — in najbrž nas ni speljal na ta
nek led kakor v svoji izgubljeni pre
kinjeni partiji proti Angliji, ki jo je 
bil razglašal za remi —, da je dobil 
sobo v kateri so delavci še belili. In 
ni veliko manjkalo, da ni prvo noč 
prenočil kar tam.

Tudi bilten se rojeva v hudih kr
čih. Pravijo, da se je med olimpiado 
odgovorni mož za to delo ponesrečil. 
Kakorkoli že, novinarji in tudi drugi 
so za bilten zelo zainteresirani, zdaj 
pa čakajo nanj ure in ure. Kompleta 
do konca skoraj zagotovo ne bo, kaj
ti zamuda je kljub temu, da je bilten 
skrčen samo na glavno skupino, pre
velika.

Nekaj pa je treba z ozkega novi
narskega stališča vseeno pohvaliti: za 
predstavnike tiska je odprt brezplač
ni bife, in to celo brez sokov. Toda 
kakšnega posebnega izkoriščanja te 
ugodnosti pri predstavnikih sedme si
le nisem opazil.

Medtem ko se v glavni skupini 
ogorčeno bojujejo za druge in tretje 
odličje, kakor tudi za to, komu bo za 
naj lepšo partijo pripadla posebna na
grada tisoč dolarjev, pa tečejo vzpo
redno boji še na kongresni fronti. Ne 
samo za predsedniško mesto, ki ga 
dr. Eweju resno ogroža njegov porto- 
riški podpredsednik ampak predvsem 
okoli skorajšnjega dvoboja za naslov 
svetovnega prvaka.

četudi je Fischer za razliko od

prejšnjih svetovnih prvakov po Skop
ju zdaj še v Nici izostal kot igralec in 
čeprav ponovno ni prišel na kongres 
FIDE kot član svetovnega šahovskega 
foruma, je vendarle njegova navzoč
nost zaznavna na vsakem koraku.

Prvo vprašanje je seveda, kje in 
kako bo potekal prihodnje leto dvoboj 
za šahovsko krono. Kje — Nica bi 
po pisanju tukajšnjega dnevnika bila 
voljna nuditi gostoljubje, vendar ne 
za vsako ceno. Pobudnik je baje tudi 
švedska. Toda uradno ni slišati še 
ničesar. Tudi »kako« je še vedno v 
globoki temi, kljub sklepu centralne
ga biroja oziroma njegovemu predlo
gu kongresu. Proti temu, da bi se dvo
boj končal tisti trenutek, ko bi eden 
izmed obeh igralcev zabeležil šesto 
zmago, je odločno nastopil Fischerjev 
advokat in zahteval, da se ta meja 
premakne na deset zmag (s tem, da 
Fischer že pri devet obdrži naslov, 
kar je seveda nevzdržno). Ker ni bil 
uslišan, je izjavil, da njegov klient 
sploh ne bo nastopil. Kakor je Fischer 
veliko naredil za šah, pa bi uresniče
nje te grožnje bila velika sramota in 
razočaranje hkrati.

Več novosti pri dopisnih šahistih

No, takih problemov niso imeli na 
dnevnem redu dopisni šahisti, zato 
pa več zanimivih in različnih od svo
je starejše sestre. Prvič pri njih »pro
izvodnja« nosilcev mednarodnih na
slovov ni tako množična.

Tako na primer letos niso razgla
sili niti enega dopisnega velemojstra

(vsega jih je danes na svetu 25, šti
rikrat manj kakor pod zastavo FIDE), 
ampak so podelili le nekaj naslovov 
mednarodnih dopisnih mojstrov. Med
tem ko je na primer Velika Britanija 
zastopana na sedanji olimpiadi s šti
rimi reprezentancami (AngUja, Wales, 
Škotska in Irska) in še z nekaj otoki 
povrhu, so dopisnik potrdili svoj lan
ski varšavski sklep, po katerem velja 
pravilo: ena država — ena članica 
ICCF.

In še ena zanimivost s tega precej 
neznanega področja. Že doslej si v 
dopisnem šahu lahko enkrat prekora
čil predpisani igralni čas brez poseb
nih posledic, samo z opominom, šele 
pri drugi prekoračitvi sledi obsodba. 
Zdaj pa je bilo uzakonjeno še gentle
mansko pravilo, da smeš, če hočeš, 
vrniti nasprotnikovo potezo. Torej od
stop od pravila o dotaknjeni figuri.

Cas je že, da se spet vrnemo v 
igralno dvorano, pravzaprav v njeno 
veliko preddverje. Francozi, ki slavijo 
prav z olimpiado pretdesetlenico usta
novitve svetovne šahovske federacije 

(leta 1924 v Parizu), so kljub temu, 
da niso šahovska velesila naredili vse, 
da pridobijo kar največ novih privr
žencev za to igro.

Tukajšnji dnevnik posveča dogod
ku vsak dan tri stolpce, vselej z iz
brano komentirano partijo (velemoj
ster O'Kelly), prodajajo knjige in dru
ge šahovske pripomočke na veliko.

Bolj kakor vse druge domislice 
praktične narave pa ugajata dve: ve
lika razstava naj različne j ih šahovskih 
figur in pa vrsta najrazličnejših ša
hovskih prireditev oziroma manife
stacij, raznih turnirjev, simultank, pre-

tranček Brglez

aoboy Fischer: Vsi govorijo o njem, vsi bi ga potrebovali, pojavlja pa se le 
njegov odvetnik
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Podrti domovi na Kozjanskem

Bitka za streho nad glavo
V vseh krajih na Kozjanskem, ki jih je najbolj prizadel potres, se sprašujejo, kaj bo jeseni — 
Zdaj najbolj potrebujejo strokovnjake, ,ki bi jim znali svetovati,, kaj in kako naj pozidajo v vaseh

Kozjansko je lepa dežela, posebej ko se koplje v junijskem soncu, ki je prebodlo 
sivino in dež prejšnjega tedna. Marsikateri Kozjanec te lepote ne občuti prav, le 
toliko, kolikor je bivanje v šotoru ali zveriženi baraki ali celo pod kozolcem pri
jetnejše v soncu kot pa v dežju, ki bi nenehno štropotal po zasilni strehi in tako 
le še bolj zamoril brezdomce.

Po dnevih more in skrbi, 
kako bo v tem dežju vzdrža
lo nagnjeno sleme domače 
hiše in če ne bosta vlaga in 
prepih ponoči upognila šib
kega otročaja ali starca, je 
zasijalo sonce. Prvi vtis, ki 
ga dobiš na poti skozi priza
dete kraje, je sicer kar v 
redu. Ni videti toliko hiš, ki 
bi imele vdrto streho ali zve- 
riženo zidovje, več lahko 
opazimo živobarvnih šotorov 
ali prikolic, prvih sadov slo
venske solidarnostne akcije. 
Ko se je nesrečni živelj izjo
kal in prebentil, je laže se
del pred svoja nova bivali
šča in pomodroval, kaj stori
ti in na kaj čakati. Pred dve
ma velikima šotoroma malo 
pred Šmarjem je mlada ma
ti že pletla zimsko jopico za 
malega.

Od sedmih do sedmih
V občinski hiši v Šmarju 

pri Jelšah nenehno dežurajo 
člani štaba za odpravo po
sledic po potresu. »Tu dežu
ramo vsak dan od sedmih

zjutraj do sedmih zvečer. S 
terena še vedno dobivamo 
ocene poškodb, saj je priza
deto območje izredno razsež- 
no, to je razgiban teren, pa 
tudi kraji so oddaljeni. Sedaj 
bi potrebovali predvsem stro
kovnjake, da bi čimprej oce
nili škodo in nam povedali, 
kako in kaj storiti pri re
ševanju opustošenih krajev. 
Gre za to, da bi ugotovili, 
kaj lahko sploh popravlja
mo, kaj pa naj prepustimo 
nadaljnjemu propadu. Treba 
je gledati tudi na ekonom
ske učinke, da ne bomo če
sarkoli popravljali zaman. 
Pričakujemo, da nam bo 
slovenska javnost priskočila 
na pomoč, pri tem pa še po
sebej računamo na strokov
njake, saj predvsem teh ni
mamo. Potem bomo laže za
stavili delo.«

V občini nimajo dovolj 
strokovnjakov, pa tudi dnev
na delovna migracija do bliž
njih tovarn zajema kar okoli 
2000 ljudi. »Tu gre za ogrom
no delovnih ur, saj predvi
devamo, da bi bilo za vsa

popravila potrebnih okrog 
milijon delovnih ur ali pa 
res izhajati od tod. Kako bi 
drugače tako nalomilo to 
kar za dve leti dela«, je me
nil drug član štaba.

Tistih dva tisoč ljudi dela 
predvsem v železarni štore, 
v Cinkarni, Emu, Alposu, 
Topru, železniškem gospodar
stvu, Ingradu, Gradisu pa 
verjetno še kod.

Lokacija v dveh urah
Predsednik občinskega iz

vršnega sveta meni, da »bo
do vsi prizadeti dobili takoj, 
ko zaprosijo, tudi v dveh 
urah dovoljenje za nove sta
novanjske lokacije. Pri tem 
pa bi nam prišla prav po
moč slovenskih gradbenih in 
komunalnih delovnih organi
zacij, ki bi nam za plačilo 
odstopile svoje delavce. Vse, 
ki so pripravljene naj kar 
sporočijo, da bi rade poma 
gale.«

Tisti, ki so brez bivališč 
sedaj potrebujejo predvsem 
strokovno pomoč, nasvet in

HITRA POMOČ — Debelakovim iz Podčetrtka so hitro priskočili na pomoč, tako 
da se je 16 ljudi lahko zateklo v dva šotora in prikolico.

primemo posojilo. Nekaterim 
bo seveda treba pomagati še 
bolj in jim kaj več dati za
stonj, saj tudi za vračanje 
kreditov ne bodo imeli de
narja.

Zvedeli smo, da je šmar
ski del Topra že začel ugo
tavljati, kakšen je položaj 
njegovih delavcev, ki jim je 
zamajalo in razrilo stene 
domov. Takšna pomoč je 
lahko najbolj učinkovita, lju
dem pa se tudi krepko za
piše v srce.

Malo teže bo seveda tam, 
kjer so treba reševati komp
leksno živinorejsko in polje
delsko proizvodnjo. Tam po
navadi dvorišče veže gospo
darsko poslopje in hišo, ta
ko da bo tudi reševanje ta
kih problemov težje, menijo 
v štabu.

V Podčetrtku, znanem po 
atomskih toplicah, se je prejš
nji četrtek tudi krepko za
treslo, vendar zaradi krep
kejših hiš, ki so kolikor to
liko uspešno prestale drget, 
nismo videli veliko prikolic 
in šotorov. Na klancu so se 
zgrbili zidovi v starih stano
vanjih, na vrtu pa stojijo tri
je šotori in prikolica. Tukaj 
je imela pomoč hitro roko.

V šotoru in prikolici
»Mi smo takoj dobili šoto

re, še posebej zaradi majhne 
hčerke. Joj, kako se je za
treslo. Ravno šivala sem, pa 
je začelo stroj zanašati sem 
ter tja. Zdelo se mi je, da 
se tudi lesene stopnice kar 
premikajo. Ja, najhujši su
nek je bil menda tisti ob 
šestih, mi pa smo vseeno 
prebili noč na cesti. Komi
sija je odobrila, da lahko 
starujemo doma, če prej vse 
podpremo, vendar smo raje 
zunaj. V obeh šotorih in v 
prikolici nas sedaj živi šest
najst,« je zakrilila z rokami 
Marija Debelak, Podčetr
tek 40. Omenila je tudi, da 
se moramo oglasiti v Olimju, 
kjer je po njenem še dosti 
huje.

V Olimju zbode v oči ve
lika, masivna zgradba bivše
ga samostana in gradu, zdaj 
republiško zaščitenega objek
ta.

Z zvonika kasneje prizida
na cerkve, se je sesulo železno 
znamenje, samostansko zi
dovje pa je prepletla mreža 
razpok. Jože Paulin, upokojeni 
gozdar in bivši partizanski 
oficir, je po dvajsetih letih 
moral zapustiti grajske so
bane in oboke. Z družino že 
od prej čaka na selitev v 
novi blok tam zadaj. »Ver
jetno je moral prvi sunek

Osmo srečanje pobratimov

Dan je bil prekratek
Ljubljančani v gosteh na pobrateni Reki — Prisrčnega sprejema in vedrega 
razpoloženja ni moglo motiti deževno vreme — Prihodnje leto v Ljubljani

res izhajati od tod. Kako bi 
drugače tako nalomilo to 
kamnito gmoto, še nedavno 
precej pokrpano. Doživel sem 
že marsikaj, zato se nisem 
toliko ustrašil. Prvi sunek 
je bil najmočnejši, škodo pa 
je naredil zadnji, takrat, ko 
je bilo že vse razmajano. 
Stari ljudje sploh ne pomni
jo, da bi kdaj kaj takega do
živeli.«

Paulinova družina je dobi
la šotor, za noči pa bo prišla 
prav pred kratkim zgrajena 
baraka, ki bi jo ob stanova
nju lahko imeli za vrtni vi
kend.

Prva lekarna 
nedotaknjena

V olimskem samostanu je 
posebna znamenitost prva 
evropska lekarna, ki jo, se
veda zaščiteno, obišče marsi
kateri popotnik. Ostala je 
cela, saj je uničilo predvsem 
gornji, farovški del poslopja. 
Sila je premaknila strope 
pod vrhom kar za deset 
centimentrov. Strešne rane v 
stenah pričajo, da se lahko 
grad ob ponovnem nihanju 
tal zruši vase. Ne bo več de
narja, ki bi lahko grad rešil 
sedanjega propadanja.

V Olimju se bodo morale 
vsaj tri družine preseliti v 
popolnoma druge prostore. 
Zdaj živijo pod kozolci, v plo
čevinastih lopah ali pod šo
tori. Čakajo, kdaj bodo pripe
ljali še kako prikolico, čakajo 
pa tudi, kdaj bodo njihove 
hiše zlezle vase. Tokrat to 
niso hiše, ki bi jim že prej 
lahko prisodili, da bodo šle 
nekoč narazen, potres je do
dobra razmajal staro in ma
sivno hišo, podprto z mnogi
mi oboki, in nekoč grajsko

ZGOVORNE RAZBITINE
žitnico. Angela Osojnik, Olim
je 9, je vila roke v glasnem 
vprašanju, kam se seliti, kje 
kuhati.

»Pred leti smo prekrili stre
ho, danes pa, strehe nimam. 
Spali smo, ko nas je streslo 
in nam je kamenje na po
steljo letelo. Saj bi nas še 
ubilo, pa smo pod kozol
cem položili nekaj krme in 
odej. Dobili smo šotor za pet 
ljudi, imam pa moža, ki se 
ne more gibati.« Roka kaže 
iztrgano kamenje, ki se je 
zgrmadilo po tleh, in špranje 
skozi katere se vidi iz sobe 
v sobo.

Tudi sosed Franc Jakopina 
je ni odnesel nič bolje. Preč 
je s kmečkim turizmom, ki 
bi lahko mnogo obetal, saj 
so se precej zanimali za te 
kraje in za kmete, ki bi lah
ko koga prenočili in nahra
nili. Jakopino boli, ko mora 
ob komaj prenovljeni hiši 
devet ljudi spati v pločevi
nasti baraki.

»Pa ravno pred leti sem 
dobil od zveze borcev kredit, 
da sem malo postoril po baj
ti. Pa tudi vemo še ne, če 
bomo rušili ali ne. Sedaj v 
hiši le kuhamo. Kako bo je
seni? Kljub toliko repom v 
hlevu bi vse skupaj dalo le 
temelje za novo hišo. Od če
sa bomo živeli potem, se

vprašujem, saj ti kraji ne da
jejo drugega dela. Saj je ve
lika kmetija, pa nas to vse
eno vrže na tla. Kaj bi nam 
prišlo prav? Vsekakor dolgo
ročen kredit, da bi imeli ne
kaj v rokah, bomo potem že 
kako.«

Vse se še maje
Počivavšku onstran studen

ca, so krave na polju ob 
sunku pokleknile, doma pa 
je našel zgornje nadstropje 
popolnoma porušeno. Pravi, 
da vse še nekam leze in po
ka, ob jutranjih sunkih pa je 
mislil, da bo vse razpadlo. 
Zdaj živi v prikolici, pohi
štvo pa je spravil v garažo. 
»Pripravljen sem si sam pod- 
kletiti novo hišo, potem pa 
s kakšnim primernim kredi
tom končati novo bivališče. 
V tej stavo; verjetno ne bo
mo stanovali nikoli več.«

Pod noč tudi življenje na 
Kozjanskem zamre. Ljudje 
se bojijo novih sunkov, saj 
prav jo, da jih je tudi po so
boti narahlo zatreslcj Vsak
do živi s svojo skrbjo in ne
gotovo streho nad glavo. Te
mo po robeh preseka le tu 
in tam svetlobni stožec plin
skih luči iz prikolic in šoto
rov. Kaj bo noč prinesla no
vega, ne ve nihče.

STOJAN ŽITKO

Pred partizanskim 
slavjem v Semiču

Beseda za 
novinarje

Na proslavi Bela krajina 44 bomo tudi novinarji 
slavili 30-letnico konference partizanskih novinarjev, 
v Metliki. Boris Kidrič je bil takrat poslal pozdrav, 
ki nas novinarje — kljub takratni aktuadnosti — še 
danes obvezuje. Pozdrav se je glasil takale:

V imenu Izvršnega odbora izrekam priznanje in po
hvalo našemu tisku. Zavedamo se, da v vseh treh letih 
osvobodilne borbe naših uspehov ne bi bilo, če ne bi 
bilo našega tiska. Zato je naša dolžnost, tisk v celoti 
podpirati, in mislim, da bomo to dolžnost tudi izpol
nili. Vaša naloga, ki danes pri tisku sodelujete, je, da 
razvijete naš tisk do višme. Kakor je treba izreči za
hvalo našim novinarjem, tako je treba izreči tudi za

hvalo tovarišem tehnikom in tiskarjem, ki so delali 
v bunkerjih, m tistim, ki so vršili kolportažo in bili 
neprestano v nevarnosti, da jih sovražnik odkrije.

Želim naglasiti, da je novinar novega kova hkrati 
politik, kakor je politik hkrati novinar. Postala morate 
politiki, da boste v celoti razumeli linijo Osvobodilne 
fronte. Politično delo med vami samimi mora doseči 
svoj višek. Ce ne boste razumeli svojega dela, naš tisk 
ne bo izpolnil dane naloge. Mi z vsemi graditelji naše 
narodne oblasti stremimo za tem, da vključimo naj
širše množice. Aktivizacija najširših narodnih množic 
je naša osnovna naloga in obenem jamstvo, da bomo 
dosegli končno zmago. V tem je ključ za dosego na
rodovih uspehov ali z drugimi besedami, to se pravi 
vključiti narodne množice tudi v naš tisk — razviti 
dopisništvo.

Fotografska kamera je zabeležila

Razdejanje na Kozjanskem
Pomoč na potresno območje v šmarski in šentjurski občini prihaja od vsepovsod, vendar je še 
zmeraj ni dovolj — Odločimo se za hitro in učinkovito pomoč — Kdor hitro da, dvakrat da

Nedavni četrtkov potres je v nekaterih predelih občin Šmarje pri Jelšah in šent- 
jurju pri Celju pustil za sabo težke sledove. Čeprav na zunaj ni videti toliko škode 
na hišah in gospodarskih poslopjih, pa je mnogo hujša tista, ki jo vidimo, ko vsto
pimo skozi vrata prenekatere hiše. Seveda je potres prizadel predvsem stare in 
manj čvrsto grajene stavbe, čeprav ponekod (tako v Olimju) ni prizanesel tudi de
belim grajskim zidovom. Na prizadetem območju nenehno dežurajo štabi za od
pravo posledic potresa, še vedno prihajajo podatki in ocene o škodi. Tudi sloven
ska javnost se že solidarno odziva in načrtuje, kako bo pomagala brezdomcem. 
Vsaj do kasne jeseni bo namreč treba poskrbeti za mnoge, ki sedaj bivajo pod šo
tori in v stanovanjskih prikolicah ali celo pod kozolci. Kozjansko si samo ne mo
re pomagati, je pa doslej tudi sodelovalo v podobnih solidarnostnih akcijah.

Reko odšlo kar 900 Ljubljančanov.
Taki ih podobni pogovori so 

se nadaljevali vso pot do Re
ke.

Več deset tisoč poznanstev, 
nova pobratenja med posa
meznimi krajevnimi skupno
stmi, društvi, sodelovanje in 
izmenjava mnenj in izkušenj 
ob delu, vsakoletno srečanje 
v enem od mest — vse to je 
le del osemletne bilance po
bratenih mest.

Dan obiska je vsako leto 
slavnosten za obe mesti. Ne 
le za tisto, kjer srečanje je. 
Tako je bila tudi Ljubljana v 
soboto zjutraj, tik pred od
hodom, praznično razpolože
na.

živžav na ljubljanski želez
niški postaji je kljub slabe
mu vremenu napovedoval, da 
so Ljubljančani za srečanje 
na Reki dobro pripravljeni.

»Opustiti moramo golo in
formiranje. Zaživeti mora de; 
lovna povezava. Kaj, ko bi 
pripravili skupno politično 
šolo, pa kakšen skupni semi
nar?«

Prvo prijetno presenečenje 
so Ljubljančani doživeli v Po 
stojni. Na vlak —»karavano 
prijateljstva — so prišli 
predstavniki Reke in člani 
folklorne skupine »Brodogra- 
ditelj«. Stisk rok in objem. 
Člani ansambla, ki so ga na 
Reki prav v znak priznanja 
ob 30 letnici delovanja izbra
li za prvo srečanje z Ljub
ljančani na vlaku, so vsem 
pripeli nageljne, pozdravili 
vse delegacije in se kmalu 
zatopili v prve razgovore.

Ulice, stavbe — vsepovsod 
zastave ir, transparenti s po
zdravi Ljubljančanom. Reka 
je že navsezgodaj živela za 
srečanje. »Dobrodošli, dragi 
Ljubljančani!« To ni bil le 
napis na Trgu reške resoluci
je. To je bila misel vseh go

stiteljev in teh je bilo nekaj 
tisoč.

Turobno in deževno vieme 
ob obali, kjer se je vlak z 
Ljubljančani ustavil, so preg
nali vedri obrazi gostiteljev 
in gostov, pregnala ga je god
ba, ki je Ljubljančane pos
premila po ulicah.

Srečala sta se dva veterana 
srečanj. Osmič sta si segla v 
loke in se objela. »Za deseto 
srečanje, ki bo čez dve leti 
na Reki, se moramo pa dob
ro pripraviti.«

Na Trgu reške resolucije, 
kjer je Ljubljančane pozdra
vil predseonik občinske skup
ščine Reko Nikola Pavletič, 
udeleženci seveda niso čaka.i 
na uradni del razgovorov, ki 
so se vrstili celo dopoldne. 
Kar hitro je stekla beseda o 
urbanizaciji mest, o uveljav
ljanju ustavnih načel, o druž
benopolitičnem življenju v 
cbeh mestih, pa o zabavi in 
kulturi.

Rečani so goste seznanili tu
di o zadnjem samoprispevku, 
za katerega so se odločili več 
kot 80-odstobno. Pogovorili so 
se o novem načinu financira
nja in seveda o delu delegaci j 
in delegatov.

Posamezne delegacije Ljub
ljančanov so z delegacijami 
gostiteljev obiehale šole, de-

SRECANJE NA REKI — Prvi razgovori so se pričeli 
te na Trgu reške resolucije. Foto: V. P.

lovni organizacije, prostore 
raznih društev in organiza-ij.

Posebno napetost je sreča
nju dala nogometna tekma Ju 
goslavija : Škotska, ki so si 
jo skupno ogledali. Ob bur
nem navijanju ob telvizijskih 
sprejemnikih tudi ni manjka 
lo komentaijev o nadaljnjem 
poteku svetovnega prvenstva.

In bolj ko se je bližal ve
čer. rem bolj ž vahm so biči 
pogovri. Vsakdo je hotel še 
kaj vprašati, še kaj povedati, 
čas obiska se je seveda neus
miljeno iztekal in da bi vsaj 
p jzabili na sko-ajšnje slcvo, 
delno potolažili žalostne, 
so se na Trgu reške resolu- 
cve še enkrat zlrali. Množi 
so" se tudi zavttfcli ob zvokih 
vojaškega ansami la »Mi .di 
proleter« iz '■< ošnice R ide 
Končar, piha,nega orkestra s 
Trsta in ob g<<lbi vevške pa 
pirnice.

»Prihodnje leto se srečamo 
v Ljubljani. P tem pa spet 
pr> nas Saj to bc že deset
letnica«, so ponavljali, ko so 
v povork: krenili proti že 
lezmški postali. »Več pa mo
ramo sedefati tudi medle- 
tun.med dvema večanjema«, 
.‘e dejal eden od Rečanov.

Dokaz, da je enodnevno sre
čanje premalo, da bi si vne 
povedali m se pogovorili, je 
tudi dejstvo, da se je v L.ub- 
Ijar.o odpeljalo manj Ljub
ljančanov kot . h je paš, 
na Reko. Nekaj oeset jih je 
ostalo še nas tduji dan.

VILI PŠENIC UY

mpg.

SLOVO OD GRADU — Olimski grad, kasnejši samo
stan, je dvajset let gostil zadnje stanovalce. Zaradi po
polnega uničenja gornjih prostorov, so tudi ti morali 
zapustiti nevarno stavbo, ki bo verjetno propadla.

Vsi posnetki: Janez Zrnec

IÉIÉW:
ZEVAJOČE STENE — Najhujša podo
ba po potresnih sunkih se je nudila 
očem v notranjih hišnih prostorih. Za 
mnoge stene ni rešitve.

KJE VARNO KUHATI — Pri Osojniko
vih v Olimju je bivanje v nedavno po
pravljeni hiši nemogoče. Spijo v šoto
ru.

''iillllllllllllMniMIIIIUHiaiMMMIIIIIIiiiinim

Berite
Primorski
dnevnik!

= m

POMOČ PRIHAJA — Takoj po potresu je za nesrečne Kozjance stekla solidarno
stna akcija. Med prvimi so se je udeležili delovni ljudje iz Induplati Jarše in IMV 
Novo mesto, ki so za najpotrebnejše poslali šotore in avtomobilske prikolice.
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KOLESARSTVO «TOUR DE FRANCE»

E. Gualazzini priboril Italiji 
zmago že v otvoritveni etapi

Bruyere oblekel rumeno majico - Da
nes «Tour» prvič v Veliki Britaniji

SAINT POL DE LEON, 2fi. — 
Italijan Gualazzini je opravil v prvi 
etapi 61. mednarodne kolesarske 
dirke «Tour de France» izreden po
dvig. Osvojil ja etapno zmago in 
če bi bil za dobre pol minute hi
trejši bi oblekel tudi rumeno majico.

Gualazzini se je skušal pravočas
no izogniti gneči v zadnjem naletu 
in je ušel 20 km pred ciljem. Pri
družila sta se mu Van Springel in 
Bruyare in ti trije so si tudi raz
delili prva tri mesta na cilju.

Rumeno majico je oblekel Belgi
jec Bruyere, kar gre v prid pred
vsem njegovemu rojaku Merckxu, 
kateremu se tako ne bo treba že 
od prve etape dalje otepati na
sprotnikov.

Merckx' je zmagal v včerajšnji 
predetapi na kronometer in bi mo
ral torej prevzeti vodstvo skupne 
lestvice, če mu te neprijetne «ob
veznosti» (glede na to, da je za 
tekmovalci šele prva etapa) ne bi 
odvzel njegov pomočnik Bruyere. 
Če se je letošnji «Tour» torej za
čel za Italijane uspešno, pa se 
tudi Belgijci ne morejo nad ra
zvojem dogodkov v prvem dnevu 
preveč pritoževati.

Lestvica 1. etape je bila taka:
1. Ercole Gualazzini (It.), ki je 

prevozil 144 km dolgo progo 
od Bresta do Saint Pol de Leo-
na v 3.25’30”

2. Bruyere (Bel.) 3.25’31”
3. Van Springel (Bel.) 3.25’35”
4. Arstens (Niz.) 3.25’52”
5. Van Looy (Bel.) 3.25’52”
6. Merckx (Bel.)
7. Sercu (Bel.)
8. Van Atwyk (Niz.)
9. Hoban (VB)

10. Priem (Niz.) vsi v 3.25'52”
Skupna lestvica:

1 Bruyere (Bel.) 3.34T8”
2. Merckx (Bel.) po 16”
3. Van Springel (Bel.) 26”
4. Manzaneque (Šp.) 34”
5. Karstens (Niz.) 37”
6. Gualazzini (It.) 39”
7. Agostinho (Port.) 41”
8. Baert (Bel.) 45”
9. Danguillaume(Fr. ) 48”

10. Thevenet (Fr.) 51”
Uvrstitev Italijanov:

18. Bertoglio zaost. 56”
27. Bellini 58”
30. Pan izza 1’02”
82. Lualdi 1'03”
42. Pecchielan 106”
71. Parecchini ne”

83. Di Lorenzo 
97. Rota 1’24”
104. Alaimo 1’27”

Lestvica včerajšnje predetape:
1. Merckx (Bel.), ki je prevozil 

7,100 km dolgo progo v 8.54’41”
2. Manzaneque (Šp.) 9.00’26”
3. Bruyere (Bel.) 9’02”11
4. Agostinho (Port.) 9’07’13” 
Jutri bodo tekmovalci prevozili

163,7 km dolgo 2. etapo v Ply- 
mouthu, v Angliji, kamor so z 
letalom odpotovali takoj po zaključ
ku današnjega tekmovanja.

ATLETIKA

1’21” I Nekaj drugih vidnejših dosežkov:
1500 m ženske

Pigni 4’18”6
1500 m moški

Arese 3’48”6
krogla moški

Asta 18,20 m
višina moški

Ferrari 215 cm
disk ženske

Scaglia 51,40 m
Po prvem dnevu vodi na lestvici 

Alco Rieti z 68 točkami, pred eki
po Fiamme Gialle 66, Carabinieri 
52, FIAT Turin 41 itd.

RIM, 28. — Goričan Edi Podber- 
šček je na italijanskem atletskem 
ekipnem prvenstvu v Rimu vrgel 
kladivo 63,94 m in je s to znam
ko zasedel prvo mesto. Na 2. me
sto se je uvrstil De Boni z me
tom 61,90 m.

TENIS
LONDON, 28. — Dež še nadalje 

uničuje najpomembnejši teniški tur
nir na svetu. V Wimbledonu nam
reč danes že tretji dal lije kot iz 
škafa. Doslej imajo v zaostanku 
že 180 srečanj.

Sinoči na Opčinah 
skupščina ZSŠDI

V Prosvetni dvorani na Opčinah 
je bila včeraj redna skupščina 
športnih društev, včlanjenih v ZS 
ŠDI. Potem ko so prisotni sprejeli 
prošnjo bazoviške Zarje za vstop 
v združenje, so razpravljali o le
tošnjih poletnih izpopolnjevalnih te
čajih za tekmovalce, ki bodo julija 
in avgusta v Jugoslaviji. Zaradi 
raznih preprek je v zadnjem tre
nutku odpadel tečaj za trenerje in 
nogometaše.

« # #

Sinočnji občni zbor športnega dru
štva Primorec iz Trebč so morali 
iz organizacijskih razlogov prenesti 
na kasnejši datum. Občni zbor je 
bil ponovno sklican za prihodnji pe
tek, 5. julija, v prostorih Prosvet
nega doma v Trebčah, z istim dnev
nim redom.

1. — prvi
drugi

2. — prvi
drugi

3. — prvi
drugi

4. — prvi
drugi

5. — prvi
drugi

6. — prvi
drugi

1
2

X
X
1

X
1
2
1

X
1
1

Del jugoslovanskih dirkačev na 30. mednarodni amaterski kolesarski 
dirki «Po J ugoslaviji»

Nfl KOLESARSKI DIRKI «PO JUGOSLAVIJI»

J. Zakotnik prvi 
na cilju v Tuzli

Bobovčan še vedno nosi rumeno majico
(Od našega dopisinka)

TUZLA, 28. — Ivan Bobovčan, 
član kolesarske reprezentance Hr
vaške, je na skupni lestvici v vod
stvu tudi po četrti etapi mednarod
ne kolesarske dirke «Po Jugoslavi
ji» in je v današnji etapi ob Bje- 
line do Tuzle prispel na cilj za 
zmagovalcem etape Janezom Za
kotnikom z zakasnitvijo 15 sekund,

Zmagovalec četrte etape je član 
prve jugoslovanske reprezentance 
Zakotnik, ki je razdaljo od Bjeline 
do Tuzle (66 km) prevozil v 1 uri 
SS'SS'’. Kolesarji so danes skoraj 
ves čas vozili v enotni skupini, le 
tik pred ciljem je ostale prehitel 
Zakotnik in s 6 sekundami predno
sti prvi privozil na cilj.

Rezultati 4. etape
1. Janez Zakotnik (Jug.) 1.38’53”
2. Vitak Galinauska (SZ) 1.38’59”
3. Mihael Schifner (DRN) 1.38'59”
Na skupni lestvici posameznikov

vodi po 4. etapi Bobovčan (Jug.) s 
časom 10.44’09”, drugi je Moravec 
(ČSSR) 10.44’05”, tretji Zakotnik

..................................................................................................................................................................................umi................■lllill..............

10. SVETOVNO NOGOMETNO PRVENSTVO V ZAHODNI NEMČIJI

Jutri predzadnje štiri tekme 
polfinalnega dela tekmovanja

Glavno zanimanje velja srečanjima NDR-Nizozemska in Poljska-Jugoslavija

ODBOJKA V ORGANIZACIJI ŠZ OLYMPIA

FRANKFURT, 28. — Še osem te
kem loči letošnje sevtovno nogo
metno prvenstvo od finalnega dela 
tega tekmovanja in štiri od teh bo
do na sporedu v nedeljo. Bodo ta 
srečanja že prinesla dokončno od
ločitev o tem, katere ekipe se bo
do potegovale za kolajne?

V dveh srečanjih, kaže, ne bi 
smelo biti presenečenj in če bo 
res tako, bomo za imeni dveh e- 
kip, ki bosta lahko posegli po naj
višjih mestih, že poznali. Brazilija 
je v južnoamerišKem derbiju z Ar
gentino velik favorit in (čeprav je 
le tesno v prvem polfinalu odpra
vila NDR) ji Argentina ne bi sme
la povzročati večjih težav. Ne sme
mo pozabiti, da so Argentinci pre- 

; ;wL/i OÙ

Jutri, 30. junija bodo v 2. pol
finalnem kolu igrali te tekme: 
NDR - NIZOZEMSKA 
ARGENTINA — BRAZILIJA 
ZRN - ŠVEDSKA 
POLJSKA - JUGOSLAVIJA

jeli v tekmi z Nizozemci kar štiri 
gole, pa tudi s svojo igro so po
kazali, da so verjetno najšibkejša 
enajsterica tega dela tekmovanja. 
V drugi tekmi, kjer je v vredno
sti ekip razlika precejšnja, se bo
sta pomerili ZRN in Švedska.. V 
tekmi s Poljaki so Švedi nudili si

lil

lovit odpor, toda kaže, da to kar 
znajo, za uspešno igro proti ZRN 
ne bo zadostovalo. Švedi so se že 
precej približali maksimumu svojih 
sposobnosti in so lahko povsem za
dovoljni tudi z dosedanjim izkupič
kom.

V dveh ostalih tekmah pa se zna
jo stvari zaplesti. Tekma med Ni
zozemsko in NDR bi lahko prines
la presenečenje. Nizozemci sicer 
startajo v tej tekmi kot favoriti, to
da ne smemo pozabiti, da bodo ime
li za nasprotnika ekipo, ki je u- 
gnala celo glavnega kandidata za 
naslov svetovnega prvaka, ZRN. 
Nizozemci bodo imeli torej trdo (je
lo in. se tudi nad remijem ne bi

gS&SPW

Trenerja obeh Nemčij imata pred jutrišnjimi tekmami različne skrbi: Buschner — NDR (levo mora do prvih točk šele priti, Schòn ZRN
(desno) pa ima dve točki že v žepu

smeli preveč pritoževati.
Končno imamo tu še srečanje med 

Jugoslovani in Poljaki. Na papir
ju so vsekakor favoriti Poljaki, ki 
so skupaj z Nizozemci ustvarili na 
tem SP nov pojem nogometne igre, 
namreč «kolektivni nogomet». Toda 
ne smemo pozabiti, da so Jugoslo
vani vedno izredno nevarno mo
štvo, ki je na tem prvenstvu sicer 
pokazalo «decrescendo», toda zdaj 
točno ve, da vodi pot do kolajne 
izključno preko zmage. «Plavi» ne 
morejo več ničesar zgubiti, lahko 
le pridobijo. In to je prednost. Če 
jo bodo izkoristili, bomo videli v 
nedeljo..

* # #

V Frankfurtu se je izvedelo, da 
je dobil brazilski sodnik Armando 
Marques od sodniške komisije, ki 
vodi delo sodnikov na SP, opomin. 
Podrobnosti o tej kazni niso znane, 
ker ni bilo objavljeno nobeno urad
no poročilo. Povsem očitno pa je, 
da so ga opomnili zaradi sojenja 
na tekmi ZRN — Jugoslavija, v ka
teri so v sredo Nemci odpravili Ju
goslovane z 2:0. Marques je sicer 
sodil odločno, vendar pa je tedaj 
zagrešil po mnenju vseh poznaval
cev nogometa dve hudi napaki, eno 
pa prav gotovo. Ker so Jugoslova
ni v svojem kazenskem prostoru 
grobo zrušili nasprotne napadalce, 
ko so ti z žogo prodirali prqti ju
goslovanskim vratom (zlasti Buljan 
Schvvarzenbecka) bi moral dosoditi 
enajstmetrovko. Tega pa ni storil, 
ampak se je igra odvijala dalje, 
ne da bi prišlo do najhujše kazni.

Prav gotovo je ta «širokosrč- 
nost» stala Marquesa opomin.

Jutri bo televizija tako prena
šala srečanja svetovnega nogo
metnega prvenstva

ITALIJA
16.55 — NDR • Nizozemska (1.

spored — neposredni 
prenos)

20.25 ZRN - švedska (1. spo
red — neposredni pre
nos)
JUGOSLAVIJA

16.50 — Jugoslavija - Poljska 
(neposredni prenos)

20.20 — ZRN • švedska (nepo
sredni prenos)

Dvanajst šesterk v boju 
za «Špacapanov memorial»
Turnir se bo začel v ponedeljek ki bo trajal do 8. julija

(Jug.) 10.44T1”.
V ekipni uvrstitvi je prva SZ, 

pred Češkoslovaško.
B. B.

NOGOMET
V kraju Canciano Terme se je 

začel naraščajniški nogometni tur
nir italijanskih profesionalnih dru
štev.

IZIDI
Avellino — Reggiana 
Roma — Bari 
Atalanta — Vive Vicenza 
Fiorentina — Palermo 
Sampdoria — Cagliari 
Juventus — Ascoli

MOTOKROS

5:4
2:0
5:4
1:0
1:0
1:0

Športno združenje Olympia iz Go
rice priredi letos peto izdajo odboj
karskega «Memoriala Petra Špaca
pana». Na letošnjem turnirju so
deluje 12 ekip iz Vidma, Trsta in 
Gorice. Tekme se bodo pričele že 
v ponedeljek, in sicer s pričetkom 
ob 20. uri na igrišču v Drevoredu 
20. septembra. Igrale bodo ekipe 
Olympie, ASFJR in Libertasa B. 
Vedno v ponedeljek (na odbojkar
skem igrišču pri gasilcih) se bodo 
pomerile med seboj ekipe Doma, 
Gasilcev in Kennedyja.

V torek se bodo na igrišču v Dre
voredu 20. septembra srečale ekipe 
Libertasa A, Volleya in Olympie B; 
v štandrežu pa bodo igrali Aurora, 
Mariano in Torriana.

Prva in druga' efepa iz vsake 
skupine bosta napredovali v četrt
finale. Finalne tekme • (od prvega 
do četrtega mèsta) bodb odigrali 
v ponedeljek, 8. julija, v Drevo
redu 20. septembra.

V primeru slabega vremena bo
do tekmovanje prenesli v telovad
nice.

Štoka je v preteklem prvenstvu 
branil barve Olimpije iz Gabrovca

TtidtfiO- ubednUtvu

Prejeli smo s prošnjo za objavo:
V torkovi številki PD smo prečita- 

li članek o delovanju mledega smu
čarskega kluba Devin-Štivan in smo 
v zaključnem stavku zasledili očitno 
netočnost. Stavek se glasi: *Naj pri
pomnim, da je Devin-Štivan prvi 
slovenski klub, ki organizira po
letno smučarsko šolo».

Smučarski odsek Slovenskega pla
ninskega društva je že od leta 1972 
uvedel redno poletno šolo oz. tre
ning in sicer septembra 1972 na 
Stelviju, 8 dni (vodja: načelnica 
odseka Selma Micheluzzi), avgusta 
1973 na snežišču pod Prisojnikom, 5 
dni (vodja: žarko Vekjet), temu je 
sledil 12-dnevni trening na pla
stični progi v Nabrežini. Tudi le
tos se bo, seveda, ta tradicija na
daljevala in sicer predvidoma sep
tembra v Avstriji.

Mislimo, da bi moral biti ves ko
lektiv kluba D-Š pravilno obveščen 
ne samo o tekočem delu smučarske
ga delovanja naše manjšine pač pa 
tudi o preteklih pobudah, od ka
terih se da marsikaj naučiti.

Smučarski odsek SPDT

MODENA, 28. — V soboto bo pri 
Modeni veliko mednarodno tekmo
vanje v motokrosu, na katerem bo
do nastopili tekmovalci iz osmih 
evropskih držav. Svoje predstavni
ke bodo imele na tem tekmovanju 
poleg Italije še Avstrija, Jugosla
vija, Belgija, Zah. Nemčija, Nizo
zemska, Anglija in Danska.

ATLETIKA
MILAN, 28. — Atletskega mitin

ga v Milanu, ki bo na sporedu 2. 
julija zvečer, se bo udeležila vrsta 
znanih atletov. Med drugimi je na
javil svojo prisotnost tudi svetovni 
prvak v skoku v višino Američan 
Stones. Poleg njega bo nastopal tu
di tekač na 400 metrov z ovirami 
Holding, ki je včeraj v Parizu pre
tekel progo v 49 sekundah. V skoku 
s palico pa bo tekmoval tudi Car- 
rigan (ZDA), ki je že preskočil 
530 centimetrov.

NICA, 28. — V Nici, kjer je v 
teku šahovska olimpiada, se je raz
širila vest, da se namerava med
narodni velemojster Američan Bob- 
by Fischer odpovedati naslovu sve
tovnega prvaka. To naj bi storil 
zato, ker je mednarodna šahovska 
zveza FIDE prepovedala nastopati 
šahistom Rodezije in Južne Afri
ke (zaradi rasizma, ki vlada v teh 
dveh deželah). Nezadovoljen pa naj 
bi bil tudi zato, ker FIDE ni spre
jela njegovih predlogov za novi si
stem tekmovanja za svetovno pr
venstvo.

................................................ ........................................................................................................................................mi......................................umna

KOLESARJI ADRIE DANES IN JUTRI

V dveh samih dneh 
kar na petih progah

Lonjeni bodo tekmovali med ama
terji, veterani, mladinci in začetniki

Kolesarji lonjerske Adrie bodo 
danes in jutri nastopili na petih 
amaterskih dirkah v naši deželi. 
Največ nastopov bodo opravili a- 
materji, ki bodo danes dirkali v 
Beivarsu pri Vidmu, jutri pa v San 
Vitu ob Tilmentu. Petelin, ki je v 
nedeljo zmagal v Pordenonu, bo 
nastopil na obeh tekmovanjih v u- 
panju, da mu bo vsaj delno uspe
lo ponoviti odličen nedeljski uspeh. 
Ne bi mu smela uiti dobra uvrsti
tev, saj se je ta teden dobro pri
pravil v upanju, da ne bo razoča
ral.

Veterani bodo nastopali na preko 
100 km dolgi krožni progi v Aiellu. 
Macarol, Bonanno in Vižintin ima
jo dobre možnosti, da se uvrstijo 
med najboljše, saj je proga kot 
nalašč za njihove sposobnosti. Naj
večji favorit pa je vsekakor Maca
rol, ki zna voziti na ravninskih in 
hitrih dirkah, medtem ko lahko u- 
pa Bonanno na uspeh le, če mu u- 
spe uiti iz skupine pred ciljem.

Mladince čaka zahteven nastop

na dirki od Vidma do Subida. Čok, 
Sosič in Bonanno mlajši nimajo si
cer možnosti za uvrstitev med naj
boljše, vseeno pa se lahko izkaže
jo s kako nepredvideno akcijo, kar 
velja predvsem za Sosiča, ki vozi 
iz tedna v teden boljše.

Začetnika Ota in Gorup pa bosta 
tekmovala le jutri, in sicer v Mor- 
sanu di Strada v Furlaniji. Dirka 
bo precej kratka in primerna za 
oba fanta.

OBVESTILO
ŠD Primorec - Trebče sklicuje 

redni občni zbor v petek, 5. ju
lija 1974 ob 20.30 v prvem skli
canju ali ob 21. uri v drugem skli
canju v Ljudskem domu v Treb
čah. Dnevni red:

1. poročila:
2. razprava;
3. volitve novega odbora. 
Prosimo, da se občnega zbora

zagotovo udeležite.
Odbor

TONE
SVETINA

Tudi po tej vojni je ilegalno prehajal čez mejo na Koro
ško — vsak teden dvakrat. Nosil je pošto in vzdrževal zvezo 
z obveščevalci. Pri tem si je znova utrdil telesno moč. Njej 
pa se je vse bolj poznalo, da je bila vsa štiri leta v mestu, 
doma uklenjena med stene.

«Bo zmogla ali ne?» se je vprašal. Morala bo, saj ji ne 
bo preostalo drugega, kot preplezati ali za vedno ostati v tem 
stebru.

Sedaj se je nad njima bočilo vse bolj navpično in nevarno 
skalovje, iz katerega Pavla ni slutila izhoda. Zanjo je bilo 
to slabo znamenje. Zato ga je vprašala:

«Bo tu prehod?»
Vedela je, da ima on mnogo boljši čut za orientacijo kot 

ona. In preden se bo podala v nevarnost, hoče vedeti, če Jo
ža verjame v izhod ali gre kar na slepo.

Postrani jo je pogledal.
«Kaj vprašuješ!? Mora biti! Če ga ne bi bilo, ne bi sem 

plezal!» Ta njegova trdna vera v nekaj povsem neotipljivega 
in nasprotujočega golim dejstvom je tudi njo navdala z upa
njem. Borila se je s težavami in strahom, a volja ji je še 
in še vlivala moči ...

V tem položaju je on dodajal, zakaj ona je svoje rezerve 
že porabila...

Za pasom so mu zarožljali klini. Prijazno se je nasmeh
nil, potem pa je še vedno mačje lagodno in elegantno potegnil 
v izvršeno poč. Plezal je prosto nad strešnim prepadom, pol 
vrvi visoko od previsa, kjer je zabil klin in se zavaroval.

Plezanje je bilo podobno včerajšnjemu, le da sta zdaj 
napredovala mnogo počasneje in da so bile težave vse več
je. Vrtinec strahu ju je vlekel navzgor, globine pa vase. Na
daljevala sta igro na vse ali nič, premišljeno, v popolni ti
šini, v brezvetrju, v megleni samoti.

Nekje nad visokimi oblaki je sijalo sonce. Nekaj prame
nov svetlobe se je prebilo skozi reže in rumeno obarvalo ži- 
lasto skalovje. Toplota jima je pričarala nekoliko prijaznej
še ozračje.

Nekje na levi je zagledal navpično galerijo nekakšnih vo
tlin, kjer bi se lahko naselile vse tega sveta naveličane duše, 
da bi strmele z enim očesom v večnost, z drugim pa v dno, 
kako živijo zemljani. Na desni je bila skala gladka, kot s seki
ro odsekana. Nekje v sredini pa je bilo nekaj izboklin, ki so 
obetale možnost, da se pregoljufa v kakšno novo pribežališče. 
Potreboval je vsaj toliko prostora, da bi ga imela dovolj sto
pala, kajti od stanja na prstih so ga že prijemali v noge krči. 
Glede izboklin se je nekoliko uračunal. Sence so Jih povečale. 
Pot mu je curkoma lil z obraza, ko je s težkim kladivom de
lal v skale oprimke, kjer jih ni bilo. Majhni okruški so deže
vali na Pavlo. S sklonjeno glavo je prenašala vse, čemur se 
ni dalo izogniti. Gledala je v svoje roke, ki so krvavele, in 
volja ji je spet sumljivo nihala. Ko je Jože obstal, se je zanjo 
čas ustavil, napetost pa je rastla. Še mu je zaupala, ni mu pa 
več verjela...

Gladka, mokra, zrcalu podobna plošča, ki jo je zaprl pre
vis, ga je razdražila. V zagonu moči, ki je popuščala, se je 
skušal spraviti prek previsa. Strunaste kite na rokah so mu 
drhtele, toda napor je bil tako silovit, da so ga tudi v roke 
prijemali krči. Mir ga je zapustil, zanihal je. že se je videl,

kako pada...
«Pavla, pazi!» je kriknil.
Občutke majavosti je poznal, ker jih je vedno takoj ob

vladal. Toda tokrat je zdrsnil iz ravnotežja in pomislil je, 
da ga hoče stena stresti s sebe... Nenadoma se je počutil kot 
razrahljan oprimek...

Ozrla se je navzgor in pritegnila vrv. Ni padel. Izvesdl se 
je in treskal s težkim kladivom po klinu, ki ga je hlastno po
žrla poč, kot bi nanj že stoletja čakala... Zapel je karabdner. 
Toda globina ga je še in še vlekla vase. Bilo mu Je, kot da 
lije vanj kalen vodni slap. Za hip ga je prešinila groza. Kot 
grenita, mrtva pena je valovila megla pod njegovimi nogami... 
Ko je hotel še više, mu je zmanjkalo oprimkov. Znova je krik
nil kot zadeta žival in že je padal...

Pavla je prestregla sunek, klin je zdržal, on pa je obvi
sel nekaj metrov niže kot predmet v izložbenem oknu, ven
dar je visel tako nerodno in nepomembno samo nekaj trenut
kov, potem pa je že hlastal z rokami in nogami po oporah. 
Našel jih je. Saj bi zgrabil skalo tudi z zobmi, če ne bi bilo 
drugače. Padec ga je streznil in hkrati navdal z besom. Saj 
ni bil vajen padcev! Živalski strah se mu je razblinil, ko Je 
znova priplezal do klina. Drugič ni zdrsnil. S konci prstov 
je zdelal mokro poč, previsu pa se je izognil. Prečil je, dokler 
ni našel police, kjer J% bilo toliko prostora, da je zabil klin, 
se pripel in sedel. Naaaanll ji je počitek. Bil je upehan in 
prazen. Takšnega ga je napravila nekdaj samo Karmen. V 
trenutni brezvoljni mehkobi je pomislil nanjo z rahlo otož
nostjo, ki mu ni dovoljevala natančnih predstav. So bile to sa
nje ali resnica?

Karmen je požrla vojna. Po usodnem naključju je bila 
prav tiste dni v Beogradu, ko so zasule mesto bombe nem
ških strmoglavcev. Izvedel je, da jo je zasulo podirajoče se zi
dovje hotela...

Pogreznil se je vase. Veke so mu postale težje in nena

doma je zaspal.
Pod njim se je v žlamboru premaknila ženska. Tam se Je 

cedila voda. ženska je odprla usta in pohlepno lovila kaplje 
deževnice.

Sanjal Je o velikem, sivo rumenem metulju, pribitem z 
dolgim žebljem na staro drevo, o njegovih orjaških krilih, 
ki trzajo vedno počasneje, z njih pa se usiplje mehak prah, 
mu pada v oči in na roke, svetlikajoče drsi in žge, koder se 
dotika kože. Začutil je bolečino skozi g rodnico... Zdaj hlasta 
za metuljevimi migetajočimi tipalkami... Rad bi ga snel, z 
rokami grebe žebelj, ki se ne zgane... Bolečina pa postaja 
neznosna...

Od nekje prihaja udušen krik, podoben cviljenju živali in 
rohnenju kovin ... Zaliva ga krvava sinjina. Metulju odteka kri ...

Zbudil se je, viseč nad prepadom. Vrv se mu je zare
zala okoli prsi. Popravil je lego. Nekajkrat si je z globokim 
vzdihom napolnil pljuča. Moč se mu je vrnila. Iz nahrbtnika 
je potegnil čutarico in srknil iz nje malo kave. Spravil Jo 
je nazaj v nahrbtnik in vzel v roke daljnogled, ne da bi pogle
dal skozenj. Samo položil ga Je na poličko in že mu je zdrs
nil v globino... žalostno se je ozrl dol. Z njim se je razbilo 
na tisoče steklenih koščkov, nešteto čudovitih slik, ki jih je 
hranil njegov spomin za stara leta...

Znova sta se spopadla s steno. Zavil je v smeri votlin, 
kjer je bila skala voljnejša za vzpon. Tu sta slutila okno, 
praznino med stenami, ki ti daje upanje, da si blizu roba. 
Pavla Je zdaj plezala bolje, z večjim pogumom in vero, da 
bosta do noči na Temenicah. Nekaj raztežajev ni bilo poseb
nih težav, potem pa se je proti pričakovanju stena zaprla. 
Votlin je zmanjkalo, vse več je bilo gredi, previsnih trebuhov, 
nakazanih slepih polic, ki so držale do nekakšnega žleba. Tam
kaj bi s« lahko rodil krasen slap in z njim reka... Toda o vo
di ni Mo niti sledu.

(Nadaljevanje sledi)



Uredniitvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montecchi 6 PP 559 — Tel. 79 38 08 79 46 38 79 58 23 76 14 70 
Podružnica GORICA, Ul. 24 Maggio 1 — Tel. 83 3 82
Naročnina
Mesečno 1.350 lir — vnaprej: polletna 7.500 lir, celoletna 13.500 lir. 
Letna naročnina za inozemstvo 19.500 lir, za naročnike brezplačno revija «Dan» 
V SFRJ posamezna številka 1.— dinar, za zasebnike mesečno 18.— 
letno 180.— din za organizacije in podjetja mesečno 22.— letno 220.— din 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 8

Za SFRJ Tekoči račun pri Narodni banki v Ljubljani 50101-603-45361
«ADIT» * DZS, Ljubljana, Gradišče 10/11 nad. telefon 22 207

-------  Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 200, finančno *
upravni 300, legalni 400, osmrtnice in sožalja 200 lir. «Mali oglasi» 
80 lir beseda. Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo pd 
oglasnem oddelku ali upravi, iz vseh drugih pokrajin Italije pri S.P.I«

Oglasi

29. junija 1974 Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska H ZTT - Trs,

MOSKOVSKI RAZGOVORI O SODELOVANJU IN OMEJEVANJU OBOROŽITVE

Podpisani prvi sporazumi 
o ameriško-sovjetskem 

raziskovalnem sodelovanju
Dogovori o skupnih naporih na energetskem področju, 
pri stanovanjskih gradnjah in v zdravstvu - Nixon 
bo danes odpotoval v Oreando na Črnem morju

MOSKVA. 28. - Drugi dan Ni
konovega bivanja v sovjetski pre
stolnici je zabeležil v prvih jutra
njih urah prvo «plenarno» srečanje, 
ki so se ga za SZ udeležili, poleg 
Leonida Brežnjeva še predsednik 
vrhovnega sovjeta Nikolaj Podgorni 
in vlade Aleksej Kosigin. za ZDA 
pa. poleg Nixona. še zunanji mi
nister Henry Kissinger. Pogovori 
zadevajo splošna vprašanja, ki jih 
bodo poglobili v stikih prihodnjih 
dni. Govor je predvsem o dvostran
skih vprašanjih, gospodarskem so
delovanju, mirovnih jamstvih in 
krčenju strateške oborožitve. Ko
mentatorji so, po prvem dnevu po
govorov, že ugotovili, da kljub iz
redni toplini v osebnih stikih sku
ša Brežnjev postaviti odnose med 
velesilama na splošno, politično ra
ven, medtem ko Nixon (za katerim 
je čutiti hladni piš Watergata) po
udarja «osebne stike» in «osebne 
zasluge» za ustvarjene pogoje so
delovanja med SZ in ZDA, ki so 
prešli od antagonizma k sožitju 
in sedaj k pravemu sodelovanju. 
Resnici na ljubo je Nixon prejel 
medtem že prvi udarec iz domo
vine, ko so iz Pentagona sporočili, 
da se ne strinjajo s krčenjem stra
teškega oboroževanja in da voja
škim krogom niso znani Nixonovi 
predlogi sovjetskim voditeljem v 
tem pogledu.

Nixon je medtem že enkrat za
pustil Kremelj, ko se je podal k 
spomeniku neznanemu junaku z več
nim ognjem v spomin dvajsetim 
milijonom sovjetskih žrtev v drugi 
svetovni vojni. V Aleksandrovem 
vrtu, za kremeljskimi stenami, je 
ameriški predsednik postal v tišini 
pred spomenikom, položil venec, 
medtem ko so ljudje, navadni dr
žavljani, vzklikali geslo «Mir, druž
ba!» (Mir, prijateljstvo).

Popoldne je TASS izdala kratko 
sporočilo o pogovorih, v' katerem 
poudarja, da se doslej sklenjeni spo
razumi med SZ in ZDA snoštujejo 
in da je to podlaga za nove dogo
vore. Res so proti večeru pod
pisali kar tri sporazume: o izko
riščanju energetskih virov, o skup
nih znanstvenih raziskavah za iz
gradnjo umetnega srca ter spora
zum o sodelovanju na področju sta
novanjskih gradenj.

Komentatorji pripisujejo kar naj
več pomena sporazumu o skupnem 
izkoriščanju energetskih virov, saj 
je znano, da razpolaga Sovjetska 
zveza s tako rekoč neizčrpnimi viri, 
predvsem v Sibiriji in je zainte
resirana, da se energetske suro
vine (nafto, premog, naravni plin, 
sončno energijo in nove sinteze 
na tem področju) kar se da smo
trneje izkoriščajo. Predvsem gre 
za skupne napore pri iskanju no
vih metod za vrtanje v posebno tež
kih okoliščinah (kot so na primer 
področja Sibirije ali Aljaske). SZ 
in ZDA si bosta izmenjali infor
macije, ustanovili bosta skupne de

lovne skupine ter posebno skupno 
komisijo, ki bo koordinirala delo 
na tem področju.

Sporazum o sodelovanju na grad
benem področju predvideva pred
vsem specializirane gradnje v po
sebnih klimatskih pogojih in na 
področjih, kjer vlada seizmična de
javnost.

Sporazum o skupnih raziskavah 
na področju kardiologije pa pred
videva posebne študije v zvezi s 
srčnimi obolevanji otrok.

Medtem, ko se je njen mož pogovarjal s sovjetskimi voditelji je Nixonova žena Pat obiskala posebno šolo za 
cirkuške igralce, ki deluje v Moskvi. Pred posebno predstavo so jo slušatelji šole pozdravili v svoji sredi

V BRESCII MOGOČEN VSEDRŽAVNI ANTIFAŠISTIČNI ZBOR

Zbiranje podpisov pod zakonski osnutek 
o razpustu neofašistične stranke MSI-DN

Predlog je beneški protifašistični odbor vložil kasacijskemu sodišču, sedaj pa mora 
zbrati 50 tisoč podpisov - Zaccagnini (KD) je obsodil tezo o «dveh skrajnostih»

BRESCIA, 28. — Na dan, ko je 
minil en mesec od krvavega pokola 
na Trgu della Loggia, se je v pri
zadetem lombardijskem mestu zbral 
«moralni parlament» Italije: dele
gati protifašističnih odborov vseh 
mest, sindikalne federacije CGIL - 
CISL - UIL, vseh dežele, krajevnih 
ustanov, parlamentarci strank u- 
stavnega loka, predstavniki borčev
skih organizacij ANPI, FIVL in 
FIAP. Ta svečani in obenem bor
beni zbor je še enkrat opozoril vse 
državne organa, od vlade do poli
cije in sodstva, da je italijanska 
ustava prežete z antifašizmom in 
da je mržnja do fašizma pravič
na, saj je prvenstvena dolžnost vse
ga, kar spada v okvir demokratič
ne republike.

Na ustavno določilo o prepove
di obnovitve razpuščene fašistične 
stranke se sklicuje s svojo pobudo 
tudi «antifašistični in protiimperia- 
listični» odbor iz Benetk, ki je 
formalno vložil pred kasacijskim so
diščem osnutek zakona v petih čle
nih, ki predvideva razpust MSI - 
DN in vseh njej sorodnih orga
nizacij.

Ustava namreč dopušča, da tudi 
državljani predlagajo parlamentu v 
razpravo zakonske osnutke: zbrati 
morajo 50 tisoč podpisov in od 
tistega trenutka dalje se zakon
ski osnutek vpiše v dnevni red 
obeh zbornic. Jasno je, da ga lah
ko zbornice odobrijo ali zavrnejo 
—- to je že vprašanje politične 
volje večine.

Zakonski osnutek je preprost in 
sestavljen iz petih členov. Pred- 
stavitelji pa se sklicujejo na u- 
stavno prehodno določilo, ki ne
dvoumno prepoveduje obnavljanje 
fašistične stranke.

Prvi člen osnutka določa, da se I jal. da se ne sme ponoviti brez- 
razpusti stranka MSI-DN in vse njej ' brižnost policijskih in sodnih obla-
pridružene ali sorodne organizacije.

Drugi član določa zaplembo vse 
njene premičninske in nepremičnin
ske imovine.

Tretji člen prepoveduje obnavlja
nje MSI-DN pod kakršnim koli ime
nom in predvideva za to kazen do 
12 let zapora.

Četrti člen določa, da se z dnem, 
ko bo stopil zakon v veljavo, od
vzame mandat vsem, ki so bili iz
voljeni na listi MSI - DN ali njej 
pridruženih organizacij, in sicer — 
v obeh vejah parlamenta, v dežel
nih, pokrajinskih in občinskih sve- 
tih:

Peti člen določa, da stopi zakon 
v veljavo ob 24. uri tistega dne, 
ko bo objavljen v uradnem vest
niku.

Beneški protifašistični odbor bo 
sedaj začel z zbiranjema podpisov 
pod omenjeni osnutek.

Prepričani smo, da ne bo težko 
najti 50 tisoč podpisov, odprto pa 
ostaja vprašanje, če vlada med ne
katerimi strankami v parlamentu 
prava politična volja, da bi prišlo 
do razpusta MSI-DN, kar dandanes 
zahteva v bistvu vsak demokra
tični državljan.

Na zboru v Brescii, če se vrne
mo k temu pomembnemu dogodku, 
je v svojem uvodnem poročilu de- 
mokristjanski poslanec Zaccagnini 
poudaril, da je ustava antifašistična 
in da ji je tuje slepomišenje o 
«dveh skrajnostih». Ljudstvo, je de
jal Zaccagnini, noče maščevanja, 
pač pa pravico.

Za njim je predsednik brescian- 
skega antifašističnega odbora Et
tore Fermi, tudi v imenu ostalih 
mestnih antifašističnih odborov, de-
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Poštna nakazila, upokojitveni odloki 
in še marsikaj med starim papirjem

,, katere je njegov odbor v Bre
scii večkrat opozoril na nevarne 
fašistične elemente, že leta 1971. 
Kljub temu so ostali na svobodi, 
ali pa celo bili osvobojeni iz ječ.

V imenu sindikalne federacije 
CGIL - CISL - UIL je Bruno Storti 
podčrtal misel, da je italijanski raz
red trden jez proti fašizmu. «Hudo 
bi bilo, če bi pozabili, kaj pome
ni fašizem», je nadaljeval, «zato 
morajo predvsem šole storiti svojo 
dolžnost in učiti mladino v demo
kratičnem duhu».

«Sodstvo», je zaključil. Storti, «naj 
se zaveda, da je tudi zanj ustava 
temeljni zakon in da mu narekuje 
dolžnost antifašizma». Delavci pa so 
vedno pripravljeni na spopad s fa
šizmom: starim, novim ali zakrin
kanim.

Predsednik ANPI Boldrini je na
vedel pretresljive podatke fašistič
nega terorizma: od leta 1969 do 
1973 je v Italiji bilo nad 1700 bomb
nih atentatov in to v rastočem za
poredju. To narekuje, poleg budno
sti vseh demokratov, tudi spremem
bo načina vladanja, ko niso več

DVAKRAT OŠKODOVAN
BARI, 28. — Tam daleč, sre

di junija 1946 je po Traniju 
ropotal zavezniški tank. Nihče 
ne ve povedati zakaj, toda 
*med manevriranjem» je zavo
zil v fotografski atelje nekega 
Giuseppa Cantdtoreja, ki je ško
do takoj prijavil in zahteval 
odškodnino. Kaže, da tank ni 
napravil kdove kako velike ško
de, kajti oškodovanec je zah
teval 5.500 lir odškodnine, kar 
bi v današnji vrednosti pome
nilo okoli pol milijonajir. Toda 
na zahtevo odgovora ni bilo in 
z leti je mož pozabil tako na 
škodo, kot tudi na svojo zah
tevo po odškodnini. Niso pa na 
to pozabili ljudje *na odgovor
nih mestih», . ki so mu te dni 
poslali vabilo, naj se zglasi na 
finančni intendanci v Bariju, 
kjer so mu rekli, naj stopi k 
blagajni Banca d’Italia. Mož 
je pohitel tja in na blagajni 
so mu izplačali «vso škodo», 
namreč — 2.450 lir.

Ta vsota je v času nesreče 
nekaj le veljala, saj je bilo te
daj 2.500 lir kar čedna meseč
na plača. Danes pa za to vsoto 
niti ne kosiš.

Vendar je pred leti nekaj še 
hujšega doživel nekdo iz bliži
ne Messine. Izplačali so mu 
odškodnino v znesku — 9 lir.

Karabinjerji iz Bergama brskajo po kupih «starega» papirja, ki ga Je milanska poštna direkcija dostavila pa
pirnici CMP v mestu Cene

BERGAMO, 28. — Karabinjerji, ki 
brskajo po kupih «starega papirja», 
ki ga je tovarna papirja CMP iz 
Cene v dolini Seriana dobila od mi
lanske poštne direkcije, so doslej na
šli 77 priporočenih in 22 ekspresnih 
pisem,ki seveda niso prispela naslov
ljencem. Nadalje so našli 18 poštnih 
nakazil za skupno poldrugi milijon 
lir, kakih 5000 navadnih pisem ter 
večje število nakazil in položnic, ki 
so jih razne ustanove poslale svojim 
zavarovancem. Končno so med «sta

rim papirjem» našli tudi 35 odlokov o 
upokojitvi in še marsikaj. Poštni 
škandal pa se širi in kaže, da se 
bodo karabinjerji samo z zalogami 
v skladiščih papirnice CMP ukvarjali 
nekaj dni, saj je lastnik tovarne Fio- 
rezno Navali povedal da se je dogovo
ril za 4000 stotov starega papirja, 
ki naj mu ga nabavi milanska direk 
cija pošte. Vsega tega mu pošta sicer 
še ni dostavila, toda doslej so to
vornjaki že dolgo dovažali papir. Ka

že pa. da je ta škandal zajel tudi 
druge kraje.

Tudi neka tovarna papirja iz Latine 
je uporabljala kot surovino «star» pa
pir, ki «ni našel naslovnika». V tem 
primeru pa je šlo celo za dvojno go
ljufijo, kajti agencija, ki je dobila 
ori pošte nalog za dostavljanje pošt
nih pošiljk, je pošiljke prodala papir
nici. Hkrati pa se je zvedelo, da je 
pošta pri vsaki dostavljeni ali ne- 
dostavljeni poštni pošiljki zaslužila 
100 lir.

dopustni kompromisi, ne v šoli,, ne 
v vojski.

V imenu vlade je spregovoril mi
nister Bertoldi (PSI), ki se je 
vprašal, kako je mogoče, da jav
nost pozna zločince in tiste, ki jih 
pošiljajo, sodstvo in policija pa ne. 
Vlada mora, skupaj s sodstvom, je 
zaključil, narediti svojo dolžnost in 
udariti po tistih, ki so pripravili 
in razpihujejo strategijo napetosti.

Zbor se je zaključil z množično 
manifestacijo na mestnem trgu, 
Pred tem so izglasovali resolucijo, 
v kateri zahtevajo, naj policija ne 
bo več vojaško organizirana, tem
več družbena služba. V vojski naj 
se zlasti poudari demokratičnost 
in antifašizem ustave, varnostne 
službe pa naj nadzoruje parlament. 
Sploh bi parlament moral ugotoviti 
kakšne so vezi med MSI in tero
rizmom.

let celo svetovni filmski center. Na
dalje je bila dolgo let pomemben 
producent italijanska filmska indu
strija, ki je kako leto «vrgla na 
trg» tudi do 250 in več filmov. Prav 
tako so bili zelo plodni francoski 
filmski producenti in filmarji na
sploh. To je bilo znano vsakomur, 
ki se je kakor koli ukvarjal s 
filmom, bolj redki pa so bili tisti, 
ki so vedeli, da spada med velike 
filmske producente Japonska in 
Indija. Razlika med slednjima pa 
je bila v tem, da so nekateri odlični 
japonski filmi prišli tudi v naš, 
evropski svet, ki va ni videl menda 
niti enega indijskega."’' 'u'"

toda Evropa, razen morda Grčije, 
skoraj ne pozna niti turškega filma, 
pa čeprav spada Turčija med naj
bolj produktivne filmske dežele na 
svetu. Tako je vsaj bilo do lanskega 
leta, saj je leta 1972. turška film
ska industrija proizvedla kar 300 
filmov.

Filmski strokovnjaki pravijo, da 
«turški film je pošten, preprost 
film, ki lahko zadovolji slehernega 
nezahtevnega človeka». Toda prav 
te njegove «vrline» so ga izpodkopa
le. V samem enem letu je namreč 
proizvodnja turške kinematografije 
padla za skoraj 40 odst. V turške 
'kinematografe začenja prodirati za
hodnoevropski in zahodni film na
sploh, posebno tisti, ki je nekoliko 
bolj «drzen», vendar ne sme biti 
preveč vsiljiv.

Prispevajte za

DIJAŠKO MATICO

PREDSEDNIK 1110 0 SVOJEM OBISKU V ZVEZNI REPUBLIKI NEMČIJI

Se neizkoriščene možnosti 
za nadaljnje sodelovanje
Odbor za zunanjo politiko zveznega sveta meni, da je sodelovanje med SFRJ 
in ZRN prispevek k uresničevanju novih demokratičnih odnosov v svetu

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 28. - Predsednik Tito 

je sinoči ob vrnitvi z uradnega obi
ska v Zvezni republiki Nemčiji v 
svoji izjavi na letališču dejal, da 
je bil obisk uspešen in da odpira 
perspektive za še boljše odnose in 
sodelovanje med obema državama 
v bodoče. Predsednik Jugoslavije je 
poudaril topel in prisrčen sprejem 
in dejal, da je jugoslovanska dele
gacija v vseh krajih, ki jih je obi
skala, čutila simpatije in spoštova
nje državljanov Nemčije do Jugo
slavije. Razgovori o mednarodnem 
položaju in o dvostranskih odnosih 
so po besedah predsednika Tita po
tekali v ozračju zaupanja in polne
ga medsebojnega razumevanja in 
spoštovanja. Pri proučevanju vpra
šanj s področja dvostranskih odno
sov je bilo ugotovljeno, da so še 
neizkoriščene možnosti in oboje
stranski interes, da se le-ti vse
stransko razvijajo in da se odnosi 
vedno bolj usmerjajo na dolgoroč
ne oblike sodelovanja. Tito je iz
razil prepričanje, da bodo prihod
nja leta doseženi zavidanja vredni 
rezultati v povezovanju gospodar
stev obeh držav, v naložbah v ju
goslovansko gospodarstvo in v skup
nih nastopih na tretjih trgih. Po
novno je poudaril, da so osebni sti
ki jug. delavcev v ZRN z Nemci 
kakor tudi nemški turisti med obi
skom Jugoslavije z Jugoslovani živi 
most boljšega spoznavanja in razu
mevanja. Odnosi med Jugoslavijo in 
Zvezno republiko Nemčijo, je po
udaril Tito, lahko služijo kot pri
mer, kako uspešno lahko sodelujeta 
državi z različnimi družbenimi si
stemi in politično opredelitvijo in 
ugotovil, da je to gotovo najboljši 
in konkreten prispevek k miru in 
mednarodnemu sodelovanju.

Po izčrpni izmenjavi pogledov o 
mednarodnih vprašanjih je po bese
dah Tita prišla do izraza visoka 
stopnja skladnosti oziroma podob
nosti. Posebno me veseli, je dejal 
Tito, da sem se prepričal, da kanc
ler Schmidt ceni dejavnost neuvr
ščenih držav kot bistveni prispevek 
k svetovnemu miru. Z zvezno repu
bliko Nemčijo, je poudaril na kra
ju svoje izjave predsednik Jugosla
vije, gradimo nove odnose, kar nas 
navdihuje z optimizmom glede bo
dočega sodelovanja med našima dr
žavama.

člani odbora za zunajo politiko 
zveznega sveta in odbora za gospo
darske odnose z inozemstvom sve
ta republik in pokrajin skupščine 
SFRJ so na današnji prvi seji, na 
kateri je zvezni tajnik za zunanje 
zadeve Miloš Minič poročal o ak
tualnih vprašanjih zunanje politike 
in v zvezi s tem o obisku predsed
nika Tita v ZRN, so ocenili ta obisk 
kot zelo uspešen in kot potrdilo 
pripravljenosti obeh držav, da na 
osnovah medsebojnega spoštovanja 
in razumevanja ter dolgoročnih in
teresov vsestransko razvijajo sode
lovanje na vseh področjih, na po
litičnih, gospodarskih in drugih. 
Člani odbora so mišljenja, da je 
sodelovanje med Jugoslavijo in ZRN 
prispevek k uresničenju novih de
mokratičnih odnosov v Evropi in 
k boljšemu sodelovanju na svetu.

pomoč neuvrščenim državam tega 
področja. Na seji je bilo ugotovlje
no, da se proces popuščanja nape
tosti ne bo mogel uspešno razvija
ti, če ne bo zajel tudi mednarodne 
gospodarske odnose, ki resno ogro
žajo trdnost mednarodnih odnosov 
in spravljajo v posebno težak polo
žaj države v razvoju.

B. BOŽIČ

nwi

Zvezni tajnik za zunanje zadeve 
je v svojem obširnem poročilu o 
mednarodnem položaju ugotovil, da 
je mednarodni položaj Jugoslavije 
danes okrepljen, kar daje še več
je možnosti za intenzivnejše delo
vanje Jugoslavije s stališča politi
ke neuvrščenosti. Minič je medna
rodni položaj ocenil kot zapleten in 
negotov posebno zaradi krize na 
Bližnjem^ vzhodu, kjer je z ločitvi
jo oboroženih sil storjen samo prvi 
korak na poti k trajni rešitvi, v 
kateri je ključni problem krize vpra
šanje arabskega ljudstva Palestine.
Jugoslavija bo, po besedah Miniča, 
nadaljevala s krepitvijo in razširit
vijo odnosov z arabskimi državami 
Bližnjega vzhoda in nudila svojo

SOLIDARNOST S ČILSKIM EJIIDSIVOM

Švedski veleposlanik 
o početju čilske hunte

Danska sindikalna organizacija poslala 
komisiji 25.000 kron za kritije stroškov

KOPENHAGEN, 28. — Zasedanje 
mednarodne komisije za proučevanje 
zločinske dejavnosti čilske vojaške 
hunte se nadaljuje. Včerajšnje za
sedanje je začel sam predsednik ko
misije bivši finski pravosodni minis
ter Jacob Soerderman, ki je v svo
jem nagovoru ostro obsodil početje 
čilske vojaške hunte, ki krši osnov
ne človeške pravice. Nato je pouda
ril. da bo treba z vsemi silami pri
tisniti na čilske oblasti, da preneha
jo s sedanjim početjem.

Uvodnim besedam je sledilo priče
vanje bivšega švedskega veleposlani
ka v Čilu Baralda Edelstala, ki je 
zastopal svojo deželo v čilski pres
tolnici prav v času vojaškega držav
nega udàra in bil torej neposredna 
priča vsemu dogajanju, švedski ve
leposlanik, ki je bil v Santiago tudi

LEPE TAJNICE, POZOR
NAIROBI, 28. — Kaže, da so 

tajnice, seveda če so lepe, pov
sod v nevarnosti. Kenijska po
slanka Grace Ongango je vče
raj spregovorila o tem v sa
mem kenijskem parlamentu, 
kjer je predlagala, naj se 
prepove «nadlegovanje» tajnic. 
Njena zahteva je, da nima no
ben državni funkcionar, pa naj 
bo tudi najvišji, pravice «nad
legovati» svojo tajnico. Da njen 
predlog ni bil le vržen tjav
dan, dokazuje dejstvo, da je 
poslanka svoj predlog obrazlo
žila s podatkom, da dekle, ki 
na razne «predloge» ne prista
ne, izgubi službo.

ITALIJANSKO ZUNANJE MINISTRSTVO JE ZAHTEVALO EKSTRADICUQ

BODO ŠPANSKE OBLASTI IZROČILE 
ITALIJI STEFANA IN KIESS0V0?

Dva mlada Rimljana osumljena atentatov in ropa na poštni vagon ■ Pogreb ubi
tega svetovalca KPI na Siciliji • V Ticinu ustanovljen protifašistični odbor

Kriza turške 
kinematografije

ANKARA, 28. — Kadar je go
vor o proizvodnji filma, se človek 
najprej spomne ameriškega centra 
— Hollywooda — ki je bil nekaj

RIM, 28. — Ministrstvo za zuna
nje zadeve je poslalo španskim ob
lastem uradno zahtevo po izročitvi 
dveh fašistov, Bruna Stefana iz Ri
ma in Gurdun Mardou Kiessove, nje
gove nemške prijateljice, ki so ju 
na zahtevo italijanske sekcije «In
terpola» odkrili in aretirali v ob
morskem letoviščarskem kraju Tor
re Malinos, pri Malagi. Gurdun 
Kiessova in Stefano sta skupaj z 
izginulim Giannijem Nardijem obto
žena, da sta sodelovala pri umoru 
komisarja Calabresija. Iz Rima sta 
na vrat na nos zbežala takoj po 
pokolu v Brescii, saj so agenti na
šli v njihovem zasilnem skrivali
šču še nedojedeno hrano in umaza
no perilo. Sploh se postavlja vpra
šanje, kdo je skrivača obvestil in 
od kod jim toliko denarja, da so v 
znanem letoviščarskem kraju špan
ske obale lahko najela zase udob
no vilo.

Zadevo mora sedaj preučiti špan
sko sodstvo in upati je, da ne bo 
ravnalo tako, kakor z ustaši, ki so 
na Švedskem ugrabili letalo ter zah
tevali osvoboditev morilcev jugoslo
vanskega veleposlanika Roloviča. 
Teh namreč Španija na zahtevo 
švedskih oblasti po večletni preiska
vi ni izročila in so bili osvobojeni, 
kar se enkrat dokazuje, da sta fa
šista Stefano in Kiessova dobro ve
dela, kam sta se zatekla.

V Italiji, točneje v Padovi, pa se 
medtem nadaljujejo polemike o iz
javah znanega misovskega prvaka, 
odvetnika Lucija, osmim novinar
jem. Slednji je namreč pritrdil te

zi, da so v padovski federaciji MSI 
bile vrinjene «pete kolone», pri tem 
pa je očitno namigoval na Fredove 
in Fachinijeve ljudi

V Rimu so organi javne varnosti 
aretirali dva rimska mladeniča, sta
ra 22 in 25 let. V njihovem avto
mobilu so odkrili pravo zalogo ma
teriala za atentate: že pripravljen 
in vklopljen peklenski stroj, lažne 
dokumente, samokrese in brzostrel
ko pripravljeno za strel. Med skri
tim materialom, pod sedežem av
tomobila, so našli tudi nekaj zelo 
zanimivega: šop ključev, kakršne 
uporabljajo železničarji za odpira
nje vrat vagonov. To pa je v pre
iskovalnih organih vzbudilo sum, da 
imajo opravka z ljudmi, ki utegne
jo marsikaj povedati tudi o krva
vem ropu na poštnem vagonu vlaka 
Rim - Turin, ko je trojica roparjev 
vdrla v vagon, ubila agenta želez
niške policije ter odnesla vrečo vre
dnostnih papirjev in večjo količi
no denarja.

Mladeniča, Simonija in Peressi- 
nija, sedaj zaslišujejo sodniki iz 
Rima.

Preiskovalni sodnik se tudi spra
šuje, če nista mladeniča vpletena 
tudi v neuspeli atentat na železni
ško progo med Firencami in Bolo
gno 21. aprila letos. Na dan, ko fa
šisti «proslavljajo» obletnico držav
nega udara v Grčiji, je namreč pe
klenski stroj uničil več metrov že
lezniške proge. K sreči je eksplo
zija blokirala, nedaleč od kraja a- 
tentata, semafor na rdeči barvi, ki 
je ustavil prihajajoči brzec. Če bi

ta iztiril bi verjetno bili priča po
novnemu pokolu. Med dokumenti, ki 
sta jih mladeniča imela v avtomo
bilu so odkrili tudi karto Rima z 
označenimi bankami in denarnimi 
zavodi.

V Barrafranchi, na Siciliji, so v 
teku pogrebne svečanosti za Vitto- 
riem Ingrio, komunističnim občin
skim svetovalcem, ki ga je ustre
lil misovski aktivist Bartoli. Tru
plo nesrečnega Ingrie so izposta
vili v dvorani občinskega sveta.

Karabinjerji so medtem poslali 
sodstvu poročilo o zasliševanjih a- 
retiranega Bartolija, katerega dolže 
namernega umora, kar dokazuje, da 
se je izjalovil poskus, da bi prika
zali umor svetovalca KPI kot posle
dico starega sovraštva in obrambe 
v sili napadenega Bartolija, kate
rega naj bi žrtev pretepala z želez
no žico.

Sindikalna federacija CGIL - CISL 
- UIL je ob uri pogreba ukazala 
prekinitev dela za dve uri vsem u- 
službencem pokrajine Enna. Njegov 
spomin pa je počastil tudi pokra
jinski protifašistični odbor.

Še pomembna vest iz Švice, toč
neje iz kantona Ticino, kjer so na
predne organizacije (dve švicarski 
socialistični strani, komunistična — 
stranka dela ter organizacije ita
lijanskih izseljencev Colonie libere) 
ustanovile kantonski antifašistični 
odbor. Naloga tega odbora je pre
prečevati fašistično in teroristično 
dejavnost, ki ima prav v Švici, v 
kantonu Ticino, svojo «tujo» bazo.

nekaj časa po državnem udaru, Je 
rekel, da je po nasilnem prevzemu 
oblasti s strani vojaške hunte, zavla
dal v Čilu teror, kakršnega ne p«2' 
na zgodovina Latinske Amerike. Na
to je Harald Edelstal dobesedno na
daljeval: «Ni lahko reči, kolikšno
je bilo število žrtev, ni lahko reči, 
koliko ljudi je huntina policija za
prla, trpinčila in pobila, vendar se 
računa, da je bilo v času državne
ga udara in po njem umorjenih od
10.000 do 15.000 osen.

Svoja izvajanja je švedski vele
poslanik podkrepil z navajanjem po
datkov ter s pričevanji vdove bivše
ga podpredsednika zakonite čilske 
vlade Joseja Tona, ki je po držav
nem udaru umrl v nepojasnjenih o- 
koliščinah.

Danes je prispel v Kopenhagen nor
veški zunanji minister, ki ga je sem 
poslal njegov premier Brattelli, da 
naj sledi delu komisije. Finska vla
da je poslala komisiji solidarnostno 
pismo, vtem ko je danska sindikalna 
federacija poslala svoj prispevek
25.000 danskih kron — za kritje 
stroškov.

Ob 100-Ie<nici rojstva 
Antona Žnidaršiča

(Nadaljevanje s 4. strani)
jetnosti služila kot vir dunajskemu 
čebelarju Alfonsusu pri pisanju 
podobne propagandne brošure.

V začetku našega stoletja je 
Anton Žnideršič z družabnikom 
Valenčičem ustanovil tovarno te
stenin, znano pod imenom «Peka- 
tete», ki je kmalu zaslovela in 
osvojila tržišče.

Bil je od vsega začetka odbornik 
Slovenskega čebelarskega društva 
(SČD), ki so ga usanovili leta 
1898. kmalu zatem pa je postal 
predsednik. Po drugi svetovni 
vojni je bil predsednik nove Če
belarske zadruge za Slovenijo.

V letih med 1905 in 1908 so se v 
Lirski Bistrici zbirali slovenski 
čebelarji. Na teh shodih .je Žnider
šič v prvi vrsti seznanjal čebe
larje s svojim novim panjem in z 
načinom čebelarjenja v njem. 
Kmalu so se novi panji začeli po
javljati v čebelnjakih bližnje ali 
daljnje okolice, še pred letom 
1910, ki je Žnideršič objavil opis 
svojega panja v Slovenskem če
belarju.

Novi panj se je razmeroma ze
lo naglo razširjal ter se vse bolj 
uveljavljal zaradi velikih uspehov, 
ki so ga z njim dosegli. Doba šir
jenja Albertijevega in Žnideršiče- 
vega panja se je zaključil le
ta 1914.

Ob sestavljanju svojega panja 
Žnideršič ni pozabil na svojo iz
vozno trgovino z živimi čebelami 
ter nekako mimogrede v ta namen 
sestavil še en nov panj, ki ga je 
imenoval «ekspertni panj», čebe
larji pa so ga kratkomalo poime
novali «polovičar». Konstruktor je 
ta panj oddajal čebelarjem, da bi 
po dogovoru vanj vsajali roje. 
kar bi potem trgovec odkupoval in 
porabljal v svoji trgovini s če
belami.

Ti preprosti panji so zelo pripo
mogli k naglemu širjenju Až-pa- 
nja. Žnideršič ie bil kot strokov
njak zelo cenjen. Njegove pri
spevke so objavili poleg sloven
skih, tudi hrvaške in nemške ter 
avstrijske strokovne revije. V 
slovenščini je objavil znano bro
šuro Naš panj, ki je izšla leta 
1925 v samozaložbi. Gre za mojstr
ski in celovit opis njegovega 
panja.

Umrl je leta 1947 kot žrtev pro
metne nesreče.

Gradivo za članek je prispeval 
čebelar Bernard Zuljan iz Ric- 
manj.


